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POČETAK U 9 ČASOVA 

SADRŽAJ: IUI zapisnik), sekretar Stojadiii Diniitrijević (odgovor na pri- 
medbu  na  zapisnik), zastupnik Ministra  saobraćala,  Ministar 

Pre dnevnog reda:   1  — Čitanje i  usvajanje za- poljoprivrede Svetozar Stanković, Ministar pravde Milan Si- 
pisnika XIX redovnog sastanka; _ monović, Ministar finansija Dušan Letica. 

2 — SaoDŠtenie o podnošenju interpelacija na- •     j  n • J- •     -. ■   т- 
rodnih poslanika: Dr. Živojina Popovića na Ministra          P"^"' ™Ј: Pretres u pojedinostima izveštaja Fi- 
saobraćfja o osiguranju žeiezničke pruge kod ćuprije nans.jskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
od izlivareke Velika Morava, i usvajanje prvenstva; S^"^^ |В P^fogom Fmaus.jskog zakona za 
Velimira Jojića na Ministra pravde o uređenju našeg lnitl/^kl1 J-''^'.K^nm, 
groblja kod Skadra i u Albaniji, i o izdavanju jedne ' - ^ res ' fjajanje budžeta  rashoda - - I 
spomenice u koju bi   ušla imena svih palih oko Ska- iazdeo " Vrhovila državna uprava. 
dra i u Albaniji od 1912 do 1916 godine, i usvajanje Govornici: Milan Vukićević, Ministar finansija Dušan Le- 
prvenstva; dr.  Sulejmana Hafizadića na Ministra fi- ticai Mit;1 Dimitrijević, Pretsednik Narodne skupštine Stevan 
nansija o prijavljivanju dubioznih dugova kod filijale Cirić (četiri puta), izvestilac većine dr. Ćaslav Nikitović. 
Prve hrvatske štedionice u Travniku Agrarnoj banci 2 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — II 
kao zemljoradničkih, koje je prijave činio Hasan Ce- razdeo -- Penzije i invalidske potpore; 
rić,  tadašnji  direktor štedionice  i sadašnji zamenik 3 _ Pretres i usvajanje budžeta rashoda — III 
direktora filijale Agrarne banke u Sarajevu, i usva- razdeo — Državni dugovi; 
janje prvenstva; Govornici:   Ministar   finansija   Dušan  Letica  (dva puta), 

3 - Saopće izveStaja Ministra šuma i rud-    Vojislav Lazić  R;i(Iisav Vuče     (lr „, Jcvtcmo^ 
mka 0 odgo om na '"^П elaC1,e narodmh poslamka;     1)оГ(1о ]сх{[.  pretsednik Narodne skupštine Stevan ćirić (ge8t 

7 .  ^"t^rin   Го1ЈС-     vi? i P !'   Pn  ^110'       ^0,ШГ     Puta)' izves,ilac те«пе dr' C:1-S|av Nikitović (dva puta), Zahanć, Ugnn Joksimovic i Petar Bogavac podnose 
ostavke na poslanički mandat, pošto su na izborima 4 — Pretres budžeta  rashoda — IV razdeo - 
od 6 februara o. g. izabrani za senatore. Ministarstvo pravde. 

Govornici; Voiislav Lazić  (primedba na  zapisnik),  Pret-   ,;■ Govornici: Ministar  pravde  Milan  Simonović,  dr.  Milo- 
sednik Narodne skupštine Stevan Ćirić (odgovor na primedbu >*.van  Grba,  dr.  Vojislav Došen,  Vojislav Lazić, Mita  Dlmitrl- 
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jević, Potpretsednik Narodne skupštine Franjo Markić (četiri 
puta), Aleksandar Đačić, dr, Milan Stijić, Potpretsednik Na- 
rodiK- skupStine Radisav Vnčetić (tri puta). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, imam čast otvoriti XX redovni sastanak Narod- 
ne skupštine. Molim sekretara g. Stojadina Dimitri- 
jevica da izvoli pročitati zapisnik prethodnog sa- 
stanka. 

Stikrciar Stojadin Dimitrijević pročita zapisnik 
XIX redovnog sastanka. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima li ko od gospode 
narodnih poslanika kakvu primedbu na zapisnik? 
(Vojislav Lazič: Molim za reč!) 

Reč ima narodni poslanik g. Vojislav Lazić. 
Vojislav Lazić: Gospodo narodni poslanici, kod 

čitanja ovog zapisnika ja moram da se zapitam da 
li uopšte opozicija može da učestvuje u ma kakvom 
radu u ovome Parlamentu, pa čak i u radu primanja 
zapisnika. A zašto, gospodo? Zato što se ne dozvo- 
ljava da se ni jedna jedina reč koju opozicija u ovom 
Domu izgovori pusti u javnosti. Zato vam je dokaz 
jučerašnja sednica. Pročitajte sve naše novine i vi- 
dećete da je apsolutno dozvoljeno da se u našoj štam- 
pi kaže sve ono što ide na štetu opozicije i, gospodo, 
na dugo i na široko .. . 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodine govornice, 
to nema veze sa zapisnikom, to nije primedba na 
zapisnik! 

Vojislav Lazić (nastavlja): Jeste! 
Pretsednik Stevan ćirić: To nije primedba na 

zapisnik i ja Vas molim da sidete sa govornice! 
Vojislav Lazić (nastavlja): Ima primedbe jer na 

taj način opozicija ne samo što ne može da učestvuje 
u radu, nego na taj način ne može da učestvuje ni 
u primanju ovakvog zapisnika kakav se ovde pročitao. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, primedbe na zapisnik, kao što vidite, nije bilo 
i nema o čemu Narodna skupština da rešava. Ali ima- 
mo sada jedan redak slučaj, kada Pretsednik mora da 
stavi primedbu na zapisnik. Zapisnik po Zakonu o po- 
slovnom redu sastavlja sekretar i Pretsednik nema 
nikakva posla sa pravljenjem zapisnika. Prema tome 
ja ga i ne čitam pre nego što se pročita pred samom 
Narodnom skupštinom. U zapisniku se potkrala jedna 
pogreška. Zapisnik tvrdi da sam ja prekinuo sednicu 
po § lOfi Zakona o poslovnom redu, a ja nisam tako 
prekinuo sednicu, jer § 106 Zakona o poslovnom redu 
Pretsedniku naređuje da prvo opomene Narodnu 
skupštinu da se utiša. Međutim, ja nisam opomenuo 
Narodnu skupštinu na to da ću sednicu prekinuti, i 
prema tome u ovom slučaju nisam želeo postupiti po 
§ 106 Zakona o poslovnom redu, nego sam samo u 
jednom momentu, kada sam smatrao to za oportuno, 
bez ikakve naročite izjave prosto prekinuo sednicu. 
To želim da ude u zapisnik i da se zapisnik u tom 
pogledu popravi. 

Gospodin sekretar ima da se izjasni da li prima 
ovu primedbu. Ja pretpostavljam dag. sekretar može 
biti nije čuo, pa čak ni sama pospoda stenografi kako 
sam prekinuo sednicu. Ali vidim da se kolege sećaju 
da  sam ja  ovako  postupio.  (Odobravanje). 

Sekretar Stojadin Dimitrijević: Primam primedbu 
Gospodina Pretsednika na zapisnik i ispraviću ga u 
tome smislu. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Pošto g. sekretar prima 
primedbu na zapisnik, prima li Narodna skupština? 

(Prima!) Objavljujem da je zapisnik primljen sa ovom 
primedbom. 

Izvolite čuti interpelacije za koje se traži pr- 
venstvo. 

Sekretar Dragomir Stojadinović (saopštava): 
G. dr. Živojin Popović, narodni poslanik, upućuje in- 
terpelaciju na G. Ministra saobraćaja o osiguranju 
železničke pruge kod Ćuprije od izliva reke Velike 
Morave i traži da joj se prizna prvenstvo. (Vidi 
prilog) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ima reč zastupnik Mini- 
stra saobraćaja, Ministar poljoprivrede g. Svetozar 
Stanković da se izjasni o traženom prvenstvu. 

Zastupnik Ministra saobraćaja, Ministar poljopri- 
vrede Svetozar Stanković: Gospodo narodni poslanici, 
primam prvenstvo za ovu interpelaciju. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština traženo prvenstvo? (Prima!) Objavljujem da je 
priznato prvenstvo ovoj interpelaciji. Izvolite čuti 
dalje. 

Sekretar Stojadin Dimitrijević (saopštava): G. 
Velimir Jojić, narodni poslanik, upućuje interpelaciju 
na g. Ministra pravde o uređenju našega groblja kod 
Skadra i u Albaniji, i o izdavanju jedne spomenice, 
u koju bi ušla imena svih palih oko Skadra i u Alba- 
niji od 1912 do 1916 godine i traži da joj se prizna 
prvenstvo. (Vidi prilog) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima Ministar pravde 
g. Milan Simonović da se izjasni o traženom pr- 
venstvu. 

Ministar pravde Milan Simonović: Izjavljujem 
da primam  traženo prvenstvo za ovu  interpelaciju. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština traženo prvenstvo? (Prima!). Objavljujem da je 
priznato prvenstvo ovoj interpelaciji. 

Sekretar Stojadin Dimitrijević (saopštava): G, Dr. 
Sulejman Mafizadić, narodni poslanik, upućuje inter- 
pelaciju na G. Ministra finansija o prijavljivanju du- 
bioznih dugova kod filijale Prve hrvatske štedionice 
U Travniku Agrarnoj banci kao zemljoradničkih, koje 
je prijavo činio Hasan Cerić, tadašnji direktor štedio- 
nice i sadašnji zamenik direktora filijale Agrarne 
banke u Sarajevu, i traži da joj se prizna prvenstvo. 
(Vidi prilog). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima Ministar finan- 
sija g. Dušan Letica da se izjasni o traženom pr- 
venstvu. 

Ministar finansija Dušan Letica: Čast mi je izja- 
viti, da primam traženo prvenstvo za ovu inter- 
pelaciju. 

Pretsednik Stevan Ćirić: G. Ministar finansija 
prima prvenstvo. Prima li Narodna skupština? (Pri- 
ma!) Objavljujem da je priznato prvenstvo ovoj in- 
terpelaciji. 

Sve pročitane interpelacije biće идисепе nadle- 
žnim g. g. Ministrima. 

Izvolite čuti izveštaje g. g, Ministara. 
Sekretar Stojadin Dimitrijević (saopštava): G. 

Ministar šuma i rudnika izveštava, da će na interpe- 
laciju g. Velimira Jojića 0 regulisanju rečica u opšti- 
nama streočkoj i novoselskoj odgovoriti čim se stavi 
na dnevni red. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Pročitani izveštaj G. Mi- 
nistra Suma i rudnika uzima se na znanje, 
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Izvolite čuti ostavke g. ^. narodnih poslanika na 
poslanički mandat. 

Sekretar Stojadin Diniitrijevic (saopštava): G. 
Čedomir Zaharić podnosi ostavku na poslanički man- 
dat, pošto je na izborima od G februara ove godine 
izabran za senatora; G. Ugrin .loksimović podnosi 
ostavku na poslanički mandat, pošto je na izborima 
bd 6 februara izabran za senatora G. Petar Bogavac 
podnosi ostavku na poslanički mandat, pošto je na 
izborima od 6 februara izabran za senatora. 

Pretsednik Ste van Ćirić: Ove ostavke biće upu- 
ćene Verifikacionom odboru. Gospodo, prelazimo na 
dnevni red. Na dnevnom redu je: Pretres u pojedino- 
stima izveštaja Finansijskog odbora o predlogu bu- 
džeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom Fi- 
nansijskog zakona za budžetsku 1938/39 godinu i to: 
1 razdeo — Vrhovna državna uprava. 

Reč ima narodni poslanik g, Milan Vukićević. 

Милап Вукићевић: Господо народни посла- 
пици, Краљевска влада, долазећи иа управу зе- 
маљску, у својој декларацијн изјавила je, да he 
сву своју пажњу поклоииги, да се прилике у зе- 
мл.и среде, јер их je она, као што вели, пашла не- 
cpel)eiie. У том правцу Краљевска влада предузи- 
мала je извеспе мере, али те мере иису задово- 
љиле ono, IHTO je било најгланпије да се задо- 
волзи, a то je нису донети потребни закони, na на- 
чии, како je то Уставом предвиђепо, да би се при- 
лике, које нису биле сређене, срсдиле. Уредбама 
са закопском спагом, којнма оперише Кралзевска 
влада, ne могу се те несређене прилике у земљи 
средпти- Зато je потребпо да се допеоу закоип, 
којима he сс огнгурати правни поредак у земљи 
и правни ред. 

Господо, ja hy говорити o Врховној држав- 
ној управи, коју ca4HibaBajy на првоме месту Др- 
жавни савет и Главна контрола. Главна контрола 
je, господо, врховнн рачупски суд, a Државни са- 
вет врховпи административни суд. 

И једна и друга инсгитуција спадају у ред 
судова, и једној и другој no Уставу je загараи- 
тоиапа пезависност и сталпост судска. По Уставу 
земаљском та сталпост судијска настала je после 
5 година од дана ступања на снагу Устава од 1931 
годипе. To произлази из прелазиог наређења у 
Уставу, на и.ме чл, 119 Усгава, који гласи овако: 
„Одредбе члаиа 101 Устава неће се примеп>и|вати 
за време од 5 годипа од дана ступања у живот 

« овога Устава". Када je прошло 5 година, опда je 
изпршеп избор судија и сматра се да од тога дапа 
постоји судијска пезависпост. Закоп o судијама 
пије допесеп и ако je то било потребпо да се до- 
nece миого раније nero mro je ступио на ciiarv 
члап 101 Устава. Законски пројекат постоји n na 
њему ес пешто радило, али до дапас није подпет 
НароДнОј скупштини. Ступањем na спагу чл. 101 
Устава сгупила je na спагу иезависност судијска 
м<ол свих ипсгитуција судске природе- Међутим, 
као mro зиамо, н као што сам имао прилике да 
говорим у пачелној дебати, гако дапас ne стоји у 
ствари. Указом се постављају чланови Главне коп- 
троле, шензионишу итд. a тако исто и државни 
саветници, a то све не би смело да буде. Члаи 101 
Устава признаје н тим суде1шм институцијама су- 
дијску независност. Члан 118 Устава тумачи се 
погретно. lio члапу 118 Устава, који долази у 
главу прелазних наређења, „сви посгојећи закони 

сем Закопа o Крал>евској власти и Врховпој др- 
жавпој управи од 6 јануара 1929 године, остају 
na снази док се редовпим путем ne измепе или 
укину." 

Господо, потребпн закопи пису допети, али 
зато иостоји један осповпи закоп, a то јест Устав, 
који предвиНа за све судске ипституције сталност. 
Me може Устав да зависи од закона који нису 
донесени. Ме!)утим независпост свију судова по- 
стпјп од онога дапа када je спупио na спагу члан 
101 Устана. Зашто се пије допео закоп? To је-ствар 
за коју иоси одговорност Краљевска влада. Јер, 
у закључној одредби Устава на име чл. 119, стоји: 
„() извршењу овога Устава erapahe се Претседаик 
Мнпистарског савета и сви Мипистри". Што се 
тиче Главне контроле и Државног савета дужпост 
je била Претседника Мпнистарског савета да се 
стара да се донесу потребни закони како би се 
делокруг њиховог рада, и остало mro je потре- 
бно, саобразили Уставу. 

Од дана спупања на снагу Устава na до данас 
ирошло je скоро ссдам година и за тих седам го- 
дина није се успело да се донесу потребни закони и 
саобразе Уставу. Међутим пајпреча дужпост Кра- 
л>евске владе, односно одговорног Мипистра била 
je да то уради и да закопе саобрази Уставу. Да- 
нас се ради no законима од 7 јануара 1929 године, 
онима који су допети за време када није постојао 
Устав. Дакле код nocrojeher Устава још увек се 
противно Уставу управља. Ja, господо, сматрам 
да ступаљем на спапу члапа 101 Устава ступила 
je na снагу и пезависпост за Главну коптролу и за 
државне саветнике, однооно и за њихове прет- 
седнике. Претседиик и чланови Државнот савета 
се постављају саобразно чл. 99 Устава; a претсед- 
ника Главне контроле саобразпо чл. 107 тачци 2 
Устава бира Народна скупштина из дуплог броја 
кандидата које предлаже одпоопо које бира Др- 
жавни савет. Ме1)утим npe пеки дан био je случај 
да je један чпповник Главпе контроле поставлЈеп 
за члана Главне контроле, указом no предлогу 
Претседника владе. Значи, да се'није водило |ia- 
чуна o одредбама Устава у § 107. 

Kao mro je позпато, данас влада свуда пар- 
тијски утицај и on je се увукао у аудове како cv- 
деће тако и адмипистративне, a и свуда- Да би сс 
једаппут дошло до судова који he судити само 
no закопу и no Уставу без обзпра na иартије и 
партијске страстп, потребпо je, господо, да се 
поштују одредбе Усгава, јер Устав гараптује су- 
дијску независност и сталност. Код судијске стал- 
ности Bcha je гаранција да судије nehe бити под 
утицајем партијских људи ха страпе, као што се 
то дешава дапас. Када би било правога реда к 
поретка тј. када би било потребних закопа који 
су за то да увсду тај правни ред и поредак, миого 
што-шта у пашој држави било би боље. Овако 
видимо na све стране једап правни неред који 
тешко nora^a пашу земљу. Ако je реч o извршној 
властп која наплаћује порсзу, ту видите бескру- 
пулозан поступак према патем народу, према на- 
шим сел.ацима, a TO не би смело да буде када би 
било правног реда и поретка. Дешава се да један 
извршилац за дужну порезу испреже волове нз 
плуга за егзекутивну пашлату. To ne би смело да 
буде. Таком једпом дужпику извршпе, егзеку- 
тивпе власти, имале би да узму у попис те волове 
и оставе му пзвестан рок у коме бп имао да плати 
дуг, na ако ne платн у оставл>шом му року, оцда 
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да ce изложе продаји. Ме1)утнм, оии иодс одм:1>: 
волове- Тако je било н приликом жетре, са једним 
дужником, коме je за време вршаја обуставл>ен 
рад в|)шалице док ne плати дужпу рату порезе, 
Са једним бициклистрм, који ce тим превозним 
сретством служио између села и вароши, узелн су 
Mv извршни opran бицикл док не плати иорез. 
(Министар финансија Душан Летица: To су само 
опорадични случајеви, то није правило, иемојте 
да их генералишете!) 

Господо. тачно je ono mro сам изнео, и то je 
врло жалосно. Ja износим чињенице. (Мпипстир 
фипшсија Душаи Летица: Ja Вас молим, немојте да 
уопштавате спорадичне •случајеве!) 

Има, господо, случајева да су несаслушани 
људн осуђени од стране пореских власти. По 
Уставу ne може нико бити осуђен без саслушања. 
Постоји један поступак код тих фискалних ствари 
који ce мора иоштовати, a међутим дешава ce да 
ce каже кад пеко ne дође; није дошао и одмах 
га осуде. To ne сме да буде у једној земљи где 
има правног реда n порегка и, зато je неопходно 
потребно да ce у нашој земљи заведу прашш ред 
и поредак. У нашем врховном рачунском суду, 
Главној контроли ne постоји праши ред. Зар ce 
може говорити o ripaunoM реду кад у Финансн- 
ском закону још постојп одредба да шефови и 
рачуноиспитачи Месних коптрола могу примати 
паградс за 1)ад KOJI надлештава код којих су no- 
стављени. У чл. 7'Л тач. 3 Финансиског закона за 
193(4/39, каже ce: Шефовима n рачуноиспитачиш 
месних контрола ne може ce без одобрења општс 
седнице Главне кантроле исплаћивати никаква на- 
града за рад код падлештава код којих су постав- 
л.епп". Какве награде, господо? To су чиновппцп 
који су плаћени за овој рад. O овим наградама 
ja сам roiioi)iio и прошли пут na од тога видим 
да није било ништа. Господип Министар није хтео 
да примп одредбу да ce one паграде сасвим укп- 
пу. Ово, господо, служи као рђав пример оста- 
лим чнновпицима, нарочито стога mro су чипов- 
пицп Главне монтроле позвани да врше рачунсму 
службу над одговорцим наредбодавцима и рачу- 
нополагачима, и да контролишу њихов рачунски 
рад. Ja протестујем против давања паграде чи- 
новницима за њихов службени рад. Ту je r. Ми- 
нистар финансија који je такође бивши чиновник 
n нека on каже: да лн би on примио какву na- 
граду за свој чнповпички рад, и да не би сматрао 
за увреду кад би му ко иеку паграду понудио- Te 
награде шефовима одобравају ce у Главној кон- 
троли, a награде за преглед завршних рачуна не 
добијају опн који врше one прегледе, иећ ce упссе 
у касу Главне контроле na потом деле између 
свију. Ja сам сматрао за нужно да ово питање no- 
кренем и овога пута. Гооподо, давање напрада, 
ОДНОСМО поклопа чппотшцпма уопшге казпп ce 
и no закону o сузбијању злоупотреба у службеној 
дужпости, na име §-ом 384 који прописује: да he 
државни службеник који захтева или примп какав 
поклон, да изврши или не изврши какву службену 
радњу бити кажњен строгим затвором. 

Господо, када би то долазило одоздо ja ce 
ne бих чудио, али кад то долази одозго, ja морам 
да протестујем протпв тога. Примање награда 
није ништа дј^уго него давање поклона, међутим 
n no Закону o чиновницима овакве ствари кажња- 
вају ce дисциплински; a no Закшу o сузбијап.у 
злоупотреба у службеној дужности,   то   ce   ка- 

жљава затвором. Ja молим господина Мипистра 
да узме у обзир аве законске одредбе, и да онако 
као што ce поступа према свима чиповпицима, 
поступи и према чиновницима Главне коптроле, 
који имају no званичиој дужпости задатак да воде 
контролу над свима буџетским издацима, и да 
пазе да сс буџетски кредити, и други, ne врше 
противно закону. Господо, ne би било оволиких 
злоупотреба да je Главна контрола настала да 
ibenn opranu ne примају паграде, јер бп гада били 
много епергичпији у својој дужпости, a може ce 
рећи и пажл.ивији при давању виза за поједипе 
буџетске исплате. 

Preisednik Stevan Ćirić: Ja smatram za potrebno 
da uzmem u zaštitu jedan tako visoki činovnički fo- 
rum kao što su članovi Glavne kontrole. Vi ste teško, 
bez podataka, optužili članove Glavne kontrole i ja 
Vas molim da obratite na to svoju pažnju. 

Милап Вукићевић (наставља); Ja сам био члаи 
Главне контроле и ja то зпам. 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Ja odbijam to i ne mogu 
da primim da se tako sumnjiče članovi Glavne kon- 
trole bez ikakvih podataka. 

Милан ByKHlieBHh (наставља): Ja, господо, не 
био имао впше ништа да кажем у погледу ове две 
институције — Главне коптроле и Државног са- 
вета, сем то да су сва досадашња постављења 
чланова Државног савета и Главпе контроле, no- 
сле ступања na снагу чл. 101 Устава неправилна. 
Главпа контрола то je требала да зна, јер je она 
надлежна да цени законитост и уставност указа o 
постављепЈу чланова a ona у овом случају то пије 
учинила. 

Ja ce сећа.м, за време рата, na Крфу, један 
випт чиповпи« Миппстарства фнпансија, постав- 
љен je указом за члана Главпе коптроле. Јавио ce 
тадашњем вртиоцу дужпости Претседпика Главпе 
контроле, a овај му je одговорио, да не може бити 
уведеп у дужпост и постати члан Главне контроле, 
јер ce ne може дозволити да неко постапе указом 
члан Главне контроле, кога није изабрала На- 
ррдна скупштина- И, господо, тадашњи претсед- 
ник владе покојпи Никола Пашић усвојио je овај 
разлог. 

Ja молим да ce ове моје опаске приме na sna- 
me и да ce no њима учипи шта треба. Гласаћу про- 
тив. (ОдобравапЈе и швескаше иа левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima Ministar finan- 
sija g. Dušan Letica. 

Минпстар фииаисиЈа Душан Летица: Господо 
народни посланнци, у вези са овои изјавом г. Ву- 
кићевића, да чланови Главне контроле, вршећи 
своју рачунско-контролну слулсбу, гледају кроз 
прсте државпој администрацији у актима која им 
она подноси на одобрење, ja морам да ce од те 
тврдње оградим. 

Ja нарочито подвлачим овде да je Главна кон- 
трола сваке године, где год опази да нешто није 
у сагласности са закопом, одбнјала да даје своје 
визе и да она те случајеве износи сгално и редов- 
но пред Народну скупштину. 

Ти случајеви за овнх последњих годипу дана 
изнети су crni и приказани у државном завршном 
рачуну. 

Према томе, господо, Главна контрола поступа 
у вршењу своје дужности тачпо, коректно, онако 
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како закон ирописује (Мплап Вукићевик    1 lelicre 
ми дати реч да објасним оио иитање?) 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ne nalazim za potrebno. 
(Milan Vukičević: Ja sam kazao da završni, računi nisu 
lačni! — Ministar finansija Dušan Letku: Da gle- 
daju kroz prste, to ste kazali! — Milan Vukićević: 
Jeste!) 

Reč ima narodni poslanik g.  Mita  Uimitrijević. 
Мита Димитријевић: Господо иародни посла- 

ници, буџетска дебата није само битка него и са- 
радња левице и деснице, и што unme пма лојал- 
пости с једне и друге стране, толнко више добра 
за народ од тога има. 

Нарочито када сс пређе у претрес у поједино- 
стима. Јер претрес у иоједипостима предлога бу- 
џета има за циљ, да поједине буџетске партије 
подиргне поједииачној свестрапој критици, да 
утпрди њихову основаност, Beiiy или мању, пи- 
какву. Главни je циљ свагда било, када се дебато- 
вало у појединосгима, брисати поједине расходе, 
ако су неосновани, и кад се доказима утврди да су 
неосновани, или довесги их до ираве виспие и сма- 
њити их. 

У Финапсијском одбору, приликом претреса 
буџета, ми омо узалуд покушавали, као што знате, 
да до1)е до ивког смањења и гим смањењем да се 
олакша народу иретерано тежак буџет, који се 
ове године с повишењем од 1200 милнона иење 
више од 13 милнјарди динара. 

Господо, иије то лако утврдитп размер npo- 
сперитета и оптерећења. Није се родио такав na- 
учник, који ће «и 50 постотно да иогоди да ли 
просперитет дуже шш краће траје и да ли даје 
народу, да поднесе све буџетске терете. 

Зато дискусија у поједипостпма нма — бар 
таква je била наша 'пракса рапије, upe 1929 годипе 
— за п/иљ да се увек тражи могућнрст и CAiaibeiba. 
Рекао сам, да поред свих иаших наиора и аргумсп- 
тација није у Финансијском одбору, на наше тра- 
жење могло доћи до каквог смањеља буџетских 
терета. Ако ми са левице истичемо потребу сма- 
ibeiba буџетских позиција, не треба мислитн да 
долази то само од -наше опозиције, бар са моје 
стране не. To je за време ранијих скупштина, за 
преме Владе нашег вође Николе Пашића, Стојаиа 
Протића, и раније за време Пачуа, била редовна 
пракса, никада није изашао буџет из Скупштине 
без извеснои видпог смаЈвења, како би народ ви- 
део да се не иде за тим, да Народна скупштпиа 
прима буџет од корица до корица. Међутим, сада 
у ово врсме без суверене народне конгроле у 
Скупштини, зацарила се навика да десница брани 
буџет 'од сваке штедње и уштеде, као да je у томе' 
питању престиж владине деснице ако се буџет ne 
прими од корица до корица, без иједне измене. 

И г. Министар фипансија, треба pehu правду, 
приликом састављаља буџета није био у стању да 
одбрани буџет ^од ■сувишних захтева својих коле- 
га. Он je то лојално IH искрено рекао, да поред 
многих убеђивања није могао да убеди поједине 
своје колеге да бн требало постављати мање зах- 
тева, који оптерећују буџет, »или своје захтеве све- 
сти на праву меру. Тако je неуспехом борбе и от- 
nopa и самога Мииистра, штедња избачена из 
нраксе буџетирања. To je један порок, то пије 
само једна грешка, то je порок који се чврсто ус- 
поставио и који се неће лако одбацити, и тако неће 

иикако бити могућности, да се уведе штедња као 
иужна  потребна иракса у државном буџетираљу. 

Гошодо, сваки од мииистара, не узимајући у 
обзир погребу штедше, нстицао je сваки за себе 
својс социјалне гаретеране потребе, a пије знао 
копцеитрисати те потребе na једпу ствариост. У 
таквој Оорои г. Министар финансија, поред све 
очајие борбе, увек je, на лсалост, остао, iiooeljen! 
A побеђен je тиме, што није могао успети, да убе- 
да своје колеге, да не треба да излазе са претера- 
ннм финаноиским захтевииа и да na тим захте- 
вима не инстистирају до асраја. (Мииистар фчиаи- 
спја Душаи Легпца: Ja мислим да сам баш успео 
у томе!) Мисте, господппе Мипистре! Сами сте ка- 
кази, и мн смо Вас ноздравнлн, a казали сте да н 
поред свнх Ваших убеђивања ... (Мппистар фи- 
iiaiicnja Душаи Летица: Ja сам казао да сам ус- 
пео!). . . . ne, казали сте, да нисте успели, јер под 
тнм финаисиским захтевом појединих мннистара 
буџет, по Вашим речима, замало што ннје npeiuao 
и 14 милијардн. 

У тој борбн — ja сам увек лојалан на говор- 
ницн и сматрал са пуио савести ово место, иако 
наше речн због цензуре не иду у јавпост, веК се 
разбнјају испод бисте нашег неумрлог Bol)e Пашн- 
ha o мраморне зидове. Алн ће инак остати нешто 
заинсано, a то je да одавде с овог места брашшо 
штедњу. Отпор г. Министра био je све слабији 
уколнко je аугоритет поједипнх мшшстара био 
векн или мањи. 

Господо, тако се у буџетнраљу погазнла штед- 
ша, и тако се наставило до краја. Миннстрн с ја- 
чим ауторнтетом грабнли су највише. У томе, 
мора се признати, пострадали су највише оин ре- 
сорн, којн су за народ најважнији. Добро je што 
седн овде господин Мннистар пољопрнвредс. При- 
зпајемо да je Мшшстарство пољонривреде нај- 
внше иастрадало у погледу висине буџета. (Minni- 
стру пољопрпврсде r. Светозару Сташсовићу при- 
лази  послаиик ЈБубомир ЈоваповиН  и  разговара). 

Pretsednik Stevan Ćirić; Gospodine poslanice, 
molim Vas da ne govorite sa g. Ministrom poljopri- 
vrede pošto baš sada gospodin govornik spominje 
njega u svome govoru, pa je potrebno da g. Ministar 
to čuje. 

Мнта Димитријевић (наставл>а): Гасподо, бу- 
џет Мннистарства пољопривреде тако je малеи, ja 
нећу овде да се упуштам у цифарскн део, да je 
потребно да га ми овде што више подипнемо н 
повећамо, како би одговарао потребама народа. 

Разгледајмо сад буџет Врховне државне упра- 
(ве. Мора се признати да у глави 1, где се говорн 
o Круни и у глави 2, где се говори o Краљевжом 
Намесништву, нема повећања. To су једнне две 
главе у овом буџету, где (Нема уопште повећаша, 
мада би можда прнлнке то нзнскивале. (Мпрко 
Урошевић упада у реч). Ћутн, Мирко, сад смо се 
бар умирили. 

Tpeha глава Врховне државне управе, Народ- 
но Претставништво ввдимо, да има повећања. 
Внднмо да се буџети Сената и Народпе окуп- 
штине повећавају. Буџет Сената повећан je ca l 
мнлион и 750 хиљада динара, што нзноси 15 ми- 
лиона 195 хиљада динара, a буџет Скупштине по- 
већан je за 1 милион и 802 хиљаде дннара, тако 
да ће нови буџет Народне скупштнне износнти 64 
мнлнопа н 300 хиљада дииара. 
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Признајем да je прелаз у велелеину нову 
зграду изишивао потребе да се буџет Народне 
скупштине нешто повећа, али ми смо сада Beli 
при крају свих тих потреба за довршеше зграде. 
Зграда je добра, лепа и дивна и нека би Бог дао 
само да у ову зграду уђе народ као погауно су- 
верен. Да yl)e са пуном сувереном влашћу, и са 
таквим Уставом да Кру«а и народ деле, како за- 
хтевају прави интереси монархије, суверену власт 
у корист народа и државе. 

I осподо, све се ствари регулисавају мало no 
мало. ETO, регулисало се питање Коикордата, ре- 
гулисало се јер се видело где je истина, na у име 
Бога, мислим да нико протнв тога нема, регули- 
eahe се и питање цромене Устава. 

Господо, ви добро разумете шта ja говорим 
и треба да знате да ja ништа не кажем до само 
истину u, ne руководим ее ситпим обзнрима, 
и врло ми je жао, кад се са ваше стране ino неко 
руководи и таквим ситничарством и подметаљем. 
Ja тражим праву Уставну монархију с подело*! 
суверене власти између Круне и народа. 

Прелазим сад на буџет Претседништва владе. 
У састав буџета Претседништва владе улази сада 
и буџет Централног пресбироа. И говорићу o томе 
нарочито. Ja ле улазим у цифарски део буџета 
који се односи на Централнн пресбиро. Хоћу na- 
челно да говорим o томе. Јавносг не види јасно 
шта ради Централни пресбиро, и колико он ус- 
пева у иностранспву. Ja који читам стране листове 
на неколико језика ne видим много дејство Цен- 
тралног npeconpoa у ипистранству. Једно je сва- 
како сигурно, a то je да je Централни пресбиро 
изгубио повереље у инострапој штамли. Потпис 
A. A. — Агепција Авала — ne даје стопроцентну 
иеродостојност, na често и никакву. У нашој јав- 
ности вести са потписом A. A. не узимају се оз- 
биљно. A зашто? Зато што «ема слободне штампе 
у nainoj земл>и, и зато што сиа јавност зна да 
цензура у пашој штампи суверено дејствује у 
свима лравцнма. 

Да, господо! Цензура no пајстрожнјој наредби 
не даје да се помоли ни зрачак истине. Цензура je 
у рукама не само неодговорних људи, inero je у ру- 
кама неинтелигеитиих, неспособннх људи и са 
мало културног и сваког научног знања. Ja то 
тврдим. AKO бисте ви сами отишли na затражилн 
квалификације тих људи из цензуре, видели бисте 
ко еу они и шта су. Несвршени људи! Без квали- 
(|)11кацпја! И тако најдубље и пајлепше мисли, које 
се јавл>ају кроз штампу, оии цензурншу, ти и таквн 
људи! Цензура je у рукама пеинтелигентних, ne- 
културних и глупих л>уди! И они одлучују шта у 
штаипи може изаћи! Алп onu зпају само једно: 
гушити сваку елободну реч, оваку напредну мисао! 
Ту жандарску дужност није тешко вршити! 

Наша цепзура у ипостранству, прославнла се 
забрапом „Мпки Мауса". Сатирпчан смех je то 
изазвало у јавности целога света. Кад бп читали 
шта o томе доноси „Њујоршкп Тајмс", Бога ми, 
то би испала не само сатира која тера na смех, 
пего сатира која тера n na стнд! 

Дејстпо цензуре убитачно je, господо, у свима 
пранцима. Цензура убија истипу, a нстина je основа 
света. Цензура убпја слободу, a слобода je једнпи 
ослонац света. Алн, знајте, цензура убпја поверење 
И у сваку штампапу реч од črpane Владе. Цензура 
чини, да се nama јавирст тако страсно одаје чи- 

гаи.у и тражењу тајиих летака, чијом се садржппом 
потхрањује и борбено крепи и снажи дух нашег 
народа. Јавност верује садржини једног најкраћег 
летка, a ne верује кплометарским званичним и вла- 
диним извештајима. И то je дејство п.епзуре! 
Знајте! Јер се цензуром угушује и пајмањи глас 
слободне речи. И зато парод ne верује свему дру- 
го.м што Блада саопштава. Неповерење je одговор 
народа na цензуру. И парод има та права. Али цеп- 
зура има још једно фаталпо дејство. Ona, као зла, 
5олесна и кужна атмосфвра, својим тако дугим тра- 
јањем, убија органски дух у нашем пароду. Цен- 
зура убија слооодан дух као јаки мраз расцветало 
воће, KojiH je гако величанствено створио све ово 
велико. Овај режи.м и цензура убија слободнн, 
демократски дух у нашем народу, онај величан- 
ствеии дух слободе, који je у нашем народу ство- 
рио све велико, који je учинио да сваки српски 
слободап грађанин постане још Beiin борац за 
отаџбину. Јер je осећао да се бори за своју сло- 
бодну Домовппу. Чујте и зпајте: Слободни дух je 
увек стваралачки. 

Народни слободни дух ne жалн жртве како за 
своја грађанска права тако n за отаџбину. Kao 
потврду ишричаћу ово: Путовао сам аутом no Сло- 
венији. Ишао сам за Птуј. Ту сам на путу спазио 
једног сел.ака, no пошљн видим Шумадинац. Ишао 
je пешке, a на рамену имао шајјену шумадијску 
торбу. Заустанио сам аутомобил и питам га: куда 
нде? A он рече: „Ама господине идем у тај Птуј 
и путуј .... путуј — никако да до1)ем до њега". 
Тада смо га узели у паш аутомобил. Причао нам 
je да иде сину војнику. Носн му шумаднјске јабуке. 
Доведосмо га до логора. Кад сину и осталим вој- 
ппцима раздели јабуке, обраги се мени, na ми рече 
гледајући у даљину: Јесам ли дошао близу наше 
пранице?" Рекох иу: „Близу си. За 3—4 cara смо до 
Беча!" A on ускликну, скиде капу и прекрсти се 
„Хвала ти, Боже, да сам довде дошао! Не жалим, 
Бог да ra прости, што ми je један син погинуо за 
овако велику државу!" Овај наш сељак однеговап 
у слободи, схватио je целу државу као своју љиву. 
To je, господо, дејство слободе! 

A како je сад? Шта се сад ради? 
Господо, убнја се слобода духа у народу. Су- 

жава се, као што свака тортура чинн, сужава се 
васпитни ппво слободног духа. Цензура убија у 
иароду развој здравог и слободоумног духа и чнпи 
да паше поколење држи у мраку, чнни да се испред 
очију целог народа замагле светли хоризонти. Али 
у том успети (ипак неће. Светлији су хоризонти сло- 
бодоумља од сваке цепзуре! 

Али, иајзад, да кажем још пешто. Цепзура 
убија и новинарство као такво. Колико дивпнх ini- 
телигенција има међу нашим младим културнцм 
Л)удима новинарима, који се с љубављу и с висо- 
ком културом предају повинарству, и колико див- 
них талената! Ja сам читао no неке ствари у нашим 
новипама, изван полптике писане са толпко тале- 
иата да би могле бити публиковане у европској 
najBchoj штампи. Пнтао сам: Зашто пишете тако 
много o кримнналитету? Одговарају: Јер пам се 
друго не даје. A какав би се онажан културни дух 
наших младих новшшра и књижевника показао у 
могуКности слободног cjajFior изражаја, у могућ- 
nocni изражаја слободоумних ндеја и схватања! 
Колико би од тога корнсти бнло n за народ! Алн 
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управљбчи наоружани цеизуром нека знају и ono: 
Цензура ие успева свуда! Њена власг и дејство 
разбија се o непробојне редове натег друштва, 
нарочито омладиие. 11е»зура ne успева код нашс 
интелигентне омладине! Никако нс успева! Ту сс 
показујс непрббрјНи отпор против сваке цснзуре. 
Bani насупрот цензуре, дух нашс иителектуалне 
омладине иде изнад и преко цензуре. Баш у борби и 
насупрот мрачнс цензуре дух омладине пењс се 
врло високо и дух наше омладине иде до највиших 
мора-птх ii интелектуалних виоина, a њена рсч и 
њен глас са ррловских писииа постају громопнто 
јакн и биће ускоро громовито још јачи. Дух сс 
не даје опутатн и угњетавата никаквом цснзуром. 
To je једна историјсма истина толико пута no- 
тврђена. 

Господо, апсл нијс потребан, јер je узалудно 
позивати Владу да скинс цензуру. Onu то примају 
на шаљив начнн, и слободним редакцијама кажу: 
„Па добро, не морате доносити Fia цензуру!" — 
Јесте, алн ако се ne донесе на цеизуру, то je разлог 
да се одмах лист забрањује. Нијс питање цензуре 
само no себи; питање je слободног закона o штампи 
или, брље pelin, закона o слободпој штампн. Re- 
рујте, господо, ако би дошао Закон o слободиој 
штампи, верујтс да би то било олакшаље за сваку 
ситуацију. Ja писам-од оиих Л)уди који, држећи се 
у опозицији првма једној Влади, желим да се и 
3e\MiH дсси зло! И ja вас уверавам да je било сло- 
бодпе штампе за време конкордатских мука и нс- 
вол>а, да je парод био тачпо обавештавап, да се 
глас народпог гпева чуо у слободној штампи, ne би 
Влада чула народпи протест у Крагујевцу кад 
парод, сабравшн се да испол.и спој nicn против 
Владе. узима змију и баца ту змију на балкон. 
И Министар бежи испред тог гпева! (Одобрааање 
na лсвицм). Господо, није ми стало до лепих рсчи 
или до неког стилског причања, нс, господо, нико 
од вас и na деоници кад се нађемо очи у очи, пико 
од вас неће пррећи да слободпа штампа чнни олак- 
шање, велико олакшање у свима правцима. 

Господо, сад o кредиту Централног пресби- 
роа! Куда сс троши кредит Цептралпог просби- 
роа? Једним делом на послоое тс ппституције, 
једним делом на особл.с a једпим делом и на пар- 
тиску штампу. Троши се, joni како сс троши! Мн 
имамо 'неколико таквих партијскнх штампаних 
књига и овде у Скутптипи. Ово што говорим упу- 
li.vjeM г. Прстседнику скупштппе. Видеп сам ка- 
маре наштампаних књига o Конкордату. Стојс 
тамо пред библиотеком скушптнпоком. To су 
кп.нгс са говорима извесних чланова са дсоннцс. 
Господо, чему служе те камаре пропалих књига? 
Почистите то, ако Bora знате, бацнте смсста, уни- 
штите те исњиге! Јер се и Влада сад одриче тих 
књига! To није потребно. Ваците, спалите те 
кшиге. 

Гооподо, има једна ствар која мене пеобично 
иптерссује овде. To je било приликом путован,:! 
г. Стојадииовића, и ми смо o том читлли у не- 
мачким новинама много вите. Писано je да je 
створена нека антанта штампе између Југославије 
и Немачке. Речено je да je то аптапта name штам- 
ne ca пационал-социјалистичком штампом. Гошо- 
до, nama je земл.а толико лојална била у односу 
према свакој земл>и и штампи да ми нисмо досад 
имали никакве антапте штампе са енглеском, фран- 

цуском нити са другим штампама, na mi ca че- 
хословачком штампом нити којом билом. Ja се 
сада питам шта садржи raj споразум o штампи 
између Јурославије и Немачке? Да лп тај спора- 
зум садржи да ми досад ниомо били коректни 
једна према другима? Ако je то анда би то био 
једаи велики прекор од стране Немачке, ако би се 
рекло да наша штампа пије коректпа. Па чему 
je потребна та антанта штампе, и чему она служи? 
Да ли je то импортација, уношен^ национал-СО- 
цијаличких мисли у Југославији? Јер у Берлину 
влада мишљење да опи треба да шире своју не 
само хегемонију скономоку, него и духовпу. И 
ако би то била антапта штампе да се преносе по- 
једине национал-социјалистичке мислп, поједиии 
пационал-социјалистички, опда ии, господо, отва- 
рамо пут једпој onaenoj пропаганди, и ja hy бити 
прло задовољан ако ме г. Министар иностраних 
послова и Претседник владе у томе умири да се 
овде нс ради иш o каквој тајппј импортацпји. 
(Обраћајући се Претседнпку скутптине). Да ли 
дозвол^вате, господине Претседниче, да овом 
приликом говорим и o инвалидима. Ja мислим да 
би то било згодније и да би било брже свршено. 

Prefsednik Stevan Ćirić: Ja nemam ništa protiv 
toga. Da li se Narodna skupština slaže sa ovim? 
(Glasovi: Slaže se). Izvolite. 

Мита Димнтријевић (шставл»а): To ми je пот- 
пупо драго, јер je питање побољшања ипвалида 
на добром путу, што ме ие само умирује, него 
ме join и одушевл.ава. Ta мс материја одушев- 
љава у толико више што се после толпко година 
најсдаппут дошло до одлуке и то дејством самог 
кнвалидског удружеља и на бази птховог npo- 
јекта, a не Владиног, ево, долази се до могућности 
ла добијемо један добар, праведан инвалидски 
закон, за који ja jom сада велим да га треба при- 
мнти акламацијом. 

Јутрос сам имао прилике да говорим са ђе- 
нералом г. Терзићем. Ђенерал г. Терзић који je 
ma челу тога одбора за израду новог закона o nu- 
na лидима дао ми je најбоља објашњења. Видсло 
се да напослетку долази TO пптап.е na pcmen.e не 
само од стране људи стручпих, него и људи који 
солидарношћу овога духа и прошлости имају иај- 
Biiine ocehan.a за то. Ђенерал г. Твозић рекао мн 
je да je било прпкупл.сио око 800.000 дипара joni 
191 fi године и да je то било специјално наме- 
11)ено за инвалидску потпору. 

Господо, 'крајњс je време да закоп од 1929 
годипе престапе да важи, јср je on за 80% реду> 
цпрао инвалиде. Ja сам јутрос добио једпо пиомо 
од једне жоие у каме ми каже да je имала ин- 
валиду од 400 динара и no peinefi>y толико je при- 
мала. Ha једанпут су пронашли да нема тарава na 
инвалиду од 400 дппара за изгубљеним сипом и 
мужем, нсго да пма права na 300 динара, na joj 
je послс 15 дапа -казано да има права овега на 
250 дипара. И inra се онда дешава? Од ibe се 
тражп да врати колико je узела више. Сирота 
жена донела je уверење пореског оделења дз 
нома никаквс пекретнипе, да не плаћа пикакву no- 
резу, али се власт тиме пијс задовол.ила, већ je 
отишла n.onoj Kvlin, покупила ствари, пзпела те 
ствари и нзложила продаји. Господо, ми имамо 
Biime таквих случајева, да овај закоп од 1929 го- 
дине, me само да пије патриотски, пего je апти- 
социјалан, убитачан, јср je учинио да сс пролије 
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горчнна кроз целу нашу земљу, да сс огорче хи- 
љаде инвалида, сап народ, јер нема куће у нашој 
земљи да joj син, отац, рођак или какав комшија 
иијс постралао у рату и постао инвалил. Taj за- 
кон од 1П29 г. изнио je горчину у сва орца, јср 
je raj закон подејствовао тешко на п.пх и стнлрао 
мпжњу и репотл чак и протип државе, и свакако 
убијао л.убав првма држави. Нсмојтс сс чудити 
mro наша омладииа иде на лево, јер су они све- 
доци страшне пустоши и очајања инвалида. Го- 
сподо, овај закон био je нопрапедан, и ja сам сре- 
ћан што Morv да кажем да je пројект Инвалид- 
ског закона потекао од самих инвалида, a то je 
најбоља гаранција да je добар. Мажалпст MTIHH- 
стар појске био je последњи у томс, чак се пије 
за ствараиЈС овог закона ни заузео. Трсбала je 
ииицијатипа да ло1)С од самих инвалида, na да 
од самих инвалида на крају и^иђе као II>BXOB 
ппедлог Инвалплског зпкоиа, док у Енглеској и 
Француској то je материјал који je рсшапао Ми- 
нистар војске. 

Господо, сад хоћу да учипим једну наппмсну 
господину Министру фннансија. Господние Мшш- 
стрс, пред Вас ће доћи тај Закон v nuni најсулбо- 
ноонијпј етапи кал има да се види колики ће и>е- 
гов финансијоки ефекат бити. Како сам се [a na- 
забрао, есћекат тога Закона прелви1)ен je na 200 
милиона. Великп сума! Али немојте жалити, гп- 
сподине Министпе. Ha против, тих 200 милиона 
Koj'H се vunce у буџет за инвалиде, то je једна бла- 
готворпа инвестиција, ипвестиција за пплнзаие 
лчтса у народу, за полизањс признања лпжаве прс- 
ма народу, и за подизање једног патриотизма 
који ie ло сал ппско салашњег Инвалилског sa- 
Koita бип VBHIIITCH. Никаквс финаисијоке мпгућ- 
ности и iHCMorvlinocTu ne треба да се испрече про- 
тив овога! 

AKO се прпми овај Закон инвалидски у свему, 
испунићемо једну дужност према земл>и и друго, 
на тај начии 'инвсстираће се морални капитал за 
подиза11)е л.убави народа према лржави! (Одобра- 
вање и плЈескан^е на левици). 

Pretseđmk Stevan ćirić: Ima reč narodni posla- 
nik i.r. Vojislav Lazić (Glasovi: Niic tn!). Ima reč 
narodni poslanik e. Dušan Ivančević (Glasovi: Nije 
tu!)". Ima ree narodni poslanik sj. Dorde Jevtic (Glaso- 
vi: Nije tu!). Ima reč narodni poslanik g, dr, Janko 
Baričević (Glasovi: Nije tu!). Ima reč narodni posla- 
nik- g. Miloš Rašović (Glasovi: Niic tu!). Ima reč 
narodni poslanik g, Milan Kurilić (Glasovi: Nije tu!). 

Gospodo narodni poslanici, pošto prozvana go- 
spoda narodni poslanici nisu ovde, lista govornika 
u I razdelu — Vrhovne državne uprave iscrpena je 
i time ie pretres u pojedinostima ovoga razdela za- 
vršen. Prelazimo na glasanje. Po Zakonu o poslov- 
nom redu u Narodnoi skupštini glasanje se vrši po 
partijama sedenjem i ustajanjem. Ona gospoda na- 
rodni poslanici koja primaju, neka izvole sedeti, a 
koja ne primaju neka izvole ustati. Molim izvestioca 
g. dr. Caslava Nikitovića da izvoli čitati p)irtijn po 
partiju. 

Izvestilac clr. Časlav Nikitović pročita partiju 
1 Glave I. 

Prelsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju I? (Jednodušan odziv:.Prima! 
—   Burni,   oduševljeni   i   jednodušni   poklici:   Živeo 

Kralj!)   Objavljujem   da   je   partija    1   jednoglasno 
primljena. Izvolite čuti partiju 2. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila 
u pojedinostima sve partije predloga budžeta ras- 
hoda I razdeo — Vrhovna državna uprava od par- 
t'ije 2 do partije 16 zaključno. — 

Prefsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 17 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. časlav Nikifović pročita partiju 17 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

A  RASHODI 

I razdeo — Vrhovna državna uprava 

GLAVA   111   - -  NARODNO  PRETSTAVNISTVO 
// Narodnu skupStlna 

Part. 
17 

Poz. 
A.  Lični   rashodi 

narodnih   poslanika  itd.,  pove- Dnevnice 
ćatl   sa .   . + 146.000.— 

Pretscdnik Stevan Ćirić Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 17 sa ipredloženim amandma- 
nnm Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne prima!) 
Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, neka 
izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. 
(Većina sedi). Većina sedi, prema tome objavljujem 
da je partija 17 sa predloženim amandmanom Kra- 
ljevske vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju  18. 

—• Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
deniem i ustaianjem o svakoj pojedinoj partiji u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda I 
razdeo Vrhovna državna uprava od partije 18 do 
partije 20 zaključno. — 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 21 
sa  predloženim  amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
21 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 
Part. 

21 
Poz. 

Upravni   I makovi, povećati  sa  ...   .    -f    72.000.— 

Svega gl. III, povećati sa ....   + 218.000.- 

Ukiipno  I  ra/.dcn,  povećati sa 218.000. 

Pretseđnik Stevan ćirić Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 21 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne prima!) 
Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, neka 
izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. 
(Većina sedi). Većina isedi, prema lome objavljujem, 
da je pročitana partija 21 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade većinom glasova primjena. 
Izvolite čuti partiju 22. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj paTtiji u smi- 
slu čl. 102 Ustava n (57 Zakona 0 posolvnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u poje- 
dinostima sve partije (predloga budžeta rashoda I raz- 
deo Vrhovna državna uprava od partije 22 do partije 
;M zaključno. — 

Pretscdnik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 35 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 
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Uvcstilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 
35 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, 
koji glasi: 

GLAVA V — DRŽAVNI SAVET 
Redovni rtishodi 

Part. Poz. 
^r> Lične pri nadležnosti: 

1 Plate   —   periodske   povišice  i    položajni    dodaci 
činovnika 

Činovnici 
Mesto: „G referenata itd." 

staviti „8 referenata: 5- 
IV/1 i 3:IV/2" i povećati sa + 70.080 

Mesto: „0 sekretara itd." 
staviti: „10 sekretara: 3- 
V-l, ;3-V i 4-V1" i pove- 
ćati sa + 76.400 

Mesto: „6 pisara itd." sta- 
viti: „8 pisara: 3-V11 i 5- 
VIH"   i  povećati  sa  .   .   . + 30.480 

Mesto: „Arhivar itd." staviti: 
„2 arhivara: 1-V11 i l-VIH" 
i   povećati   sa + 13.560 + 196.520.— 

5 Dodaci   lični  i  porodični 
a)   Činovnika,   lični,   pove- 

ćati  sa  .    .    ..'...+ 13.360 
porodični,   povećati   sa  . + 15.120 +    28.480.— 

+ 225.000.— 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju Зб sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne prima!) 
Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, neka 
izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. 
(Većina sedi.) Većina sedi, objavljujem da je partija 
35 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade 
većinom glasova primljena. Izvolite čuti dalje. 

Izvestilac dr. Caslav Nikitović pročita partiju 36. 
Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 

ština pročitanu partiju 36? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati, (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je 
partija 36 većinom glasova primljena. Izvolite čuti 
partiju 37 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 37 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 

B,    Materijalni    rashodi 
Part Poz. 

:i7 Putni, podvo/.ni i selidbeni  troškovi: 
Ova partija raščlanjuje se na dve pozicije i  to: 

1 Putni,   podvozni   i   selidbeni 
troškovi  2.0(10 

2 (nova)   Troškovi nadzora nad 
radom upravnih sudova po 
§ 56 Zakona o Državnom 
savetu i upravnim sudo- 
vima    -f 25.000 +    25.000.— 
Svega  gl.   V, povećati sa + 250.000 — 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 37 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne pri- 
ma!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem, da je 
partija 37 sa predloženim amandmanom Kraljevske 
vlade većinom glasova primljena. Izvolite čuti" dalje. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji u smislu 

čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u 
Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda 
1 razdeo — Vrhovna državna uprava od partije 38 do 
partije 48 zaključno. — 

Pretsednik Stevan Ćirić: Izvolite čuti partiju 49 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 49 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 
GLAVA   Vili   —   KANCELAKUA   KRALJEVSKIM   ORDENA 

Redovni rasliodi 
A.   Lični   rashodi 

Part. Poz. 
40 Lične  prinadležnosti: 

1 Plate   —  periodske   povišice   i   položajni    dodaci 
činovnika 

a) Činovnici 
Mesto: „Sekretar V" staviti: 

„Sekretar   VI"   i   smanjiti 
sa       —   5.400 

4 Dodaci lični i porodični 
a) Činovnika,   lični,   sma- 

njiti   sa —   4.320 
b) Zvaničnika,   lični,   po- 

većati sa ,+ 34.340 
v)   Služitelja,   lični,   sma- 

njiti sa   —   4.620   ,+ 25.400 — 
,+ 20.000.— 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 49 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Primal — Ne prima!) 
Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, neka iz- 
vole sedeti, a koji ne priamaju, neka izvole ustati. 
Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je partija 
49 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade ve- 
ćinom glasova primljena. Izvolite čuti dalje. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 50. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 50? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji prima- 
ju, neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 50 većinom glasova primljena. Iz- 
volite čuti partiju 51. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 51. 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 51? (Glasovi: Prima — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 51 većinom glasova primljena. Iz- 
volite čuti partiju 52 sa predloženim amandmanom 
Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 52 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade, koji 
glasi: 
Part. Poz. 

52 Upravni troškovi: 
li.   Materijalni   rashodi 

5 Nabavka i opravka odličja, smanjiti sa —   20.000.— 
Svega gl. VIII  
Ukupno I razdeo, povećati sa .   .   . -f 250.000.— 

Pretsednik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 52 sa predloženim amandma- 
nom Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne prima!) 
Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, neka 
izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole ustati. 
(Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je partija 

2 
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52 sa predloženi m    amandmanom    Kraljevske vlade 
većinom glasova primljena. Izolite čuti partiju 53. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 53. 
Pretseđnik Stevau Ćiric: Prima li Narodna skup- 

ština pročitanu partiju 53? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 53 većinom glasova primljena. 

Gospodo narodni poslanici, pošto je predlog 
budžeta rashoda I razdeo — Vrhovna državna uprava 
po svima partijama pojedinačno primljen, objavlju- 
jem da je ceo predlog budžeta rashoda — 1 razdeo — 
Vrhovna državna uprava primljen. (Burno pljeskanje 
i odobravanje u centrumu i na desnici). 

Ja ću, gospodo, sada da prekinem sednicu za 
jedno četvrt sata, da bih omogućio klubovima da mi 
dadu definitivne liste go\ urnika za II i III razdeo. Mo- 
lim vas, gospodo, da za jedno četvrt sata tu listu do- 
bijem, da se opet ne bi desilo lo, da gospoda govor- 
nici ne budu ovde kad ih prozovem. Dakle, prekidam 
sednicu za jedno  četvrt sala. 

(Posle prekida) 
Pretseđnik Stevan Ćirić: Gospodo narodni po- 

slanici, nastavljamo sednicu. 
Na dnevnom je redu: Nastavak pretresa u po- 

jedinostima izveštaja Finansijskog odbora o pred- 
logu budžeta državnih rashoda i prihoda sa prdlo- 
gom Finansijskog zakona za budžetsku 1938/39 go- 
dinu, i to: II razdeo — Penzije i invalidske potpore 
i 111 razdeo — Državni dugovi. 

Molim gospodu govornike koji su se prijavili za 
reč, neka istovremeno govore i o U i o III razdelu, 
pa ćemo onda preći na glasanje prvo o II razdelu 
pa zatim o III razdelu. 

Još jednom molim da mi g.g. pretsednici klu- 
bova na vreme dadu listu govornika, jer više neću 
prekidati sednicu da bih dobio listu govornika nego 
ćemo završiti diskusiju i preći na glasanje pošto sva 
g. g. narodni poslanici i svi klubovi znaju šta je 
na redu. 

Ima reč Ministar finansija g. Dušan Letica. 
Миипстар фппапспји Душаи Летнца: Господо 

иародпп послаипцп, n поред свег настојања да се 
кочн прилив пензиопсра, статисгички подаци још 
уоек показују пораст. Узрок томе je, као што je и 
раиије паглашапаио, с једпе črpane већи прплин 
iicni опадање личпих пешионера, a с друге страпе 
лагаио опадање породпчппх пс.изнопера услед чп- 
п.еаице да се породнчиа пепзија исплаћује ese до- 
тле док не наступи случај да и последњи члап no- 
родице, с ирако.м na пензнју, ne отпадне као пен- 
зионер. Једно с другим у резултату даје тепдеп- 
цпју пораста броја пепзпопера, што зиачп и тсн- 
дсицију noneliatba буиетских кредита за исплату 
пензпја. 

Ме1)утпм, у oiiOM пензиоиерском питању по- 
пољна je чињенпца за држаанм оуџет, mro no § 145 
Закопа o чиновницима, од I априла 1938 исплату 
породичних пепзија преузима Чиновничкн пензи- 
они фонд при Држаиној хипотекарној банци пз 
прихода ciiora фопда. Разуме се, Фонд преузима 
оне породичне пензионере, чији су мужени, одво- 
сио родител.и тј. лнца од којих право na пепзију 
доводе, умрли као улагачн Фопда, или их je закоп 
за такие пзрпчпо прпзпао. Пепзпје породица ОИИХ 

службеника и дичних пензионера, који су као та- 
кви умрли upe стуиања на спагу садаш1Бег 3aicona 
0 чппоБпнцима, остају и даље иа терету државног 
оуџета, иошто лпца од којнх овакво породично 
араво na пензпју доводе, нису дол{ивели оснива- 
ње Чиновничког фопда ступањем na спагу Закона 
u чииовиицима од 1У31 годпне, na према томе 
ипсу постали улагачи Фонда. bpoj ових породич- 
иих пензионера ман>и je од 6poja чију iie исплату 
1 априла 193» године преузети Фонд, a што je на- 
рочиго валшо, садањп opuj неће да расте већ са.ми 
да опада, док таквп поизнЈперп ue изумру. (Јорну- 
то, opoj оних KOJU терете Фонд, расте, док једпога 
дана сии породични пензионери ne буду na терету 
Фонда. 

iiouiTO се приближава моменат када Банка 
греба да преузме исплату ових пензија a то je 
1 април оае године, наметнулд су се два пнтања: 
прво, како croje сретства и ириходи Фонда у од- 
иосу према пвнзијама које треба Фонд да преузме, 
и друго пптање, које je техппчке природе, да ли 
banka може да преузме nocao око ликвидирања и 
исплате пензија, 

Издатци na иепзије које герете Фопд, према 
прикупљеним подадима, изпосе око (38 милпона 
ДЈшара, из чега излази, да he приходи бити већи за 
преко -13 милиопа дпиара nero што je сада noipe- 
oiio за исплату пензија, lipu томе треба имати у 
внду, да ће приходи од улога n пптереса бити већи 
него што су, у предњим цифрама показапи, јер je 
приход од ишереса показап у просеку за послед- 
њих 7 година, док he фактички интерес бити пре- 
ма капиталу Фонда na дан 31 марта 1938, што зна- 
чи да he бити већи nero у пословпој 1936 годипн 
када je изосио 11,515.461.60 динара. иоред тога и 
просек прнхода од улога бн био нешто веки да 
ипје узет приход од улога у 1937 години само за 
првих 8 месецп. Када се уз то узму у обзир још 
и остали приходи Фоида, који no садашњим npo- 
nnonsia ие служе за исплаНивање пензије neh за 
капиталисање Фонда, онда се долази до закључка 
да he Фоид неограничено да расте и да he приходи 
Фоеда увек бити много већи nero његови расходи 
тј. суме за исплату пензија. 

У оваквој ситуацпји постаиља се пптање да 
ли je опортуно да Фопд поред гаквог свог капи- 
тала и прихода плаћа само пепзпје и да расте бес- 
коначно, a да уз те псте пепзије државна благајна 
и даље подносп терет исплате личних и породич- 
них додатака, утолико upe mio mi једпим закон- 
ским nponncoM mije пзрпчно држави стављена на 
терет исплата додатлка уз те пеизије. Одговор na 
ово свакако има да гласи да Фонд треба из својих 
прихода, ne дирајући у главницу, да плаћа све при- 
надлежпости својих пензионера гј. како пензије 
тако и додатке уз те пензије. Тек ако прпходи ne 
би били довољпн за исплату свих прппадлежпости 
пензионера Фонда, онда би државна благајна има- 
ла да дотира потребнс суме, пошто се у главницу 
Фонда ne може и ne сме дирати. 

Што се тиче ОНОГ другог питања, 0 иогућно- 
сти преузимања лИквидиранЈа n исплате Пепзнја 
од cipane Државпе хипотекарпе бапке, зато посто- 
је велнке тешкоће. Прво, број пепзионера je вели- 
ки, друго за ликвидирање пеизионерских прина- 
длежности због компликованости прописа o дода- 
цпма потребпо je иматп пзвежбане ликвидаторе n 
број, којпх Бапка нема, затим пензионери су ра- 
стурени у свима иестима земље, a Банка преко сво- 
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јих филијала ис може имати потребан ксттакт са 
петиоиерима, ради правилне ликвидације као што 
могу финаноијске дирекције. И најзад,' технички 
рад окп преписивања докумената за досијеа Др- 
ж.авие хииотекарие банке не би се могао спршити 
ии до краја марта 1938. Пошто у фииаисијској а'д- 
мииистрацији Ficii носто.ји изра!)ен апарат за ли- 
квидирањс н исплату пензиских принадлсжности 
као и лпкиидатори са потребнам прамсам, то je 
правилно одлучено да се исплата и даљс npimi 
преко тпга аиарата, да се суме по-фебне за исплату 
повлаче из Држаипе хипотекарис банке. 

Тако се ова питаањ и решавају предложеном 
изменом § 133 и § 145 Закона o чипошшцима са- 
лржаном у Предлогу фииансијског закоиа за 1938 
и 39 годину. По ирсдложекој закоиској измени 
Чиношички пензиони фонд he служити за исплату 
пензија као и лнчиих и породичних додатака уз 
те пензије. Исплату би иртило Миникггарсгво фи- 
нансија преко својих благајница, као и досада, a 
за ггокриће ових издагака Државна хипотекариа 
банка ом прелавала Мииистарству 'свс приходе 
Фоида који му прииадају од 1 априла 1938 na пала- 
л.е. Ооновну главницу Фопда сачињаиа сума Фоида 
ка лач 31 марта 1938, a ocfiOBHa главница се не сме 
ни v ком случају грошити. Ако би приходи били 
neliii од расхада, вкшак би сс употребио за пове- 
ћање основне главиице, a ако би приходи Фопда 
били 'недовољни за исплату пензија и додатака, 
разлика би се исплатила иа терет државног буџета. 

Uho се тиче крсдита за иоплату ипвалидских 
потпора за 1938/39 годину предвиђени су исти кре- 
.'iiia као и v буџеаасмој 1937/38 и v предлогу бу- 
џета за 1938/39 тодину. Из овога се пиди да и по- 
ред смањивања броја инвалида, внсина кредита за 
иоплату инвалидских потпора остајс стабилкзова- 
на, a ово долази услед промена v инвалидасом за- 
конодавству којима сс извршују 1извесна повећа- 
ii.a иивалидских потпора. 

To сам, господо, имао ла кажсм у всзи са дру- 
niM разделом предложеног буџета. 

A сада ми дозволите да кажсм пар рсчн и иа 
Tpcliii раздео, пошто he се o оба ona раздела, no ре- 
чима г. Прегседника, водити једновремсно диску- 
сија. 

Водећи рачува o потреби иодизања државног 
крсдита у земл/и и у иностранству, који je за вре- 
ме протеклог псриода кризе био пао на незавидан 
ииио, Краљевска плада поклонила je нарочнту na- 
жњу служби консолидованих спол.них и унутраш- 
њих државних зајмова. Крајње уредном исплатом 
купана и вршењем амортизације у пуним уговор- 
ним изпосима, Крал.сиска влада створила je за ре- 
лативно врло крагко време, од држапиих папира 
једаи вредосни пласман комс и домаћи и страки 
штедкша почиње да прилази са cnc већнм симпа- 
тијама и поверењем. Дапати.а прометаа прсдност 
држаиних хартија од вредноста најбољи je доказ 
томе. Домаће берзе бележе курссвс, који су знатно 
lumin од KviKCBa из времена најбоље кпп.упктуре. 
HirocTpanc берзе нотирају, исто тако курсеве, који 
сс, с обзиром на пппггс стаи.е одиосних тржишта, 
иоту оиатрати као посвс задовољавајући. Cne je 
ово, пак постигпуто бсз икаквих вештачких плп 
привудних срестава. ттсдипш je ставл.сип да се 
IIOIITVIIO слободИО опродели и да своје капитале 
n.iaciipa у државне папнре искл>учиво с обзнром 
на углед u крсдитну способпост дужиика, 

TOKOM прошле годинс ликвидирана су два 
важна miran.a која сс односе na државно задуже- 
Њ€ у иностранству: нзвршен je откуп 6%% ИОНО- 
полског зајма од 1928 годинс и закл,учена нова 
кошенција са француским портерима наитх спол.- 
них зајмова. 

Зајам од 1928, који je v катшталу и доспелим 
каматама износио 28,875.000 долара, откупл.ен je, 
после дужих преговора, вођених испосредпо са 
Комитетом нптересоваиих портера, за суму од 
4,400.000 долара. Овом откупном сумом, која je 

|итету портера одмах иоплаћена, држава je 
успела да се ослободи једне круппе позиције 
свога нностраиог задужења и то под крајље по- 
вољним условима no себе, јер je ва извршсној 
операцији постигла једну уштеду од пуних 
1,200.000.000 динара. (Пље^кање на деоници и v 
цснтруму). 

Преговори са фраицуским иортерима окои- 
чани су, исго тако, иа задовол.авајући НЗЧИН. 
Постигвут je нов двогодиШн.н споразум са важ- 
пошНу до 13 иовембра 1939, према коме сс укупна 
интерссна и амортизациона служба за овај перирд 
утврђује на 175,550.000 француских франака го- 
дишње. За разлику од ранијих сморазума, новим 
се споразумом искл.учујс свако рсгулисањс инте- 
peca путсм нздавања фундинг обвезница, чиме се, 
с једне страпе, државни дуг у нностраиству вишс 
ие повећава, a с уфуге страме, пзлази коначно из 
периода мораторијума 11ла11а11>а и улази поново 
у IIopмaлaFI режим плаћаЊа у готову, што je за 
обнову државног кредита од прворазредног" зна- 
чаја. Ha истој основи постигнути су пови спора- 
зуми н ca енглеским и пшајцарским портернма, 
лок су мрсговорм ca амсричкнм портерима jom у 
roKv и биће свакако у кратаом времену ripiiBCicmi 
крају. 

Код државнпх зај.мова у зимл.и треба поме- 
нути, да су се истИ у току овс буџетске године 
пшећали за известан износ, путсм издава11.а ноиих 
обвезница за perj^Hcai^e аграрних односа, као и 
за извођење великих јавних радова у земл.и. 

По далматинском аграру издато je, од 1 
аирила до конца прошле године, обвезница за 
врсдиост од 65,821.500 динара, чиме je укупиа 
сума поменутих обвсзпнца у оптицају ПОвећана 
на 236,130.000 динара, док се no Закопу o ликви- 
дацији аграрних одпоса v Далмацнјп максималпо 
можс емитовати износ од 400 милиона динара. 

За (1)инапсиску ликвпдацпју опггста за бег- 
лучке земљ'е у Босни n Херцеговини вршено je 
такође, у току ове буџетскс године, издавање 6% 
обвезница у износу од 34,152.500 дипара, тако да 
je од укуппог номиналног износа no I, II, III и IV 
емиоији, утврђеног законом na 600 милиона ди- 
иара, пуштено до дапас у оптицај обвезпица за 
врсдиост од 531,396.500 динара. 

За ликвидацију отттета за шуме, пашњаке n 
шикаре у Босни и Херцсговипи, за коју je зако- 
noM прбдвиђено емптовап.с 65В обвезница у мак- 
сималној Biiciiim од 50 мплпоиа динара, није у 
току буџетске годппе иршепо ипкакво раздавап.с 
обвезиица, мопгго падлежпе аграрпс властп jom 
ппсу окончале сав технички посао око донокпења 
решеЊа за псплату. 

Пајзал, за (тзвођење великих јавппх радова у 
земљи, смитовапо je, v времену од 1 апрпла до 
31 децембра 1937, 5% обвсзпица за износ од 
325,000.000 дннара, тако да нх je данас у опти- 
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цају за укупно 625,000.000 динара, a Уредбом 
максимирани износ достиже  1.000,000.000 динара. 

Од приноса огшх обвсзница исплаћено je 
ефективно, до 31 јануара текуће године, за рачун 
•Министарстпп грађевина 378,773.244.02 динара, a 
за рачуи Мииистарства саобраћаја 231,352.644.92 
динара. 

Kao што je познато из грдишњих извештаја 
Државие хипотскарнс банке и из држапних завр- 
ппшх рачуна jom из раннјнх година, постојао je 
код Државне хипотекарне банке један дуг државне 
благајне са окрутлр 300 мнлиона динара. Овај дуг 
иастао je позајмицпм учшг.еппм jom 1932 у изнпсу 
од 175 милиоиа динара, и позајмицама изузетим 
првих месеци године 1935 у суми од 125 милиона 
динара. Досад су no оиим позајмицама плаћене 
само в% камате, a отплата позајмл>ене главпипс 
остала je недимгута. Да би сс уредио и овај ду- 
говни одпос Државис благајнице,. који je застао 
у вромс кад ona није из редовннх буџетских при- 
хода могла да извршује све буџетске и друге др- 
жавне обавезе, споразумно са заинтсрссованим 
заводима, ja сам no одобрсп.у Миппстарског са- 
вета закључио споразум o консолидовању овог 
дуга тако, да ће се са сумо.м, која je досада давана 
само na нмс камате, покрпвати цео ануитет, и дуг 
у току бнти амортизовап за 22 до 23 године. 

ГТредлогом бупста државних дугова за 1938'39 
годину, предвиђају сс кредити за интересну и 
амортизациону службу no свима постојећим спољ- 
нт и унутрашњим зајмовима, онако како та 
служба рсзултира из емисионих уговора или за- 
к.Ђучених спооазума. У колико за појелине спол^не 
емисије није jom дошло до дефинитивнот спора- 
зума са повериоцима, као што je то случај код 
Блеровог зајма, кредити су одмерени с обзиром 
на одредбе сличних споразума. закл>учених са 
лругпм попсриоцима, тако да he укупан износ 
предложених кредита бити довољан да обезбеди 
сву службу no државном спољном и унутрапт.ем 
задужењу у току идуће буџетске године. 

Код унутоашњих зајмова који cv ioni у току 
емитавања, (6% бетлучки ол 1936, б^ далматин- 
ски, 5% за јавне радове и 3% обвезнице за лик- 
видацију земљорадничких дугова од 1936") кре- 
лити за идућу буџетску годину поедвиђени су, 
као што je то и до сада чињрно, с обзирам на 
всроватап број обвезница, који hc се у томе пе- 
риоду времена  пустити у оптицај, 

У noppheibv ca буџетом државних .ivrona за 
1937/38 годину предлог бупета за 193849 грдину 
предвиђа укупно смањење од 1,323.059 динаоа, 
mro je дошло као последица ближег n тачнијег 
одмераваи.а крелита, омогућеног последњим за- 
кљученим споразумима са ииострашгм поверн- 
оцима. 

Сам токст предлога измењен je, v одпосу на 
буџет за 1937';38 годину, v толпко што су из појс- 
днних позиција партије 63 издвојепи изноги, који 
cv стиарпо припадали партпји 64, прсдви1")Спој за 
иоплату провизија и другпх трошкова no anvn- 
тетској служби, тако да je партија 63 укутшо сма- 
њена за 25,691.280.91 динара a партија 64 укупно 
повеИана за 24,368.221.91 динара. 

Из предлога буџета испала je позиција 1 пар- 
тије 63, која je раније предвиђала кредит за 
службу 2% Лутријског зајма од 1881 године, 
noniTo je овај зајам почетком овс године дефи- 
нитивно исплаћш. Унета je, међутим, као нова, 

позиција 34, којом се предвиђа креднт од 
18,402.252 динара, намењен служби позајмпце од 
193,600.000 динара, закључеиој код Државпс хипо- 
тскарне банкс ссптсмбра месеца прошле годинс 
за откуп обвсзппца G1', ^ Мопополског зајма m 
22,000.000 долара. 

Из предлога буџета иопала je, најзад, и доса- 
дашња партија 66, која je предвиђала кредите за 
исплату ванредних расхода Миипстарства грађс- 
вина и Мипистарства саобраћаја, створених уго- 
ворима за извршење радова* na мелиорацији 
земљиппа Дуиавско-Тамишке водне задруге, no- 
дизањем моста на Сави и изградњу разних желе- 
зничких пруга, Задужење за мелиорационе ра- 
довс Дунавско - Тамишке водне задруге дефини- 
тнвно je ликвидирапо, a кредити за"отплату ра- 
дова за рачун Мипистарства саобраћаја прсбачспп 
сукод Одел.ења за грађење железница, где им 
и јесте место. (Бурно пл^ескање на десници и у 
цсптруму). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima izvestilač manjine Finansfjskog 
odbora g. Ivan Moliorič. Prc nepo što g. Mohorič 
počne da govori, dužan sam da vas izvestim da će 
on ovoga puta Izuzetno govoriti i o prvom razdelu, 
jer slučajno nije hio prisutan prilikom debate o tome 
razdelu. Ja mislim da ćete to odobriti s obzirom na to 
što je g. Moliorič izvestilač manjine. (Skupština odo- 
brava!) 

Izvestilač manjine Ivan Moliorič: Gospodo na- 
rodni poslanici, kod penzija i kod invalidskih potpora 
opozicija je jednako zamerala ranijim budžetima pa, 
mora to da učini i ovom budžetu, da se još uvek'čmi 
jedna velika razlika medu penzionerima; da još posle 
20 ffodina postojanja ove države nismo postidi '-zjed- 
načenje i jednako materijalno tretiranje penzionera 
koji po postojećim zakonima, pa bili oni ma kad i od 
koje strane izdati, imaju pravo na iedno primanje 
rente u starosti za navršene godine službe Ovo je 
prva primedba, veoma krupna. Danas to finansiiiski 
ne bi igralo nikakvu ulogu, ali bi bila iedna stvar 
pravde a i velikog političkog značaja, i ia ne moru 
da razumem zašto ova Vlada, kada vrši tolike mnoee 
operacije i transakcije u fininsijama, nije uspela niti 
ima volje i raspoloženja da ovom pitanju pristupi-. 

Gospodo, mi smo videli da je i f. Ministar 
finansija danas sam potvrdio da je teško da prenese 
isplatu penzija na Državnu bipotekarnu banku a i u 
samoj njegovoj rođenoj kući. Ministarstvu finansija, 
ima jako manjkavu kontrolu u pogledu Isplate tili 
penzija.Mi smo prošle godine bili svedoci kako-je u 
novinama, u kojima se obično ne može nikakva kri- 
tika da iznese, danima raspravljeno i to vrlo onširno 
0 falsifikaciji tih dokumenata za isniatu penzija i o 
štetama koje «u nanete državi. (МтМат finansija 
Dušan Letka: To ic bilo davno!) Jeste, ali mi nismo 
videli da bi kazna koia je onda najzad bila diktirana 
krivciima. da bi ona bila u srazmeri sa štetom koia 
ie državi naneta. (Ministar finansija Dušan Letka: To 
je stvar suda!) 

Gospodo, moram ovde da skrenem pažnju g. Mi- 
nistru na jedan veoma tuealjiv momenat, na postupak 
prilikom peiizionisanja. Gospodo, manipulacije koje 
ima da se izvrše kada neko navrši godine službe, koje 
su mu propisane za sticanje pune penzije, traju go- 
dinu, godinu i po dana. kadkad i više, dok se dotič- 
nome likvidiraju prinadležnosti. Za lo vreme ljudi su 
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izloženi, - a vi znate kakav je materijalni položaj 
činovnika kada ne raspolažu sa potrebnim sredstvima, 
a naročito ako imaju porodicu, ili decu koju moraju 
da školuju prema svom društvenom položaju, kad 
ni inače nemaju prosto od čega da žive, -- dakle, ti 
ljudi su izloženi najvećoj depresiji ako državna uprava 
ovako postupa s njima posle revnosnog tridesetogo- 
dišnjeg rada. 

Ja luli u ime opozicije molio g. Ministra da OVU 
stvar reguliše i da učinj sve da stane na put ovome 
načinu postupanja kod penzionisanja. Tu vidimo da 
se drže u službi nameštenici ; preko onoga vremena 
koje je propisano za sticanje prenzije prosto iz razlo- 
ga što nema kredita za penzionisanje. I tako se pod- 
mlatkn oduzima mogućnost da dođe do državne službe. 
To je jedan veliki nedostatak u poslovanju naše javne 
administracije koji bi trebao postepeno da bude elv 
minisan Najzad kod penzija moram da skrenem pažnju 
i na to da je u svima dosadašnjim budžetima i pod sa- 
dašnjim Ministrom finansija uvek taj kredit prekpra- 
čavan. To znači da su budžetski krediti nedovoljm. 
Ja sam ir. Ministru i ranijih godina skretao na to 
pažnju, i prosto ne razumem zašto se jedanput ne 
odred; dovoljan kredit da se mogu likvidirati sve pen- 
zije onako kako DO zakonu pojedincima pripadaju. 
Mi danas vidimo da su postojeći krediti u toku od 7 
meseci ;, u ovoj srodini pa i U prošloj prekoračeni za 
12°,; a u toku ove budžetske godine čak za 
13%', do kraja godine taj će postotak biti još veći. 
To znači da nedostaje 120—130 miliona dinara, koliko 
bs za stvarno ooknće penzija bilo notrebno. To po- 
kazuje da se ipak krediti ne ocenjuju onako, kako 
stvarne potrebe i stvarna evidencija i stvarnost pla- 
ćanja to iziskuju. 

Na suorot kod invalklskih potpora mi vidimo da 
se likvidira i stvarno isplaćuje samo 76^, od prilike 
3'4 od kredita koji je U budžetu predviden Dakle 
izgleda da su ovde predvideni veći krediti, a i to je 
jedna stvar koja bndžetsko-telinički ne bi bila u redu.' 

Moram da skrenem pažnju da isto tako očeku- 
jemo donbšeriie Invalidskog zakona koji je toliko 
puta obećavan i koji |e toliko mtta tmžen od Narodne 
skupštine a naročito od onozlelje To je jedna stvar 
pravde, to ie iednn stvar moralne obaveze da se 
zorni in oduži onima, koji su žrtvovali svoie zdravi ie 
' naidraže što sn Imali, za ovu zemliu. Mi vsto tako 
vidimo da vlada ne stiže da donese ta i zakon Mi vi- 
dimo dn se ni danas ne 'soravliaiu one "reške koie 
4i tičiniene pod ranijim Ministrom Finansija i la sam 
se već tada nrot«v topa bunio baš zbo" tofa. što je 
iiarlp postunka kod zmuljarine b'šio гео niz stooro- 
nentnih invalida da dobMii svoie invalidske orinadlež- 
nnsti. koie su im PO Zakonu ramje pripadale. Toliko, 
rospndo, što se tiče penzMa. 

Ja sada prelazim na treći razdeo. To sn državni 
dueovi. Kod državnih dugova mi smo videli da vlada 
jednako radi na tome da se jzmiri sa svojim inostra- 
nim poveriocima. 

Pa istina, tome je moralo da se pristupi. Nije to 
učinjeno dobrovoljno, nei^o Iz razloga što se o našoj 
zemlji pronose, naročito sa zvaničnog mesta, bajke 
o prosperitetu I kad se govori tol'ko o prosperitetu 
i suficitu tobože od jedne milijarde aktive u našoj 
spoljnoj trgovini, verovatno je da su se gospoda 
rentijeri u Parizu i Londonu, кој: imaju dovoljno 
vremena da čitaju, doselili i reklamirali. - pošlo 
m   prethodniku g.  Ministra   finansija   odobrili   za 

vreme krize da se za 90% obaveza izdaju furidlng 
obligacije u toj katastrofalnoj depresiji, koja je tra- 
jala do 1934 ^., da traže sada da se pristupi isplati 
U devizama, jer mi tvrdimo da postoji kod nas obilje 
deviza i da možemo da smanjujemo procenat otkupa 
kod Narodne banke. 1 to je, gospodo, jedno s drugim 
u vezi. Mi smo tome pristupili i tako je ovoj vladi 
došao i Krajgerov konkurs u prilog. Doduše to je 
moglo da se obavi i bez 20 miliona dinara koji su 
isplaćeni na ime provizije, U ostalom to sn ranije 
svršili vesti ljudi, ali je ipak ovde postignuta jedna 
ušteda. 

,1a moram da pitam gospodina Ministra Finan- 
sija, pošto mu već danas kredit za dugove nije do- 
voljan, kako će sada, kada je zaključio sa francu- 
skim porterima novi anuitet od 170 miliona fr. fra- 
naka, — ja verujem da se tu radi o današnjim pa- 
pirnim francima, — da isplaćuje iz budućih budžet- 
skih kredita koji su još manji od ovogodišnjih. (Mi- 
nistar finansiaj Dušan Letka: Po čemu se vidi da 
nisu dovoljni krediti?) Dozvolite, gospodine Ministre, 
odmah ću objasniti stvar. Vi vidite da ste u toku 
7 meseci ove godine morali izdati 107 miliona dinara 
na državne dugove, a to je 126% od onoga što je 
predvideno budžetom. Mi moramo da zaključimo da 
niste predvideli dovoljan kredit za vršenje te službe 
onako kako se ona stvarno treba da vrši. Ali ,tu je 
jedan deficit koji treba da se objasni. Ja znam da 
ste jednom veštinom uspeli da bi, i pored smanjenog 
kredita, za buduću budžetsku godinu mogli tvrditi 
da će vršenje servisa državnih dugova ostati u okviru 
kredita, jer ste jedan deo dugova vesto prenell na 
ostade resore, ali time nije postignuta nikakva dobit 
za samu stvar. Ja sam protiv rasparčavanja te službe 
državnih dugova, jer smatram da jedno državno 
preduzećc, kao što su željeznice, nije institucija koja 
može da bude nosilac državnih dugova. Mi železnice 
gradimo za ćelu državu, a ne za jednu provinciju i. 
prema tome, to je jedna opšta obaveza koja treba 
da bude anglobirana kod globalnih kredita za dr- 
žavne dugove. (Ministar finansiaja Dušan Letka: 
Samo vaša pretpostavka nije tsčna! Plaćanje snosi 
državna blagajna makar da se dugovi vode i u Mi- 
n starstvu saobraćaja!). Vi ste predvideli u saobra- 
ćaju anuitete za novogradnje, po ugovorima koje 
imate sa Evropskim društvom i ostalim društvima sa 
kojima je g. Ministar saobraćaja ovlašten da sklopi 
nove ugovore za pola milijarde dinara, za koje će 
u budući budžet da unese anuitete. (Ministar finan- 
sija Dušan Letka: Ali to ne znači da ih Ministar 
saobraćaja plaća iz svojih prihoda!) Ali vi ne poka- 
zujete globalan servis dugova na onom predelu gde 
mu je budžetski i tehnički mesto, nego to raspo- 
deljujete, ne znam u koje svrhe. Ovi dugovi po- 
stoje i trba da budu na jednom mestu sadržani. Oni 
treba da budu na jednom mestu prikazivani, ako se 
plaćaju iz jedne kase, kako sada tvrdite. (Ministar 
finansija Dušan Letka: To je sistem našeg budžeti- 
ranja!) Taj sistem baš nije dobar i ja vam prepo- 
ručujem da to bude anglobirano i na jednom mestu 
regulisano. 

Ja moram, gospodo da se osvrnem još na jednu 
stvar. Dok se o tim stranim rentijerima vodi tolika 
sentimentalna briga i prema njima ima toliko ob- 
zira, dotle se potpuno zaboravlja da u našoj zemlji po- 
stoji jedan niz dugova koji nisu regulisani. To su ma- 
hom i rente, za koje smo mi, prema odluci reparacione 
komisije i ugovora o miru, ako tako hoćete, i prema 
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dragim međunarodnim obavezama dužni da vršimo 
servis, n oni se nalaze u blagajnama naših štedionica, 
raznih gradova, a te rente nisu dobrovoljno upisi- 
vane, nego je to upisivanje svršeno'pod knutom, po 
diktatu, pod policijskim pendrekom preralnih re- 
žima, tuđinskih režima, ali su zavodi morali da ih 
upišu iz našeg nacionalnog novca. Gospodo, niko ne 
može osporavati da ovo nije nacionalni novac, to 
je novac iz sitnih redova, iz sitnih ušteđevina, a ova 
zemlja bi prvenstveno trebala, bar posle 20 godina 
da pristupi ovome poslu i da ovo pitanje konačno 
reguliše. (Pljeskanje i odobravanje na levici). 

Ja ovo ističem kao jednu stvar koja je mnogo 
doprinela da oni zavodi nisu danas likvidni. Ja mo- 
lim g. Ministra, — jer nemam interesa da mu napa- 
kostim kao kritičar -- pošto on ima dovoljno briga 
preko svoje glave i muka sa kolegama v. vladine 
većine, nego ga molim da pokloni stvari svoju pažnju 
i nade mogućnosti i vremena, da se osvrne i na to 
pitanje. 

Gospodo, isto tako imamo nekih javnih pokra- 
jinskih zajmova. Imamo nekih stvari efekata u vezi 
sa javnim gradnjama. Vidite, gospodo, od toga je 
samo jedan deo regulisan, naime za sindikat vici- 
nalnih željeznica, a za jedan niz pitanja servis miruje 
već 10—15 godina, i ja bih bio mišljenja da bi bilo 
umesnije i uputnije, a i krajnje vreme bi bilo, da 
se i (ome pokloni pažnja. 

Gospodin Ministar finansija nam iznosi neke po- 
datke u pogledu svojih kratkoročnih kreditnih ope- 
racija. U načelnoj diskusiji ja sam već govorio O 
tome, da imamo svi osećaj i bojazan da zasipanje 
našeg novčanog tržišta, koje nije naročito jako sa 
ovim kratkoročnim kreditnim papirima, ide preko 
mogućnosti  absorpcije. 

Danas već vidimo da se moraju činiti izvesni ve- 
liki napori, da se plasiraju u obveznice, a kad ne bi 
.bilo Hipotekarne banke i Poštanske štedionice, mi ne 
bi, uopšte, imali rezervoara iz kojeg bi mogli da 
crpemo za te svrhe. 

Ti papiri se prezentiraju u priličnoj sumi, pa 
ako mislimo da smo stvarno još uvek u deficitu, ako 
mislimo da je i predhodnik i sadašnji Ministar mo- 
rao nekoliko puta da uzima obrtni kapital, a nije bio 
u stanju na kraju godine da ga vrati, nego je morao, 
a i danas to u ekspozeu priznaje, da ga reguliše i 
konsoliduje kao državni dug i njegov servis ukama- 
ćenja amortizacije reguliše, onda sve te kreditne ope- 
racije, koje dolaze uz to, zadaju ozbiljnu brigu, da 
se ovde živi preko prihoda i troši i angažuje kredit 
preko onog što jedno solidno gazdinstvo može da 
sebi dozvoli. 

Gospodo, ja moram ovde da skrenem još na jed- 
nu stvar pažnju. Vi vidite, kako je ženerozan g. Mini- 
star finansija prema Narodnoj banci. On je tu u par- 
tiji 65 povisio za 31,^ milion dinara taj račun pro- 
vizije, koji vidimo da se tako penje od 59 na 95,5 mi- 
liona dinara, dok se Narodna banka odužuje državi 
sa malim šumicama, koje idu u nekim godinama čak 
ispod 30 miliona dinara. Dakle, pored koncesije, koju 
ima kao einisioni zavod, pored loga što joj se pruža 
mogućnost zarade od 200,000.000 dinara ' godišnje, 
pored toga što je državni udeo u dobiti Narodne 
banke mnogo manj; nego što bi trebalo da bude, još 
se sa ovom provizijom znatno nadoplaćuje na taj 
servis. 

Gospodo, u vezi sa time je i pitanje otkupa de- 
viza kod Narodne banke. G. Alinistar ima po Pravil- 

niku pravo, doduše, da otkupljuje te devize, ali mu ni 
po jednom zakonskom propisu nije dato pravo i osno- 
vica da kupuje po jednom samovoljno određivanom 
kursu. On treba da bude paritetni, jednak kursu, koji 
vlada na opštem tržištu. A on ima mogućnosti da taj 
kurs reguliše. I ja bih i ovde molio, ukoh'ko je već 
Narodnoj banci poveren laj servis platežnog prometa 
sa inostranstvom, da i ovde bude primljen jedan režim, 
/a koji g. Ministar sam tvrdi da :de u tom pravcu, di 
daje Sto više mogućnosti interesentima, da iz slobodne 
ruke prodaju devize, koje primaju od izvoza, da i ono, 
što otkupljuje Narodna banka plati po ceni koja'je 
na slobodnom tržištu, Onda će otpasti i rezon za taj 
ostatak od 1/4 koji danas postoji. 

Gospodo, to su neke primedbe, koje sam ja imao 
da iznesem išao izvesti.lac manjine na drugi i treći 
razdeo. Sa dozvolom g. Pretsedavajućeg ja moram 
da ponovim, što sam već i u Finansijskom odboru 
naglasio, da i u pogledu prvog razdela imamo bolnu 
taeku sa Državnim savetom. Državni savet je insti- 
tucija, koja treba da bdi nad pravom primenom za- 
kona. Ta institucija prema današnjoj budžetskoj struk- 
turi i po današnjoj budžetskoj organizaciji — pošto 
joj se ne daje toliko kredita, koliko bi za savlađivanje 
svojih poslova trebala, — nije u mogućnosti, da bude 
ekspeditivna. Na ekspeditivnost sadašnja Vlada polaže 
veliku važnost, a mi vidimo, da je ekspeditivna samo 
U finansijama dok se Državnom savetu ne daje mo- 
gućnost da ekspeditivno vrši svoju dužnost. To ie 
veliki nedostatak, i jedna Vlada, koia polaže na svoju 
reputaciju, a svaka Vlada trebala bi da to učini, mo- 
rala bi se starati za to, da stvori mogućnost rada po- 
slovanja za Državni savet, jer inače je ugrožena 
pravna sigurnost. A, kad nema pravne sigurnosti, 
onda jedna država ne postoji. 

Gospodo, tu je nekih trista krupnih predmeta. 
koji bi, da je manipulativno — kancelarijski personal 
na okupu, amražovan. mogli odmah da se svrše. A tako 
vi vidite, da su strankama, utuženi stomijionski iznosi 
u pitanju, da ie frodinama stvorena nemogućnost da 
zatvore svoje bilanse, da okončaju procese, da za- 
tvore pitanja koia su bila postavljena samo krivim 
postupkom administracije i lošom primenom zakona. 

Gospodo, ja molim Gospodina Ministra finansija, 
ako sflm u svome delokrugu ne može cifarski. neka to 
unese u naknadne amandmane koje će nodneti. oa da 
ovde poboljša situaciin, —■ molim !ra neka bude tumač 
moiih reći ^od vlade, ier ie to jedna stvar 0PŠteir 

interesa, ooštih notreba i opšte koristi Gospodo, u 
pogledu Glavne kontrole \a sam izneo dn se izigrava 
ono što je najb'itrii.ie Kod krupnih stvari Glavna kon- 
trola ne srne da nadire. Ja sam zamolio Gospodina 
Ministra neka i ovde vasnostavi red i trnka se odbrani 
nd to"-a da se u Ministarskom savetu zaključuju stvari, 
koje ncmaiu pokrića ni osnova na zakonima. Neka 
se s'de do Narodne skupštine. Vi Imate veliku vladinu 
većinu, i šta se onda nlašitc ako tražite naknadne kre- 
dite od Skupštine od pola milijarde dinara. Ja mislim 
da bi moeda Narodna skuština da se sastane i da to 
odobri, na bi pored topra moeli u Skupštini da se oo,- 
razeovaramo o mnoeim druBrim korisnim stvarima 
Ovo u toliko pre što ie onozicija pokazala duboko 
državničko shvatanje i voliu za nozitavan rad, na 
niko nema ni razloga da od Narodne skuoStine bež.i. 

Da se sad osvrnem na jednu stvar o kojoj treba 
da se govori kod ovoga razdela. To je prikazivanje 
našega rada u štampi. To je u vezi budžeta Vrhovne 
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državne uprave. Vidimo kako se prave detihjarije. 
Tako na primer glasilo JRZ u Ljubljani »Slovenec« 
kada je izveštavao o radu Narodne skupštine u ple- 
numu pre glasanja budžeta, on je napisao između 
ostaloga neke reči o meni iz moga govora, koje sam 
ja iznosio, ali ne onako kako sam kazao, nego druk- 
čije. Iz moga poslednjeg govora čak nije doneto ni 
jedne reči., nego je samo rečeno da sam ja pre govora 
Gospodina Ministra finansija pobegao iz dvorane, kao 
da ja nisam imao kuraži da ostanem. 

Mohorič nije begao nikad od svojih reči, a naj- 
manje od onih koje je izgovorio u funkciji izvestioca 
manjine, jer su to bile cifre koje je izneo sam Go- 
spodin Ministar finansija, a ja sam pravio samo neke 
zaključke na osnovu toga. I ja moram da žalim što 
5 minuta nisam bio prisutan, jer me je jedan drug iz 
opozicije pozvao protivu moje volje da mu nešto 
saopštim, i u tome momentu Gospodin Ministar fi- 
nansija je govorio i osvrnuo se na moje izvode. Ja 
u celosti ostajem pri svome govoru i nemam razloga 
da od toga bežim. Ja sanl naveo one stvari koje leže 
na srcu celoj opoziciji i za koje ona želi da se isprave 
u tome budžetu. A pošto nije ništa učinjeno i posle 
naših prigovora u Finansiijskom odboru, pa i pored 
toga što se znalo za naš stav, mi ne vidimo dobru 
volju da se stvari postave svaka na svoje mesto i zbog 
toga moramo i pvdga puta da glasamo protivu drugog 
i trećeg razdela budžeta. (Burno pljeskanje i odobra- 
vanje na levici). 

Potretscdnik Franjo Markić: Rcč ima narodni 
poslanik g. Vojislav Lazić. 

Bojucjiaii Лазмћ: Господо народни посланицч, 
upe него mio би прешао na излагање o ова дпа 
раздела морам да се извиним. mro ми се десило 
да сам морао први пут да будем отсутан у мо- 
менту кад сам прозипаи да говорим no првом 
разделу. Нисам бир ту зато, што сам био опет 
на једном пародпом послу који се тиче задругар- 
ства. У толико сматрам за потребпо ,да се изви- 
ним због тога, што то није мој обичај да будем 
ма колико отсутаи од рада у Народиој скупштини. 
Али, због наведеиог посла морао сам једио пола 
cara да отсуствујем, и rako се догодило да сам 
ja прозвап, и прешло се дзлјС na рад, a ja писам 
говорио. Али ne мари иишта, ja Ку говорити o ова 
дна раздела, a имаћу прилике, ono што сам хтео 
да кажем o првом раздслу, да кажем у доцнијој 
дебати. 

Други раздео државног буџета предви1)а rien- 
зије и инвалидске nornope. Ja, господо, морам 
одмах да констатујем, да се код пензија види no- 
већавање, a код инвалидских nornopa статнација. 
Ту je иста цифра која je била и прошле године. 
Значи, господо, _да смо ми ипвалидско питање пре- 
чистили, ono пије толико важно, и већ ту можемо 
да се задржимо na истој цифри, нли да ту цифјРу 
чак и смашујемо. Док je, господо, буџет повепа- 
вап код свих других партија, код пар.тије за пи- 
валидске nornope пема никаквог повекања. 11|)ема 
томе самим тим je ова Влада доказала, да нема 
добј)у вољу да решава ннвалидско питање, нити 
да озбиЛ)НО води бригу o нашим ратпп.м жртвама 
n ратним инвалидима. 

ГосподОј пензије изпосе преко једпу милијар- 
ду дипара na су jom повећане за 2,760.200 динара. 
Morao би чонек да каже: na, с обзнром na ово- 
лики   буџет,   mije  то   велпко  повећање.  Али,   ro- 

сподо, nam парод сматра да би пепзије требало 
смаљиги. a ne повеКаиагп. ГОСПОДО, ми имамо 
много пензионера, који данас уживају пензију, a 
ту пензију ие заслужују. Ми имамо пензиопера 
младих људи, имамо пепзиопера, који су пензио- 
нисани као млади људи, зато да као политички 
људи могу да имају ту бенефицпју, да имају 
пензију, али да се могу после посветити, н поред 
пепзије, још и другим пословима, и na њима зара- 
1)11вати. много више, nero што нм ro пензија даје, 
Господо, ми нмамо пензиопера и отуда, шго су 
неки чипоиници сувише рано пеизионисани, зато 
што су прогањапи од поједииих Владд. (Један 
глас у центруму: Дли не од ове Владе!) И ona Влада 
то исто чини, и ona uporama чиновнике, пензио- 
нише младе људе, који још нису сазрели за пеп- 
зију само зато што су опозиционари. Отуда мп 
пма.мо толико велики број пепзиопера. 

Ja мислим да би требала да се иззрши реви- 
зија пепзионера, и то деталта ревизија, na да се 
сведе заиста иа ono, mro треба, и што заслужује 
да добије пепзију. 

Што се тиче, господо, ипвалидског питања 
ja сам o п.ему много досад говорио, ja сам o њему 
говорио и приликом подпошеља namer Предлога 
имвалидског закона na седннцн од 16 о. м. али, 
господо, сматрам за дужпост тако исто да и да- 
nac 0 томе говорим и сматрам за дужност да ne- 
престано o томе говорим све дотле док ову Владу 
ne натерам да то питање реши. 

Господо, ипвалидско питање je једно од naj- 
прешнијих и најважнијих питан>а. Ми смо, го- 
сподо, много upe морали да испумимо тај дуг пре- 
ма ратним жргвама, према ипвалидима, мпого npc 
nero према икоме другоме. (Један глас са деснице: 
Ми нисмо крнвн, што су друге владе спавале). 
A колико Ви, господо, спавате! Ви n Ваша Влада 
спавате више 6д две и no годипе, a дотле инва- 
лиди умиру од глади. (Протести код већине). 

Госиодо, no дивизијским судовима за реша- 
вање инвалидских предмета толике су молбе на- 
гомилане да ти судови, и поред наших критика, 
n иоред лаших захтева, a и поред свсчаног обе- 
ћања ове Владе: да he те судове тако реконструи- 
сати да he имати толико пероопала да се ти пред- 
мети брзо решс, то je осгало само обећање. Тим 
судовима пије дато ополико персонала колико je 
потребно да би се ти предмети могли решити, 
нису им дате ни судије и тако ти предмети да- 
nac стоје иагомилани и у сваком суду nalili here, 
ако тамо одсте, no пеколико хил.ада тпх пред- 
мета нерешених, који чекају no две три године 
na сврје решеп.е. Наћи herc предмете који се ше- 
тају од ПОнтија до Пилата, то јест од Ипвалид- 
ског суда до Министарства социјалпе политике, 
од Министарствасоцијалне .полтике до пореских 
управа, a одатле опет у фипапсијску дирекцију 
и никако ne могу да нађу решење. (Одоб^авање 
na леиицп)- 

A како нпвалиди живе? Опи, господо, npo- 
воде свој живот најцрње и најбедније. Видите их, 
господо, без погу, впдите их без руку, видите ИХ 
изрешетаних груди, скапавају и постепено губе 
свој живот у највећој беди и невољи. Господо, 
ти ратници се онда пнтају да ли има кога у овој 
земљн да све то види. Али na жалост њихов иа- 
naj je узалудап n onu n преко свог удружеп.а 
нису могли iiHinra да учипе, јер њихов вапај nelie 
нико да призна ни да чује. Г. Министар социјалне 
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политике Драгиша Цвстковић обећавао им je, рн 
се буса у груди за њих, али, господо, то je све на 
речима. DH je прошлс годинс у априлу месецу 
ингшлидима ooeliao нивалидски закои a тога за- 
кона ни данас иема. Дакле. господо, Влада није 
могла да успе, пи после годнну дана после свеча- 
ног обећања, да тај закои изнесе пред Народну 
скупштину. Ha, господо, кад смо ми нз позиције 
Kl о. м. подпели Народној скупштини на решење 
законски предлог који je израдило Ивалидско 
удружење и тражили хитност његовог решења 
онда се његова хитност од стране ове Владе и 
њезине скупштинске већине одбија, онда ct налазе 
други разлози na се каже: Нећемо да примимо 
хигпост вашег предлога, јер Влада спрема свој 
предлог, вн стс узели Владии иредлог. Толнко се 
чак ишло да се у одбијању иашег захтева Влада 
и овим сретством служила. Али Владиног предлога 
нигде ни до данас нема. Господо, зашто се није по- 
јавио тај Владип пројект? Значи, господо, Влада 
га нема и Влада nelie нн да поднесе свој закон 
na решење Народиој скупштини нити пак xohe да 
решава ово питаље, него вечито o6eliaBa инва- 
лидима да би их умирила и држала ne само да 
живе пего и да умру у нади. (Одобрашање на ле- 
ипци). Па, господо, зашто се то чипи? Каже нам 
се да нема кредита, финанснски ефскт. Г. Мини- 
сгар финансија je ту и он кључем откЛ)учава касу, 
na онда кад треба нека парица да се јави за им- 
валиде, онда се каса закључа и каже се: Нема 
ефекта, не може та пара да naaljc за инвалиде, али 
зато може да изађе за друге луксузне ствари. 
roBopeliii o овоме буџету од стране Владе се го- 
ворило како ту нема ничега луксузног, како ne 
треба ништа да се cMaibH већ само увек да се 
noBeha. Лли, господо, имате ви много луксузмих 
ствари у буџету a немате довољне суме за инва- 
лиде. Ja hy само пеколико тих ствари да вам иа- 
бројим, na да виднте да ли je то праведно др- 
жати и установљавати такве луксузе a не давати 
оним ратницима који су фактички створили ову 
земљу upe пего и једаи од иас, јер ми нисмо дали 
онолико колико они, јер да емо дали 'логе, руке 
и очи, мп ne бисмо еедели овде већ као и опи у 
њиховим колибицама и пећинама у којима се живи 
као у тамиици. Ми, господо, имамо миннстрс без 
портфеља, na вас ja питам; Да ли су ти министри 
без 'портфеља, крји их дапас има четпорица, да 
ли су ти министри без прртфеља луксуз или не? 
11, господо, видите, могло je да буде кредита, 
uainao je Мииистар финаисија кредит за министре 
без порт([)ел>а, on се пије успротивио пнти казао; 
To ие може. A. госиодо, моја, ja питам шта радс 
ти министри без поргфеља, ти министри без за- 
нимања? Господо, ми имамо прво г- Шефкију 
Бехмеиа као министра без министарства, или дру- 
гим речима како се то званично каже министра 
без портфеља, a у иароду се каже без заиимања 
Господо, каква je то државна потреба била да on 
постане мимистар без портфеља? Никаква др- 
жавна иотреба, него, господо, чисто једна парти- 
ска потреба. To je партиска еииекура и пишта 
више. A, господо, зашто држава да плаћа ту пар- 
тиску синемуру? Господо, ja морам да упитам исто 
тако отворено без икакве увнјености, — зашто и 
no чему je го заелужно Шефкија Бехмен? Да ли 
je on, господо, био у Араду у оковима na му ее 
зато ради признаља даје то место? Не, господо, 
далеко je он био, далеко од тага. Али оии који су 
билн под вешалима нелријател^ским, који су no 

тампицама арадским трунули и пребијани, они су 
далеко, од сваких бенефиција, онп сс и данас про- 
i'oiie и сматрају као непоћудни за ову земљу, али 
зато je чоћудан Шефкија Бехмен и он добнја no- 
ложај министра без поргфеља. 

Плата једнога министра, господо, износи 144 
хиЛ)аде динара годиши)С, и додатак за аутомобил 
96.000 дннара, што чини свега 240.000 динара, na 
иоред свега тога, гооподо, onu имају и других 
додатака. Ми таквих министара без портфел.а 
имамо четири, који су без икакве погрсбе то по- 
стали и они се.џабе плаћају, Господо, ту четео- 
рицу министара без портфеља држава плаћа го- 
дишње са 1 милион дипара, Ha, господо, зар TO 
пије луисуз? Ja нећу да буде пеправичап само 
према господипу Бехмепу. Малазим да и господпи 
Мнхо Крек није иишта нарочито заслужаи да je 
требао да дође за мипистра без портфеља. Ja, го- 
сподо, сматрам да nn господин Крек пије имао 
неких нарочитих државних или државничких за- 
слуга, na да му се да такво једно место... (Један 
глас са левице: Био je претссдпик католичке ак- 
ције!)... иего му je, господо, то дато само зато, 
да лакше водн политичку акцију поред свога 
шефа господива др. Корошца. Па зар тај рад да се 
плати државним парама и државпом имовипом за 
услуге које on чини г. Корошецу као помагач? 

Господин Иико Новаковић, опет партијским 
путем, иако, господо, нема никакве потребе na- 
родне, постао je Министар без портфеља. Ja вас 
питам, господо, каква je иародна потреба, или 
државна потреба била да господип Нико Нова- 
KOBHII постапе Мппистар без лортфеља? Опет, го- 
сподо, некаква партијска погодба, опет некакав 
партпјски обрачун, Јерезин рачуп који држава 
треба да платп- 

Па, господо, имамо и мога друта бившег у 
партији гооподина Воју Ђорђевића. Господо, ja 
neliv да будем пеправичаи и да ми се каже да 
сам говорио само o onoj тројици раније помепу- 
тих, a да нисам хтео ни једном речи да поменем 
r. Ђорђевића. Ja зато, господо, хоКу да будем 
правича«, и да кажем да исто тако пије било пр- 
требе да г. Ђорђевић буде Мипистар без порт- 
фел.а. Ако je г. Boja Ђорђевић iy једном моменту 
био Владн потреоап, када Влада пије имала ве- 
Кнпу у Фииапснјском одбору, n требало joj je да 
придобије грулу г. Boje Ђорђевића, na да паправи. 
већину у Фипансијском одбору и у Скупштипи, 
коју није имала, онда му je требало дати Мини- 
старствр, те да буде Министар са портфефом. 
Међутим, гооподо, on je Мпиистар без портфеља 
пупе две године. Ja, господо, палазим да за такве 
ствари нема никаквих разлога. Разлога ако има, 
нека му се да да постане Министар, путем парла- 
мептарннм, али пошто десница не признаје да je ова 
држава парламентарна, n пошто je данас na вла- 
стп личан режим, то онда можете да постављате 
како хоћете и кога хоћете, али ne постављаЈте их 
за мипистре без портфеља који   не  раде   ништа. 

Господо, namro ови Мннистри без портфеља? 
Omi нису пишта друго него миписгарски приправ- 
пици- Па, господо, много траје та приправничка 
школа, мпого je дугачак тај министарски курс! Ви- 
дите, гостгодо, Бехмен скоро три године мини- 
струје, na онда други, трећи, na и четиртн, и већ 
су стекли право na пепзију. Па видите, господо, 
ти Л)уди ne само што за ово време џабе примају 
плату и тиме штете државну касу, него то њихово 
министровање повлачи још једну ве^у штету, ако 
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omi памире onaj рок па министарској фотељи и 
стекну право na пензију, они he бити доживотни 
пензионери. 11a кад се, господо, у овим времешша 
даје овако овим младим ЛЈудима, као што су сва 
ова четворица, — изузев само господина НикаНо- 

ића, KOJU ппје баш тако млад, док су сви ови 
други млади људи, — na кад се то све њима даје 
и даје им сс право да стекну и министарсму пси- 
зију, опда треба улоредити то са оним што сс 
/uije иииалидима. Ми, господо, нисмо урадили ono 
што je било најнужније и што je требало да нам 
буде најсветије, нисмо учипили пишта за оне који 
су жртвоиали врло много за ову земл>у a имамо 
пара за луксузе, имамо пара да плаћамо ове ми- 
нистре без портфеља, na чак и да им дајемо и neu- 
зпје после врло краткога рока. Ja сам, господо, 
у олште против министара на расположенлу, a иа- 
рочито сам аротив тага да миннстри, после овако 
кр 1ТК0Г рока службе стичу право na пепзију. Нека 
n MmiHcipu стнчу право na пензију после истрга 

.i службе као и сстали чиповппцп, a ne да то 
lipami добију иослс врло кратког времепа. 

To je, господо, mro се тичс мојих напомена 
na буџет другога раздсла. A што се тиче мојих 
напомена и примедаба на трећи раздео, ja кои- 
статујем да ова Влада непрестано повишава naine 
дугове. Ова Влада пнјс пи најмање, баш ни нај- 
мање смањила дугове, нити што ради na њихо- 
вом смањивању, псго радн na њиховом повећа- 
вашу; Где Ке.мо се, господо, ми зауставпти с тпм 
повећавањем дугова? Говори се, господо, да она 
није нигде нкшта узајмила, Huje господо тако, 
ona je узајмила и joiu како, и свакп дап ona зајми. 
Спаки дач ona зај.ми прио код Народне бапке. 
Ona je мстнула своју руку na Народну баику, и 
узима од ње колико хоће и кад xohe. Па опда, го- 
сподо, Државна хипотекарна бапка- Узмитс само 
у руку Финансијски закои na ћете из њега видети 
колико je CIMO донето решења и уредаба да се 
Вл (да може задужити код ове Хнпотекарпе бапке. 
Па ту je, господо, ii Поштапска штедиопица, na 
оу ту, господо, благајнички записи и бонови, који 
се издају сваке године n ca којпма излази Влада 
сваке године пред nac, a omi пду до милијарде na 
n до милијарде и no. 

Ова Влада'He води рачуна o инвалидима, ne 
води рачуна o ратним жртвама, ствара пензионере 
од младих људи. Исто тако ona мпого луксузира 
и много расипа, o чему iiere имати прилике још 
доста да чујете, Купује министарске a и скупштин- 
скс аутомобилс, којс би, no мом мпшлЈењу, као 
једап велики луксуз требало укипути. Док су Ми- 
нистри npc рата увек ишли пешке, дотле шши са- 
дањи Министри имају и no два путомобила, и 
ако само једап аутомобил кошта no двеста хп- 
л^ада динара. 

И кад бисмо добро загледали видели би да ее 
државним ауромобилима возе ne само мшшстри, 
него n многи од nac осталих. (Милаи Лазареппћ: 
П ni си се возио!) Микада се ja писам возио др- 
жавним аутомобилом. (Милан Лазаревик Возпо 
си се док си био Потпретседпик Скупштипе! — 
Граја). Ja, госпдо, ne могу да се надвикује.м са чо- 
веком који овде само изазива и упада другим по- 
сланицима у реч, ne могу се с ibHM објашпЈавати, 
Али кад ми je већ добачепо ja hy одговорити да 
се ja никада нисам возио државним аутомобилом, 
јер никада нисам био пи уз једпу власт. Био сам 
Потпрегседник Скулштипе, и то баш Потпрегсед- 

пик кога ere ви гласалн, na сте после на другу 
страну побегли, и био сам na том положају свега 
три месеца, али ja писам имао аутомобил пити ми 
je требао, него сам ишао пешке, као што сам ни- 
тавог сиог века чинио. Ja сам прсшао Албапију 
два пута пешке no највећим сметовима na ии није 
тешко ићн ни no овом асфалту no Београду, те 
према томе вндите да je и ова упадица била посве 
неоснована- 

Према свему, господо, што сам изпео ja тра- 
жим штеднлу, штедњу na све cipane, ne сме нигде 
бити расипап>а. Али штед11,а сс ne с.ме спррводити 
само према једнима и једнострано. Према коме се 
спроводи та једиострапа штедња? Спроводи се je- 
дино према ипвалидима, и само су они дужпи да 
поднесу ry штедп.у a нико другиј^а тих разлога 
које сам изпео ja нзјављујем да ћу гласатн npo- 
тиву ова два буџетска раздела. (Одобравап.е и 
Шћескање на левици). 

Pretsednik Štovan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. dr. Janko Baričević. (Glasovi Nije tu!). Pošto 
se g. Baričević ne javlja, pretpostavljam da je odu- 
stao od reči. — Reč ima narodni poslanik g. Miloš 
Rašovič. (Glasovi: Nije tu!). Pošto se g. Rašovič ne 
javlja, pretpostavljam da je odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Radisav Vučetić. 
Радисав Вучетић: Господо пародпи послапици, 

no овоме буџету расхода na пепзије у овоме б.у- 
џету за 1938/39 има да сс иоплати U018.7Ui.200 ди- 
нара, Господо, ja нисам противу тога да се да 
пензија опима који пепзпју заслужују. Али како 
je ono јсдпа огромна сума у државном буџету 
са.мо na пепзпје, опда je nama дужност да се тпм 
питањем позабаипмо мало mirne n мало озбпл.- 
није. 

Господо пародпи посланици, чињеница je, да 
ми данас имамо пспзиопсра којима апсолутпо те 
пензије ne требају и којп.ма те пепзпје служе за 
гомилање још већег богагсгва. Међутим, госпо- 
до, ако хоћемо да погледамо истини у очи, пен- 
зије трсба дати само оним људима који je ствар- 
HO заслужују и којп.ма je ona стварпо n потрсбпа. 
Mu имамо, господо, пепзиопера icojn je join у сво- 
јој шеснаестој годипи, ако би се израчупало, no- 
Стао пепзионер са 20 година службе- Имамо nen- 
зиопера који су пензију себи издејствовали pa- 
зним фалсификованим документима и na тај na- 
чин постали пепзиопери. Ммамо, господо, пепзио- 
nepa: пепзиопер отац, пепзиопер м,уж, пензионер 
жепа, пензионер сип, пензионер ћерка, пензионер 
снаја, и кад погледате цела породица je пепзио- 
перска и сви су зачислени na државној каси n кад 
сс све то саберете често пута та породпца прима 
no 30.-—40.000 дипара месечно! И кад тако стоје 
ствари, господо, опда се заиста морамо мало оз- 
биљније пред тим фактом замислити n запитати, 
да ли су заслужнији ти пензиопејж или паши par- 
nu инвалиди? Јер докле се na пепзије даје мили- 
јарда и осамнаест милиопа дипара, дотле се na 
јадпс ипвалиде којп пемају nore или руке или cv 
остали без очњега вида, даје свега 103 милиона 
динара. Ja стога кажем и сматрам, да, ако хоћемо 
n треба да дајемо иепзије, онда да се и код пен- 
зија устаповп порески цензус: ако je иензпонер 
богат, ако плаћа и 500 дипара порезе roдnш^be, 
да пзгубп пепзију, јер кад с.мо устаповили поре- 
cKii цепзус за личне инвалиде, да onaj који плаћа 
преко 170 динара порезе не може примати пппа- 
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лиду, онла je ттраво да тај ценаус постоји и за 
пензионере. 

Има још једип ствар госгтодо. Ако погледате 
чидећете да су пензионери преплавили сва иаша 
државна и приватна ■предузећа. Поред својих пен- 
зија они су запослени у тим предузећима, ма да ми 
имамо много школованпх људи, којс би требало 
поставити na места, која заузимају ти пензионери. 
Стога ja сматрам да где год постоје пензионсрм 
v државиим или гтрипатиим предузећима треба их 
отпустити, a тамо поставити школоване људе, који 
су можда своје ттие јутрошили на школовапЈС a 
данас исмају места. (Чује се: Миоги имају мале 
пензијс!) Ja тшкако не верујем да пепзнја мрже 
бити мала када се зна да сел>ак нема уопште ни- 
каквс пензнје. 

Али господо, осим пеизије овде су предвиђе- 
на и пека расположења. Шта то зпачи располо- 
жеп.с? Буде два месеца министар, a после једну 
ii'iii две године на расположељу н, одмах стекне 
право на пензију. (Одобравап>с na левици). Го- 
сподо народпи посланици, o министрима без порт- 
феља ja нсћу да говприм, o томс je говорио пред- 
говорник г. Лазић. Али, господо, o мипистрима и 
чиновницима уопште na расположењу мора сс го- 
ворити. AKO једаи министар годипу дана, или KO- 
лико министрује да министрује, сиђе са министар- 
ске фоте.Ће, он се, господо, ставл>а на располо- 
жеи.с. Свакако, господо, да за министре не долазе 
људи бескућиипн, нс долазе људи без имовине. 
не долазе л.уди слабо матсријално обезбеђени, већ 
долазс млхом школованн л.уди добро материјално 
обезбећени, ria кад престапе мипистар бити зашто 
да прима плату и да буде на расположеи.у, или, 
господп, зашто lie мииистрнма пензија?! (Пл^ска- 
ње на левици. — Јеремија Протпћ: Подносно сам ja 
Влади амандман два пута, na ви нисте прпмпли!") 
Господо народпи послапици, ja као претставпнк 
Земл>орадничког клуба у чије име имам част го- 
ворити, и прошле године сам говорио o овом пп- 
танлу, и, господо народпи послаиици, ja сам и онда 
нстицао дп je краји.с време извршити ревизнју 
пензија. (Пљескање na левици). Ако je ко пеп- 
зију заслужно треба му je лати, али, господо на- 
родни посланици, не треба дати пеизије онима 
који имају no пеколико палата у Београду.-. (Пље- 
скање na левици)-.., који могу ла живе и без пеп- 
зије, илп ако XO1ICTC могу да живс n у другим др- 
жаиама. (Одобравање на левици, - - Секула Зе- 
чевић: To сам ja тражио у Финансиском одбору! — 
Један глас са левице: Да ли ће бити за то г. Boja 
Ђорђевић?) Господо пародпи посланици. неко 
рече са левице да ли he sa то бити Roja Ђорђе- 
вић? Ja вас, господо, уверавам да ће Boja Ђор- 
1)евић први гласати за предлог да министри немају 
пензпје и да ne буду мипистри na расположењу. 

Ja бих, господо. и овога пута као и прошле 
годипе замолио Крал.евску владу да озбиљно 
прими ове сугестије, јер, господо, ако хоћемо 
истини у очи да гледамо наш народ, поглавито 
земљораднички сталеж поколебао сс, изгубио je 
iioiu'pcn.e, jop како пзглсда, никада тс соцпјалпе 
правде према н>ему пије било. On зпа, господо, 
да смо мп то истакли овде, on зпа да мипистар 
када будс два месеца, буде две године na pacno- 
ложеп>у na иде у пспзнју. Cne on то, господо, до- 
бро зна. И кажем, ако се хоће поиратитп поверење 
namera парода у пашу државу, Крал.евска влада 
je дужна да o овоме поведе рачуна, дужпа je да 

одмах без поштеде пзврши ревизију пензионера- 
(Одобравање na левици). Дужна je, господо, да 
бдмах Донесе Инвалидоки закон, да укине поре- 
ски цепзус за лпчпе инвалиде, јер човек који нема 
руку пли пема ногу може бити пајбогатији, a ко 
би, господо, пристао од вас да му се охсече рука 
или нога na да му се да ne зпам колико? (Војислав 
Лазић: Немој лити крокодилске сузс! Па ja сам 
подпео предлог a ти си гласао против! Ja се и ти 
слажемо, само се v гласању не слажемо!) И овота 
пута, Војиславе Лазићу, хоћу да констатујем да 
сн сувише Л)убоморан на мене. Хоћу да кажем да 
никада нисам теби у реч уладао, увек сам те слу- 
шао пажљиво, a ти пикада писи пропустио да ми 
ne упаднеш у реч! Господине Лазићу, и ja сам 
припадник Земљорадничке странке и мвне су зе- 
млЈорадпици пзабрали! Ja мислим да овде ne тре- 
ба o томе да расправл.амо a ако хоћеш опда да 
идсмо na збор да се расправимо!     • 

Господо народни послапицн, ja молим Кра- 
Л)евску владу да поведе рачуна o овоме што сам 
v говору истакао, али хоћу лојалпо да кажем да 
iiv гласати за овај буџет, зато што сам у коали- 
цији са Крал>евском владом. (Пљескање на де- 
спипи и у центруму. —■ Граја na левици!) 

Preisednik Stevan Ćirić: Reč ima narodni posla- 
nik g. dr. Dragoljub Jevremović. 

Др. Драгољуб Јевремовнћ: Господо пародпп 
посланифг, свп мн у овоме Дому, a нарочито ми из 
опозиције има.мо искуство са овом Владом, са Вла- 
дом г. др. Милана Стојадиновића, да ona ne обра- 
ha пажњу на оно, што ми мислпмо и што предла- 
жемо, да се у нптересу нашег народа учини. Шта 
je до сада вредело, што je многи од нас дао себи 
труда и размислио o многим проблемима, трудећи 
се да им на1)е пајбоље решеље и најкориспије рс- 
шење за nam народ. Од свега тога Влада кије хте- 
ла ништа да прихвати нитн je чак хтсла да се бар 
пеке стври, које иптересују читав nam парод, pemc 
у заједници и сарадши са овим Домом. Влала je 
пајрадије све проблеме сама решавала путем Уред- 
би, a вама исте стављала до знања овако у журби 
приликом доношења буџета, када се просто ne зпа, 
na шта човек npe да мисли. И док ми покутавамо, 
да и у оваквим приликама и под оваквим околно- 
стима доприпесемо својим радом и предлозима, 
да се чиноге ствари ne ломе преко владипог колепа, 
na брзину, на дохват, већ да се чује и наше мишље- 
11)0, Влада нас неће ни да слуша пажл>иво, a камо 
ли да што год и од наших предлога прими. Па 
писмо ми непријател>и ове државе макар се пала- 
зили и у опозицији према овој Влади, те троба не- 
mro и од паших прсдлога прихваптти. 

Господо, ja овај увод чппим с тога, што и ja 'И 
сви ви осталп имамо то горко искуство, што не 
само да ова Влада иишта пије прпхватпла од na- 
ших предлога и жел>а у дебати прошлог буџета o 
пензкјама и пнвалидгки.м потпорама, него пидимо 
да o томе imje водила рачуна ini сада приликом 
оног буџета. To се види ne само пз самог буџета 
него се види и из Фииапсијског закопа. Ми пепзио- 
перско, ни инвалидско питање нису penicna повим 
и бол>ил1 пачипом. Све je остало no старом. Чак je 
учшпспо и пошто ropo. Држава кроз Фппапсијскп 
закоп nonama се према пајбедпије плаћепим сво- 
јим службсппцима, према 31!апичпиппма, као што 
би то урадпо пајгори ћифта. У т. 3 § 70 Фипапсиј- 
ског закона стоји: „У току буџетске 1938/39 годпне 
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ис могу cc иршиги никаква постављења na звање 
званичника и слуиштеља за канцеларијску службу. 
Ha ма које упражњено место званичника или слу- 
житеља може се поставигги само један дневни: 
чар". A шта то значи, госиодо народни послашци? 
'JO значи, да држава ћифтински избсгава да постав- 
ља звапичникс, да им ие on морала својевремено 
давати пензију, јер дневничари иемају пензије no 
Чиновничкам закону. Иаше ћифте то изврдавају 
на тај начнн што не узимају 'Свој персоиал под 
плату.него дају рад у акорд или на парче, na ne- 
мају да плаКају nn урсдске принадлежнасти, питн 
одговарају држави за слулсоенички порез. A др- 
жава иа овај начип избегава овоју одговирносг за 
пензнју тим пајгоре плаћеним својим службеници- 
ма, KOJU се зову дневничари, a који раде најтеже 
послове. 

ETO вам, где држава чппп уштеде при пеизи- 
јама. Можете ли оида од државе очекиваги, да 
једнам правилпо и правично реши и пепзиопсрско 
n инвалвдско пигање?! Али ако je г. Мнпистар 
финаншја хтео да чиии овакве' ситне ушгеде, за- 
што je r. Министар социјалне политике дозволио 
један овако несоцијалаи иотез кроз Финадсијски 
закон на рачун будућих пензиоиера? Питање пен- 
зија и иивалидских потпора je социјалпо питање, 
n у колико ono није правилно решепо, кривица ие 
пада na самог Мипнстра фипапспја. Напротив 
Министар социјалне политике за.такво несоцијал- 
nu Јзешеље више je крив. 

Ja сам у прошлој буџетској дебати o пензијама 
и инвалидским потпорама предлагао једпо прин- 
ципијелно решење оба ова питања. Ja сам тада за 
такво решење наводио и доказе na ћу зато овом 
приликом само да укратко поновим пачелно реше- 
ibe тих питања. 

Ja сам прошле године доказао да пензија мије 
паграда, коју држава даје својим чнновницима neli 
да je то помоћ, коју држава даје само онима, који 
више кису cnocoonn за рад, a нсмају никаквих дру- 
гих прихода за сврје издржаваље. Према томе сви 
они, који имају своје имовине или своје приватпе 
приходе, из којих су се издржавали, не могу имати 
никакве иензије од државе. Да je cpehe као што 
ипје, na да таквп никада нису пи били у државној 
служби, И да се не ради као данас када богати 
успевају да своју бесну децу понамештају у др- 
жавпу службу н na пајооља места, upe него што су 
и завршила школу, те ,да би богати родитељи дава- 
ли својој деци што мањи џепарац. Редуцирањем 
бопаттих пензионера као и свнх богатих чиновника 
са државног буџета, могла би се учинити нова 
постављења оних оиромашних, који једино од др- 
жавпе службе могу живети. Кад се Beli државна 
пензија даје као IIGMOII онима, којп ne могу да 
раде и само онда кад су збиља неспособни за рад 
без обзпра na старост, опда пепзија мора бити тако 
одмерена, без обзпра na године службе, да пензи- 
онер може од својс пеизије пристојпо живетн. При 
оваквом решењу ne може се правнти нпкаква раз- 
лика na iienanoncpe no старом и no повом Чинов- 
ничком закону. За државу, која води рачуна o со- 
цијалпој правди, сви су пензиопери једнакн na 
били они no старом или no новом Чиновничком 
закону. Али ако се усвоји пека прпиилегија'за из- 
весне пензионере ,а ja сам томе одсудно протнвап, 
онда би та привилепија имала бити у корист баш 
тих старих пензионера, који су свакако далеко 
више урадили као акгивни чиповницн за стварање 

ове велике иаше државе, него што су пеизнонерп 
no HOiBOM Чиновничком закону урадили као актив- 
iiii чипивнпцн, само и једппо na чувању онота, што 
су пепзиоиери no старом закону стварали. A чува- 
ти je далеко лакше непо ствараги. 

Друго једио Tai<ol)e принцнпијслпо питање, 
које се Beli годинама провлачи кроз све владе и 
режиме и никако да нађе једног куражног n пра- 
вичпог политичара и државника за своје pemeibe, 
јесте да се млади пепзионери или иоврате у др- 
жавпу службу или да се бришу са државног бу- 
џета. Јер ти млади пензионери могу још да раде 
и раде приватпо и зарађују и више него што им 
je пешзија, na кад je такав случај са њима, онда 
се мора извршити редукција тих способних пен- 
зионера, који оптерећују сасвим непотребно др- 
жавни буџет. Има ли најзад једног јунака држав- 
ника, који ће ово питање решити као Гордијев 
чвор.-' A тих n таквих пензиопера mije мало. 
Не може се дозволити да млади људи без икаквог 
сииг труда и рада добијају од државе пензију a 
толике државне потребе остају незадовољене. 

Према томе принципијелно рсшење државних 
пенизонера било би следеће: 

1) Утврђује се принцип да на пензију има 
права само онај који je фактички песпособан за 
даљи рад и који нема никакве имовине нити при- 
ватних лрихода за своје издржаваше; 

2) Сви др сада младп пензионери способни за 
рад, na били опи упослени прпватно илн ne, вра- 
hajy се у активу, или ако они на то не пристају 
губе досадању пензију; 

3) Не прави се више никаква разлика на пен- 
зионере no старом или новом чиповничком закону, 
већ су сви пензиовери потпуно једнаки у својпм 
пензнонерским принадлежностима, ако су неспо- 
собпи за рад било услед старости или телеспе ne- 
способнасти за даљи рад; 

4) Утврђује се један минимум за пензпју др- 
жавних чиновника, који долазе у пензију услед 
даље, без обзира које, неслособностп и без обзпра 
на године ^службе проведене у раду. 

Овако решење пензионерског питања je пра- 
вично и социјално и оно мора једном доћи од др- 
жаве, која пије више само држава — власт већ н со- 
цпјалнп фактор првога реда. 

To je моје начелно гледиште на пензиошероко 
питање. 

A сада укратко да се позабавимо шшалидским 
питањем, које je на жалост и срамоту нашу исто 
толико актуелно као и непосредпо после ратова н 
ако je од неких прошло и две и no деценије. To 
питање je тако јадно и аљкаво решавано да та 
аљкавост и крајња непажња према шшалиднма 
може имати кобне последице no наше национално 
васпитаље, no наше патриотско васпиташе и осе- 
iiaibe. Јер после овакве крајље пепажље према 
личпим инвалидима и породицама погинулих и нс- 
сталих у нашим ратовима за ослобођепЈе, ко ће 
још веровати, да je слатко и дично погинути за 
отаџбину? To се могло говорпти и осећати онда 
када нисмо имали овако жалосну слику o томе, 
како се отаџбнна стара o онима, који су само то 
имали пред очима да свој живот положе na ол- 
тар своје отаџбиие, чији je опстанак и слобода 
била у опасности? Хоће ли деца тих попшулих 
и несталих за времс ратова вероватп да за отаџ- 
бину треба и свој жпвот жртвовати, када су onu 

3* 
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лично осетилн, када су они лнчно сопстненим ис- 
куством сазнали, да поганути за отаџбину значи 
оставити после себе породицу и нејаку децу да 
улнцама просе милостињу? Како неко сме и no- 
мислити да се жртвује за отаџбину и рескира да 
постане инвалнд, када после као инвалид нма да 
иде у уличне нросјаке, јер му држава неће ничим 
габмоћи да enoj жиаст бар олакша, ако не и да му 
ra потпуно створи онаквог каквог бн га он сам 
створио, да се ннје излагао за отаџбину и њену 
слободу. 

Господо народни посланици, ваља једанпут 
бити свестан, да овако поступаље са инвалидима 
И породицама погинулих и несталих у ратовн.ма 
може нмати најтежих последица, ne сшо \ морал.- 
IK.M и иатејжјалном погледу.) него да he од овога 

■ зависити једиога дана н опсташк nanio државе, 
која се овако жалосно понаша према најзаслуж- 
пијима за постанак ове државе. 

Ла Hehy да вам дуго објашњавам тежину овог 
питања, јер сам то и прошлс године чинио без 
икаквог успеха, било да вас лично било да ову 
Владу г. др. Милана СтојадиновнКа покренсм не 
само на већу активност прсма решешу инвалид- 
ског питања, већ и за правичао решење тога пи- 
тања. Ja hy само још једном да подвучем ирии- 
ципе, којих сс морамо држати при peiueii>y инва- 
лидског питања. Према томе мој начслни предлог 
за решеше инвалидског питања био бн у следећем: 

Мора се извршити ионован преглед свих 
инвалида и правично и поштено утврдити стварна 
neciuicooiiocr личких пииалида. Ирема таквој no- 
штеној n објективној процени личие иеспособно- 
СТИ за приврс^ииање у професији, која je била 
ирофесија иииалида ii|ie његове иивалндости, МОра 
се инвалндима дати таква иакнада — инвалидска 
потпора — да ОН уисгипу од ње можс живети. 

При томе се ие сме правптп разлика да ли 
je лнчни инвалид овог или оног чпна. II редови 
су свој л^ииот излагалн исто тако као и omi који 
су и.малн чниоие у иојсци. li редони цсне свој 
живот исто толико колико и они који имају чи- 
нове у војсци. И онеспособЛ)ени лични нивалнди 
рсдовн имају право na прпстојаи живот као и онн 
који су за време рата бранили отаџбину за iia|)e, 
јер су имали официрске плате, a они редови бра- 
нили су своју отаџбину, јер им je отаџбипа, бес- 
платпо и из љубави према љој, отаџбини, a ие за 
nape и чииове, те ако им се због гога не признаје 
Hiime a ono им сс мора призиати бар исто толико 
колико п оиима еа чпиовима. 

Што се тиче породица погинулнх n несгалих 
у рату, мора им се дати таква инвалидска потпора 
као да су пеизионери државних чииовника, и то 
толика no иелпчини, да уисгииу омогу^ава при- 
стојан живот, онакав какве би тс породице п 
нмале, да сс њпховп шефови micv жртвовалп за 
стварање ове и овакве неправичис државе према 
јадним и ocaKaliemiM њихсшим породицама. 

Миже се peini, да држава нема за то срет- 
става, то није никакво извињење. To je најжало- 
сније извињеп.е које се може дати. Зар ссМогла 
дати накнада штете за материјалне губнтке, a нс 
може сс дата за животе и изгубљене делове po- 
ђеног тела, које се иичим mi замеиити mi накна- 
дити не могу? 

Зар то mije naJBcha срамота да су матери- 
јално оштећени већ давно обештећени, a ратни 
иивалиди   п   породице  погинулих  и  несталих  за 

вре.ме para још н дан - дањи пружају руке no 
улицама .и npoce? Me само што je то naJBclia сра- 
мота за нашу државу већ са те стране прети нашој 
држави највећа опасност за њеп опстанак. 

Ja стога завршавам свој говор овако: 
Или ћемо наше личне инвалиде и породпце 

псгинулих n песталих у рату збринути како 
треба уз највеће материјалпе жртве, или ми и не 
заслужујемо да постојимо као држава! (Одобра- 
вање и пљескање на левици). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Ree ima narodni posla- 
nik g. Dorde Jevtić. 

Ђорђе Јевтић:   Господо народни  посланици, 
био еам се пријавио да говорим у првом разделу 
и, како сам био последњи, надао сам се да ћу 
имати времена и изашао сам био, те сам био отсу- 
тан na сале кад ме je г. Претседник позвао. Дозво- 
лите сад и мени да проговорим овде пеколико 
речи o првом разделу, пошто je и сам известилац 
мањине enojno сва гри раздела, 

Господо народни посланици, често сс у овој 
Скупшттш говори o парламентаризму и o демо- 
кратији, a ja тврдим да у нашој земљи од осло- 
бођења до данас никад mije било демотфатије. 
Извршено je umne пзбора, али су само они из 
1920 године били слободни и пропорционалпо je 
било заступљено у Народном претставништву. 
Сви осталп билн су у зиаку подмићивања, насиља 
итд, Демократија je код иас била под маском 
кад еу je проподили срески начелници и дирек- 
торп банака и за iiajie. Ja hy да вам цитирам неко- 
лико изјапа пз Верификационог одбора тих скуп- 
штина. У одвојеном мишљењу no извешгају Верл- 
фикационог одбора из 1923 године известилац 
мањине г, Дуле Димитријевнћ износи како je 
великн жупан г. ЦеровиИ у црквеној порти држао 
збор и агитовао за владину страпу. Изпоси како 
се жандармерија мешала у изборе и констатује 
да je један оглашеип одметник у срезу нсточком, 
неки  Исмет  Кадрија, био  чувар  владпне  кутије. 

У Верификационој дебати 1923 године г. 
Љуба Дивидовић je у почетку говора рекао: 
„Господо, тешко je хладно говорити o минулим 
изборима народних посланика: Тетко je гово- 
рити ономе ко иолп слободу, ко поштује туђу 
слободу, јер je слобода овнм изборима поти- 
снута у позадину". 

^ Насиље je, господо, било обележје у коме су 
избори припремани, вођени и извршени. 

Господо народни посланици, 1925 године 
влада 11-11 режима вршила je изборе, жао ми je 
што ;нису присутна господа са ове стране, који су 
и вршили те изборе, — да чују какве су слободс 
даиали. 

У извештају мањине Верификационог одбора 
no посланичким мандатима каже се: „Слобода 
штампе потпуно je днгнута". Готово сви опози- 
циони лпетови обустављени су. У Далмацнји сви. 
a све без одобрења суда. Распуштене су општин- 
ске управе, фалсп(|)И1<овани су изборни записници. 
Г, ,/by6a Давидовпћ у иерификацноној дебати 
каже: „Господо, ne можемо примити извештај 
Верификационог одбора. Me признајемо легалпост 
ових избора, јер су omi вршени, како никада нису 
у овој земљи вршени. Устав није поштован, као 
mi пајоснопнија грађанска права. 

Избори 1927 године. Жао ми je што опет 
иема господе с one стране да чују шта Настас 
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Петровић каже: „Госиодни Владан Ђорђевић, један 
од носиоца старих реакционарних режима, писао 
je у »Новостима« o изборима које je on нршио 
1898 године. Ако срашште оно што je ра1)ено тада, 
са оним што je paljeno na посланичким изборима 
1927 годиие, онда морате иризнати, да je rope 
рађено сада него што еам ja оида радио". 

Напомиње сграховите сцене иа зоору у Ре- 
ковцу и жали што није имао фотографа да снима 
шта je жандармерија no паредби среског начел- 
пика чинила. Нзноси да je опаљено око 20 метака 
из брзометне пушке иа његов аутр када je muao 
на збор у село Војеку. 

Стјепап Радић у евоме гоиору каже: „Бршен 
je велики терор, куглпцс су пресипане из једнс 
кутије у другу у највећој мери". 

Ђурађ Деметровић каже: да се агитовало 
Крал>евим именом, и да се грворило: ко не гласа 
за Владину листу, гласа противу Краља! 

Павле Радић каже: да су нзбори 1927 го- 
диие били за народ једпа велика мука n један 
велики физички и душевни напор. Напомиње да 
je пошао у Јужну Србију и да му je ометано 
постављање кандидатских листа у Јужној Србијн 
од страпе једног владиног кандидата. Тако исто 
напомиње да je na њега извршен мучки напад 
na Плетварима. . 

Зар je то демократија, кад се онда Радићу 
није дозвол>апало да поставља листе, Beli су му 
листе у суду отимане и цепане. 

Господо, сви onu који говоре да je то била 
демократија и слобода, лажу! (Јоваи Здравковић: 
Било je више него сада!). Господо, ja сгојим на 
гледитту сасвим другом. Народна скупштипа мора 
битн прави израз народног претставништва. Не 
може у овом Дому седети 67 адвоката a 27 се- 
љака. Ja захтевам сталешки парламенат. Не искљу- 
чујем поштене интелектуалцс и интелектуалну 
снагу, јер и ми lieno такве л^уде бирати. Сталешки 
парламенат не би дотао зато да пороби остале, 
него да заштити сељака. Ja морам да се послужпм 
једном народпом пословицом, која каже, „да јарац 
рђаво чува купус", и, гослодо, у сваком случају 
сељак he боље штитиги своје иптересе, него ње- 
гов еип, којп je из села изишао. 

Господо, ja поштујем Устав од 1931 године 
ii Сенат који je нзабран на основу тога Устава, 
али сви морамо признати да je та установа за 
пашу земл>у сувитиа, јер . ми пемамо лордова 
плаве крви и onaj дом стараца je непотребан и 
сувишан луксуз за ову земљу. 

Исто тако када се говори o пензијама, ja бих 
молио да се угледамо n да копирамо Бугаре, када 
ипје cpeh'e да они копирају нас. 

Господо, no чему да се пензионери кандидују 
за народпе посланике? Јер док су они ваљали 
седели су у државној служби, a пошто се умпо 
премореј те пнсу за државпу службу способни, 
онда пису сигурно способпи ни за посланикс. 

Што се тиче пеизионера, ja бих прспоручио да 
сс угледамо na Бугарску. У Бугарској министри 
немају пензије. Доста je да je човек имао ту част, 

■да буде министар. Исто тако Бугари су ставили 
цифру од пет хиљада лева и нико не може имати 
већу пензију, na да je ма колико служио и да je 
био ма na каквом положају. A ви имате код нас 
случајеве у Горњем Милановцу да у једпој nopo- 
дици од четири члана породице имате четири 
пензионера. Ту je потребна једна ревизија. Кад се 

могло утврдити цепзус за инвалиде, зашто се не 
може утврдити цензус и за пшзишере, и onaj ко je 
богат да je ne прима. Зар onaj, који je изгубио обе 
nore или оба ока за сгварање ове земље, може да 
живи са седам стотина динара месечно, a пензно- 
нери способни за рад да вуку неколико хиљада 
динара месечно? 

Господо народни посланици, још пеколико за- 
паски na iiman.e државпих дугова. Иа отплату др- 
жавних дугова ми уноснмо у буџет једну мили- 
јарду и 15 милијона динара. Господо, сви ратни 
дугови утрошени су за време рата. Mu смо добили 
од Немачке ратну штету. Исто онако, како су се 
нама Немци одужили са ратном штетом, и ми треба 
да откажемо све parne дугове. To je моје мишље- 
ii>e n ако то ne учпппте ове годипе, учинићете кроз 
десет до петнаест година. (Пљескање и одобрава- 
ње у центруму и na дјгсници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Reč ima Ministar l'iiiaii- 
sija gospodin Dušan Letica. 

Министар фииапсији Душан Летица: Господо 
народни посланици, буџет пензија за наредну го- 
дину повећан je за 2,716.200 динара. Ona повећања 
односе ее na one закл.учке Мародпе скупштипе, 
које je ona донела прошле годипе na име помоћи 
сирбмашним лицима за ii>nx око 600; и према томе 
ови издатци јављаће се дотле, док се буду пзвр- 
шивали закључци Народне скупштипе. Других no- 
већања 11])ема прошлој годнни mije било. Ja npn- 
зпајем да овај кредит, уколнко се тиче текуће го- 
днне, јесте мали п да je до данас прекорачен за 
12,76%. Иије крива томе ни ова Влада као ни pa- 
mije Владе, nero je крива појава, коју ми од Осло- 
бођења др данас осећамО) a то je јак прилив 
пензионера, Томе јаком приливу пензионера ова 
Влада се одупирала и то систематски; Пензија се 
даје no правилу само онима, који су напупилп го- 
дине службе. Ja се слажем са напоменом господе 
посланика Радисава Вучетића и других, да треба 
појаву јаког прилива пензионера што je мргуће 
више сузбијати. 

Господпп Мохорич поставио je опречии при- 
говор да ми пензионисање кочимо, и да кредити 
предви^ени у овои буџету за пепзије нису до- 
волјИО иелики, да их треба повпсптп, како би се 
могла дати могућпост повећања пепзиопиеања, те 
тиме створили услови да се наше младе снаге више 
запошљ.авају. Ča теговог стааовишта он има пра- 
во. Лли ja се ne елажем с тпм. И ако су овп кре- 
дитп за ову годину малени, na су услед тога мо- 
рали бити прекорачепн, ипак je осгављен за на- 
редну буџетску годину исти кредит, изузевши onaj 
за iioMoii. Bn ћете, господо, питати, зашто ra опда 
нисте подигли за паредну годину? To je, господо, 
зато што he од 1 априла 1938 године бити расте- 
pehena ова партија, јер he пензије, na и додаци уз 
пепзије породачних пепзионера, од овога датума 
да преузме чиновнички пепзиопи фопд na себе. 
Taj чиновпички пепзпопи (|)опд, од како je осповап, 
имао je приходе који су притицалп од улога чи- 
новничких, и on je до сад достигао опу суму, која 
je била закопом предвиђена и замишл>ена као ми- 
нимална, Од 1 априла 1938 родине, тај фрнд биће 
у могућнрсти да покрива ове пензијеке потргбе. 
Отуда није било разлога да се овај кредит за на- 
редну годину повиси. Нећу да кажем да neti до- 
године неће бптп потребе да се ова цифра повиси, 
са истих разлога mro mije лако обуставити јаки 
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прнлни пензионера, из оних редова службеничких 
који су дозрели за пензију. 

Број наших пензионера и личних и породич- 
них у држави износи 68.527 пензионера на дан 
1 фебруара one године. Господо, ja желим да ии- 
днте како стоји са пснзнонерима у малој Аустрији. 
AKO упоредимо број наших пензионера са бројем 
пензионера у Аустрији, онда ћемо иидети да je 
број пензионера ипак код нас релатнвно задово- 
љавајући. ЛАн имамо непуних 70.000 пензионера, 
a они у Аустрнји имају 170.000 пензионер*а. Ми на 
name пензије трошимо ro;iHmibe свега укупно, око 
I милијарду и 140 милиона, у Аустрији no буџету 
sa 1938 годину издају за испзије држава и земље, 
без општинских и других самоуправних јединица, 
524 милиона шилинга, — a то износи око 4,1/; ми- 
лијарде динара. Прсма томе ми релативно можемо 
оити задовол.пи. 

Дозволите ми, господо, сада да се осврнем на 
неколнко напомена г. Мохорича. Г. Мохорич чини 
ми прнговор да сам буџет државних дугова мало 
каму(|)лирао ове годние, у погледу коначнс цифре 
н да се хвалим да тај бумет није онолики, колики 
je био прошле године, a да сам то постигао на тај 
начнн, што сам шребацио нз партије 36 суму од 
30 Ашлиона динара ануитета у партију буџета Ми- 
ннстарства саобраћаја. 

Господо, ми смо фактично то урадили, a ура- 
дили омо зато да бисмо и у овом погледу бнли 
доследни систему, који се у нашем државном бу- 
џету, у погледу буџешрања ануитета, већ годинама 
одржава. Ja сам, уосталом, то веИ објаснио го- 
сиоди члановима Фипансијског одбора у специ- 
јалној дебати o разделу државних дугова. 

У партији 66 до сада су предвиђени ануитетн 
за зајмове железничке за оне пруге, које градн 
Друштво „Батињол", a за све друге железннчкс 
зајмове, који су раније закључени, предвиђени су 
ануитетн у буиету Мннистарства саобраћаја. По- 
ставља се шитаље: зашто не би н ово било тамо 
предвиђвно; када се и код свих других министар- 
става, за чије су се спецнјалне потребе моралн 
стварати зајмови, односни ануитети [1редви1)ају у 
буџету односних мииистарстава. Зашто да се само 
аиуитетн за зајам Министарсгва саобраћаја са 
„Батињолом" предвиђају овде у партијама држав- 
них дугова? To je, господо, из чисте потребе cn- 
сгематике, a ни из какве друге лотребе, a најмање 
за то да се камуфлира некакво -повишеизе кредита 
за потребе државних дугова. 

Господин Мохорич каже да смо ми одобрили 
у партији 65 суму од 31,500.000 динара већн кре- 
днт, него што je био прошле годнне и да због 
овога повишења овде излази на крају крајева no- 
ВИшен буџет државних дугова. Међутим, да je г. 
Мохорич погледао мало напред партију 63, он би 
тамо nauiao један кредит за Монополскн зајам 
од округло 18,500.000 динара, који се раније mije 
јавЉао овде. Taj кредит био je досад евидентиран 
код Ушраве државних монопола, a тиче се от- 
плате ()lU% Монополског зајма. Пошто je тај за- 
јам илаћон, и склопљен новн са Државпом хипо- 
тегарном банком ми смо ануитет преиели овде, 
и то није никакво ново задужење, него само пре- 
НОС 113 једне буџотске главе у другу буџетску 
главу. 

Поред ових 18,500.000 динара повишења, 
лредвиђена je још једна цифра од 6,000.000 ди- 

нара на име камате која би се нмала плаћати, ако 
буде Мииистар финансија у току извршеља овога 
буџета имао потребе да нздаје бонове. Ja сам вам 
био изнео у своме експозеу, да Миннстар финан- 
сија крајем месеца децембра није имао у опти- 
цају ннједан једини бон државне благајнице, којн 
би био издат државипм лифераити.ма иа ИМе от- 
плате њиховог потраживања. 

Према томе, мн иемамо ни једног бона у про- 
мету, господо, али за сваки случај, ако би се де- 
сила потреба у току наредне буџетске годиие да 
се држашш благајница послужи оваквим боновима, 
овде je цредвијјена цифра од 6 милиона динара, 
за интерес. Она цифра од 18 и no милиона и ова 
од 6 милиона дају већ 24 и no милиона, који ne 
значе у стварн никакво повећање. Напротив, ми 
hcMO све арапжмане са државпим повериоцима 
MoliH да извршимо са крсдитнма који одговарају 
овогодишљнм без икаквог повеКања. (Одобрава- 
ље и пљескање у центруму и на десници). 

Pretsednik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto je lista govornika iscrpena, to je pretres 
u pojedinostima predloga budžeta rashoda 11 i 111 
razdela — Penzije i invalidske potpore i Državni du- 
govi završen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po 
partijama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni 
poslanici, koji primaju pročitane partije izvoleče se- 
deti, a koji ne primaju, izvoleče ustati. Molim izve- 
stioca g, dr. Časlava Nikitovića da izvoli pročitati par- 
tiju 51 sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 54 
II razdeo — Penzije i invalidske potpore sa pred- 

loženim  amandmanom  Kraljevske vlade,  koji glasi: 

II razdeo — Penzije i invalidske potpore 

GLAVA X - PENZIJE, RASPOLOŽENJA, IZDRŽAVANJA itd. 
Redovni rashodi 

A.    L i č n i    rashodi 
Part P"/.. 

54 Penzije    i    dodaci    državnih,    Hinili    i   porodičnih 
penzioneru 

[i Dodaci  liCni i porodični 
Tekst menja se i glasi: 
„Dodaci, liCni i porodični, svih državnih ličnih pen- 

zonera i svih porodičnih penzionera čije se penzije 
plaćaju i/, državnih sretstava, penzionera. i pen- 
zionerki koji primaju svoje penzije iz Glumačkog 
Fonda, porodice koje primaju penziju i/. Fonda za 
izdržavanje udovica i dece umrlih sveStehika i đa- 
kona Istočno pravoslavne crkve, penzionisanih 
sveštenika-dušobrižuika rimokatoličke i i,rrkoka- 
tuličke veroispovesti, činovnika i ministara na ra- 
spoloženju i lica koja primaju pomoć, izdržavanja 
i narodna priznanja, kao i službenika penzionisa- 
nih   u  toku   budžetske  godine." 

Subpoz. G — Pod d) Ministarstvo fi- 
nansija, smanjiti sa — 218.000.— 

Ukupno II razdeo, smanjiti su ... -    2I8.U00. 

Pretsednik Stevan Ćirič: Prima li Narodna skup- 
ština pročitanu partiju 54 sa predloženim amandma- 
iioni Kraljevske vlade? (Glasovi: Prima! — Ne prima!) 
(Ina gospoda narodni poslanici koji primaju, neka iz- 
vole sedeti, a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Ve- 
ćina sedi). Večina sedi, objavljujem da je partija 54 
sa predloženim amandmanom Kraljevske vlade veći- 
nom glasova primljena.  Izvolite čuti partiju 55. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u smi- 
slu čl.  102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
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u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda II 
razdeo —■ Penzije i invalidske potpore od partije 55 
do partije 62 zaključno. — 

Pretsednik Slevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto je predlog budžeta rashoda II razdeo — 
Penzije i invalidske potpore po svima partijama po- 
jedinačno primljen, objavljujem da je ceo predlog 
budžeta rashoda - - II razdeo — Penzije i invalidske 
potpore primljen (Burno pljeskanje 'i odobravanje 
U centrnmi! i na desnici). 

Prelazimo na glasanje U pojedinostima o pred- 
logu budžeta rashoda III razdeo — Državni dugovi. 
Molim izvestioca g. dr. Časlava Nikitovića da izvoli 
pročitati partiju 63. 

Izvestilac dr. Časlav Nikitović pročita partiju 63 
— III razdeo — Državni dugovi. 

Prelscdnik Stevan Ćirić: Prima li Narodna skup- 
ština pročitam! partiju 63? (Glasovi: Prima! — Ne 
prima!) Ona gospoda narodni poslanici koji primaju, 
neka izvole sedeti, a koji ne primaju neka izvole 
ustati. (Većina sedi). Većina sedi, objavljujem da je 
pročitana partija 63 većinom glasova primljena. Izvo- 
lite čuti partiju 64. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini većinom glasova usvojila u po- 
jedinostima sve partije predloga budžeta rashoda III 
razdeo — Državni dugovi od partije 64 do partije 66 
zaključno. — 

Prelscdnik Stevan Ćirić: Gospodo narodni posla- 
nici, pošto je predlog budžeta rashoda III razdeo - 
Državni dugovi po svima partijama pojedinačno prim- 
ljen, objavljujem da je ceo predlog budžeta rashoda 
— III razdeo — Državni dugovi primljen. (Burno plje- 
skanje i odobravanje u centrumu i na desnici) . 

Gospodo narodni poslanici, pošto je vreme po- 
odmaklo, mislim, da treba sad da prekinemo sednicu, 
a posle podne da nastavimo rad u 16 časova. Da bi 
gospoda znala kojim redom dolaze govornici, ja ću 
pročitati gospodu prve govornike. (Pročita listu go- 
vornika). Ostala cospoda srovornici biće naznačeni na 
listama koje će biti istaknute po klubovima. Molim 
gospodu narodne poslanike da vode računa o tome 
da će možda neki prijavljeni govornici odustati od 
reči, te prema tome potrebno je da se nalaze u dvo- 
rani ne samo baš u ouom momentu kad govori njihov 
pređgovornik, već i nešto ranije, da b; dotični g. po- 
slanik mogao doći na govornicu. Ovu sednicu pre- 
kidam, a nastavak određujem za posle podne u 16 
časova. 

(Sednica je prekinuta u 12.45 časova.) 

Nastavalk sednice u 16.30 časova. 
Pofprdscdnik Franjo Markić: Gospodo narodni 

poslanici, nastavljamo prekinuti rad. Na dnevnom je 
redu: Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Fi- 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda i prihoda sa predlogom Finansijskog zakona 
za budžetsku 1938/39 godinu, i to: IV razdeo — Mi- 
nistarstvo pravde. Ima reč Ministar pravde g. Milan 
Simonović (Burno pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Министар правде Мнлаи Симоновић: Росподо 
народни посланици, у надлежност Министарсгва 
праидс спадају; Управа целокугшог правосуђа сем 
лој-ног, казиеии u слични заводи, државиа тужио- 

штва, управни судови, надзђр над адвокатима и 
јавним бележницима, међушродни правни саобра- 
haj, израда законских пројеката н уређење збор- 
иика закона и уредаба, сарадња у стручиом зако- 
нодавству осталих ресора у цил.у обезбеђења пра- 
вилне прпмеше земал.ских закона, регулисање и 
надзирање правних односа свих признатих вера 
n crni верско-политички послови. 

Из предлога се види да je обим послова, које 
отпракл.а Мииистарство правде, велики u значајан. 
Уз то треба иматп иа уму, да je Миппстарство 
правде no ослобођењу и уједињењу, поред својих 
сталних и редовних послова, имало и има да из- 
врши и: изједначење судског законодавства и саме 
организације судова, иодизање и уређивање казне- 
них ii њима сличних завода, подизаН)е зграда за 
судске затворе и судских зграда и прнтвора; да 
доврши увођење и отварањеземљишних кп.пга нтд. 

У погледу изједначавања судског законодав- 
ства, чнји велики значај n потребу неће HIIKO оспо- 
равати, можемо pehu да je тај посао у главном већ 
завршен. Од ослобођења до данас донети су сле- 
дећи закони: 

1 —■ Закон o пунолетству; 
2 — Закоп o уређењу редовиих судова; 
3 — Закон o државиом суду за заштиту др- 

жаве; 
4 —■ Закон o уређењу шеријатских судова и 

0  шеријатским  судијама; 
5 — Закони и уредбе o уст-ановљавању сре- 

ских и окружних  судова; 
6 — Закон o седиштима и територијалној 

надлежности Апелационих судова; 
7 — Закон o судијама редовипх судова; 
8 — Закон o државном тужиоштву; 
9 — Закон o адвокатима; 

l() —■ Закон o јавним бележницима; 
11 — Закои o чиновницима гра^анског реда из 

1931 године; 
12 — Крнвични закои; 
13 — Закон o извршењу казне лишења сло- 

бодс; 
14 —■ Закон 6 увођењу у живот кринпчпог за- 

коника, законика o кривичном судском поступку 
n закона o извршеи.у казни лишен»а слободе; 

15 -■■ Закоп o сузбијању злоупотреба у слу- 
жбеној дужности; 

16 — Закон o накнади штете држави због дела 
велеиздаје и o забрани иад имоипном лица окрив- 
ЛјСНИх због таквих дела; 

17 -- Закон o земл.ншним књигама; 
18 - Закон o унутрашњем уређењу, оснивању 

u исправљању земљишних књига; 
19 — Закон o земл.иито - књижним деобам/а 

отписима и прописима; 
20 — Закоп o тзпијама за подручје Касационог 

суда у Београду u Великог суда у Подгорици; 
21 — Стечајии закон; 
22 — Закон o принудном поравнању вап сте- 

чаја; 
23 — Закоп o увођењу у живот стечајног за- 

кона u зак-спа o принудном поравнању ван стечаја; 
24 — Закон o побијању правних дела ван сте- 

чаја; 
25 — Meinmiiu закон; 
26 — Чековни закон; 
27 — Закои o разрешењу фидеккоииса; 
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28 - Законик o кршЈичном судском поступку; 
29 — Законик o судском   поступку  у  грађа«- 

СКИМ иарницама; 
30 —• Уводни закон за законик o судском по- 

ступку у грађанским парницама; 
31 — Закон o изиршењу  и  обсзбеђењу; 
32 — Закон o судском ванпарничном поступку; 
33 — Уводни закон за закон o судском ванпар- 

пично.м иоступку; 
34 — Уредба са законском снагом o уво1)ешу 

закона o извршењу и обезбеђењу; 
35 — Трговачки закон (Ги II део). 
Сви, напред поменутн законн ступнли су већ 

na снагу у целој земл.и ссм закона o извршењу и 
обезбеђењу; закона o судском'ванпарничном по- 
ступку ii трговачког закоиа. 

Заксжи o извршењу и обезГ)е1)ењу и o судском 
ванпарничном поступку ступили су иа снагу већ na 
свима npauniiM подручјнма оснм подручја Великог 
суда v Подгорпци. Први Uc и на том правном по- 
дручју ступити na сиагу 1 априла a други 1 маја 
ове године. 

Даи ступања на онагу трговачког закона одре- 
ihe се уводним закоиом, чији je нацрт ech изра- 

1)ен и који iie у најкраћем времсну    биги    поднет 
i [арОДНОМ претстатппт иу. 

За изједначење преостаје Још: Поморскп грго- 
вачки закон, III део трговачког закона (облпгаци- 
они део, уговор o осигурању и издавачки уговор) 
n rpaijaiiCKn закоп. 

Пародиом су ирстставништву поднети предло- 
зи: Поморског тргоначког законика и закона o 
установљавању нових окружшх и среских судова, 
I laupr III дсла трговачког законика сс израђује. 
Рад на изради предлога грађаноког законика ири- 
иоди се крају. Предосиова тога закопика била je 
достављена на иишљење: судовпма, привредним 
организацкјама и ширим правничким круговима. 
Примедбе којс су примљене сређују сс и na оспову 
истих приступиће се скоро изради дефинитивиог 
текста предлога грађзнсмог законика. 

У смислу чл. 1 Копвспције o унифицираном 
меничпом закону и Конвенцијс o унифицираном 
чсковном закону нзрађени су у Миписгарству прав- 
де пацрти новог мсчтчпог и чсковпог закопа. Рад 
на изјодиачавању иеђународног меничног'И чекпи- 
ног закоиодавсгва стоји у вези са радом држава 
Мале Аитанте иа изједнацењу №иховог унутраш- 
њег меничног и чековног законодавства, те hc се 
дефинитивни текст предлога човог мсничног и че- 
КОВНОГ закоиа утврдити тек no одржаној конфе- 
ренцији држава Малс Аптанте. 

Како je 1929 годинс Мииистарстпо всра (iin- 
зев отсска o богословијама) спојеио са Миписгар- 
ством правде, то je од тога доба у овом Mimir- 
старству израђено и следеће верско закоиодавство: 

1 — Закон o српској православиој цркви; 
2 —■ Закон io избару Патријарха српскс пра- 

вославпс цркве; 
3 —■ Устав српске православне цркве; 
4 — Закоп o всрској заједпици Јсвреја; 
В —■ Закои o Исламској верскпј зајодтти; 
6 — Закоп o избору Ренс-Ј^л-Улеме, чланова 

Улема-Меџлиса и Муфткје Исламскс заједницс; 
7 — Устан исламске верске заједнице Краље- 

mme Југославијс; 

8 — Закон o јевангеличко-хришћанским црк- 
вама и o реформованој хрншћанској цркви Кра- 
љевине Југославије; 

9 — Устав иемачке јевангелисгачко-хришћан- 
ске цркве аугсбуршког веронсповедања; " 

10 —■ Устав Словачкс Јевангеличко-хришћан- 
ске цркве аугсбуршког исповедаља; и 

11 —■ Устав реформоване-хришћанскс    цркве. 
Поред изузетног посла na изједпачавању зако- 

нодавства и других изузетних послова самн рс- 
довни пословн, које ово Мшгнсгарство и њсму 
потчиљене устаповс имају да обављају всома су 
велик)и и свакпм даном се све више развијају и 
увећавају. 

Зпа сс да се савремеп живот развија све BIIIIIC 
и више, добивајућу свакот дана новије и новјие 
облике и стварају^н све новије привредне n прав- 
не односе. Разумљиво je, да тај развитак немипов- 
no изискује све веће и чешће правне помоћи m 
npamie пптервепцпјс icoje судовп морају пружагп 
грађаиима. 

Да бн се имала бар унеколико приблнжна сли- 
ка обпма тих судских послова пска послуже ово 
пеколико стагистпчких података. У 1936 годипп 
било je код сзгдова само у првом степену на извп- 
1)ању 540.513 кривица. Дко се претостави, IIITO у 
всћипи случајева пије случај, да je no сваком од 
тих предмета био само no једап окривЛ)еник, —то 
значи, да je одговарао сваки двадесет ссдми гра- 
iiannn. Ако од стаповпиштва одузмемо иоворо1)1Ч1- 
чад и децу нспод 14 годнпа, онда iie изићи да je 
скоро сваки 19 или 20 грађанип одговарао пред 
судовима, a ако урачунамо и оштећеиике, прнват- 
не учесппке, сведоке и вештаке, онда се долази до 
тога, да je сваки псти грађанин у току прошле го- 
динс излазно пред судове поводом разпих кри- 
вичпих предмета. 

Код грађаноких парница било je код судова 
na расправи у исгрј 1936 години 588.777 парница. 
Значи, да се спорио скаро сваки двадесет други 
грађанин, било као.тужилац ii.ni тужени. 

Ако се уз то има у виду само један део осталнх 
послова код судова као што су: заоставшгине, 
старатељства, стечајеви, принудна извршеша, пре- 
носи нспокретпих имања итд. — опда се може npn- 
блихсно имати слика одкста великог и значајног 
посла који судовп огправл>ају. 

Под Миппстарство правдс спадају n казпепп п 
њима слични заводи, као mro сам то Beh папомспуп. 

Новим кривичним аакопом, Закопом o извр- 
шењу казпе лишења слободс, Уредбом o оснива- 
њу и раду државиих завода за васпитап.е и по- 
прављање деце и млађих малолетника од 18-1-1930 
године као и другим уредбама, праввлницима и 
кућним редовнма nponncana je једнообразна и са- 
времеиа организација горњих устапова. 

Kao IIITO je познато казне лшпеииа слободе no- 
стале су најглавније сретство у репреоивној борби 
човечанства са гсримшалитетом. У том погледу 
наше замоиадавство усвојпло je од система извр- 
шен>а казпн, којих у главпом има три: ћслпјски 
(пспснлванскм пли филаделфиски), обурнскн (ои- 
стем ћутања уз подвојспост за време спавања n 
одмора) и прогреспвпи аигло-ирски, иослсдњп и то 
v n.LTOBOj npcKoj формп, одпоспо њему смо се naj- 
minie приближили. 

Познато je, да су ociionnn цил.сви саврсмених 
казнеппх спстсма: поправл^ање криваца и обезбе- 
hcihe друштва. Управљепа на те цпл.еве идеја цели- 
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сходности казпс довсла je, разумљиво je, до рс- 
(|)()рмисан>а казнених запода и до увођења читавог 
ииза институција (условна осуда, условни отпуст, 
разне мере безбедности порсд изречене казне, ства- 
рање друштава такозпане патронаже, која се брину 
o затвореницима, a нарочито после њиховог изла- 
ска на слободу, размештање криваца у заводима, 
с погледом на класификацију њихову итд.). По си- 
стему који je наше ново кривично законодавство 
v погледу казнн лишења слободе усвојило извр- 
шењс те казне почшис no правилу у ћелији, прп- 
л\ж\'јо сс постепено у заједпичком затвору при 
pa iv уз осамљење ноћу и за вреие одмора, затим 
v одељешу за слободњаке и напослетку се запр- 
шава условним отпустом. 

За све осуђсиике рад je пбавезан. Од оиога со 
изузимају само лица којима je у пресуди назначе- 
но да уживају олакшице из §§ 75 и 70 Закона o из- 
вртеи.у мазни литсња слободе, те иста издржп- 
najv казну у засебним одељењима у кустодији хо- 
нести. Ми за сада имамо само једно такво одељење 
при Окружном с\гд\' у Срвмској Мптровици. Од 
рада cv аслобођени болесни и неспособни. Наред- 
бом мога претходпика г. др. Мишкулииа од 1035 
годиис бр. 99154 ослобођени су од рада и осуђе- 
мицп ocvhe.mi no Зтсону o заштити јавнс безбедно- 
сти и порстка v држави. 

Сам Закон б извршеп^ казнс лишења сло- 
бо.чо прописује парочиго старање o злравл>у и 
психичком стању осуђеника, и његовом паспита- 
»>v. верском одгоју, одећи, постслјИ, храии, оопо- 
побљавашу за самосталан привредни живот, што 
природно реаултира из принципа, да je казна no- 
гтпавна мепа и да сваки осуђеник no издржаној 
к- i.'.im треба да се врати друштву као meron ко- 
ристан члаи. 

До с^упања на снагу новог законодавства 
нмали смо v погледу завода за извршење казие 
i! MiniKMbn слободе различите системе. У Марибо- 
pv и Зенипи био je примењиван обурнски (н.ујор- 
шки) систсм, у казненим заводима предратпе Кра- 
л.евине Србије, постојао je систем, no коме сс осу- 
ђеници нису раздвајали, али су се ипак примењи- 
вале врло строге мере, које су данас сасвим недо- 
звољене итд. 

По сгупању na снагу повог кривичпог зако- 
нрдавства, гве сс пове rpaiieriune казпепих завода 
зидају тако, да се прогресивпи — ирски систем v 
потпуности примељујс. Раније постојећс rpnhe- 
вине сс постепено у границама финансиске могућ- 
ности такође адаптирају томе циљу. 

До сада je поред редовпих буцетских срет- 
става na w сврху утрошепо 19,953.285 дипара. Си- 
стематским радом и планским изгра^ипашем у из- 
гледу je да ће за наредпих 10 година ови заводи 
бити сасвим модерно уређени и изграђени опако 
како то закон налаже. 

Истина je, да je новим кривичним закоподав- 
стврм баш ради ове сврхе и установљен цеитрални 
сђонд, али ■нажалост, услед недовољвих буџетских 
поетстава за издржавање осуђеника, највећи део 
истога трошио се до сада за покриће тих тро- 
шкова- 

Рад свих приврелпих грапа казнених и слич- 
них завода оргаппзовап je na оспову Закоиа o 
извршењу казне лишења слободе и правилника o 
рачуноводној служби од 1932 годипе. Можемо 
рећи да je рсзултат рада тих привредних грапа у 
|<азненим заводима потпупо задовол.авајући. .Сви 

пашн казнени заводи подиели су Главној контро- 
ли своје завршне рачуне почев од 1932 годиие до 
1936 године и за исте добили разрешнице, Овај 
факат несумњив je доказ добре организације рада, 

У казненим заводима поред пол>опривреде 
обављају се и ове врсте заната: ткачки, кројачки, 
обућарски, механичарски, електричарски, столар- 
ски, резбарски, браварскн и др. И то, разуме се 
само са осуђеничком радном снагом. Од осуђе- 
нмчког занимања пре осуде зависи у главном на 
Kojv he врсту иосла-рада бити упућен и у казне- 
ном заводу. Осим напред поменутога издају се no- 
једине радиоиице приватним лицима под 'закуп са 
осуђеничком радном снагом под условима закљу- 
ченог уговора, као и индустриским предузећима 
сходно прописима § 4 Уредбе бр. 5395/30. 

OMOM приликом морам пагласити, да се у no- 
следнЈе врсме води читава кампаља против заиат- 
ског рада ових завода. Сматрам, да je ова кам- 
пања пеоспована, 

Закон наређује да осуђеници у казненим за- 
водима морају радити и оспособнтп će за живот 
no изласку из истих- Заводи немају сви довољно 
земље за обделавање, a и да je и.мају, ne би мо- 
гли запослити све осуђенике у пол>опривреди, јер 
су осуђеници из свих друштвених редова и зани- 
мања, a nn закопу се морају запослити у onoj 
грапи радипости, која одговара њиховом ранијем 
запимап.у у слободн. 

Да заводи ne би били конкуренција занатли- 
јама и слободним раденицима, они no Закону o 
извршеп>у казне лишења слободе (§ 30) првен- 
ствено раде за државу и државне службенике, a 
остала приватна лица, мада могу и њима радити, 
одбијају од поруџбине, Овакав je случај са мари- 
борским заводом, Истина je, да лспоглавски, по- 
жаревачки, митровачки, нишки и скопл.апски раде 
и за приватна лица, али то долази отуда, mro су 
поједини од тих завода удаљени од великих цен- 
тара, неки су пак у местима, где су слабо разви- 
јене поједине гране радиности, a и с тога, штр 
саме поруџбине државе n државних чиновника 
нису довољне да запосле све осуђенике, a сви omi 
морају да раде. 

Казнених завода имамо укупно 11. Осам за 
иушке осуђенике у Марнбору, Лепогланн, Зеници, 
Старој Градишци, Сремској Митровици, Нишу, 
Скопл>у n Подгорици- Један мешовит у Пожа- 
ревцу n два за женске осуђенике у Загребу п 
Бегуњу. 

У женским казпспим заводима у Загребу и 
Бегуњу експлоатација и управа налазе се no уго- 
вору сходно чл. 5 Уредбе број 5295/40 у рукама 
часних сестара, a врховни иадзор и у тим заво- 
дима врши MmmcrapcTBo правде. Свакако да се 
и у њима казне извршују no пропнсима цитира- 
ног Закона o извршењу казне лишења слободе. 

Код појединих од поменутих казиепих завода 
основана ЈСу посебна одељења за извршете мера 
безбедности и то: у Старој Градишци и Бегушу 
одеЛ)ен.а за пркнудни рад, у Лепоглави и Бегунзу 
одељењ.а за лечење и чување неурачунљивих лица 
ионих са смањеном урач1у:нљивошћу, као и оде- 
л>ен>а за леиење ппјаиица- 

Поред тога У Марибору и Лепоглавн nocTOje 
n одељења за задржање no издржаној .повој ка- 
зни (§ 51 Кривичног закрна н чл. 21 Закона о^из- 
вршењу казнн лишон>а слободе и иера безосд- 
пости. 
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Капацитет наших казнених завода у нормаЛ" 
umi приликама изиоси 7870 осуђсика, a ми смо 
на дан 1 јануара 1038 године имали у истнма 8545 
лица, од којх 8008 мушкнх и 447 женских. Ол 
ropihcr укупног броја, истина je, треба одбитн број 
лица према којима су примењене разне мерс без- 
бедности, a који износи 354. 

Од ових 257 су no издржаној казни задр- 
жани иа прнпудиом раду, 42 се налазе иа лечењу 
и чувашу као 11еурачу11Л)Ива a 5 као пнјаиице na 
лсчси.у. 

Нлжалост морам констатопати да број осу- 
ђеника растс, што се види из ових двеју цифара- 
У казнене заводе у току 1037 годивс ушла су 
3784 бсуђеника, a за исто време из истих cv иза- 
шли 1641, што значи да je 43% више ушло у ми- 
нулој години у казнене заводе, него mro их je из 
истих изишло. 

Новим крнвнчним законодавством (§§ 26, 27, 
28 К.з. и Урсдба o оснивању и раду лржавпих за- 
вода за васпитање и поправљање лецс и млађих 
малолетника од 18 јануара 1030 гоиине) ггредаи- 
beno je за принудпо васпитање деце и млађих ма- 
лолетиика, оснивање државних завода-домова- 

После извршеног уједињења и ослобођења ми 
смо већ били затекли 4 државна завода за те 
свпхе: у Београду, Глипи, Пахинском и Славои- 
ској Пожегн. Данас пак имамо 7 таквих држав- 
них завода. 

Ти cv домови-заводи следећи: 
1) Завод за васпитање млаћих малолетника у 

Београду, који може да прими 75 питомаца. У за- 
воду постоје осповпа и занатска школа. Изуча- 
вају се следећи занати: штаипарски, столарски, 
кп>иговезачки, обућарски и кројачки. Учс порсл 
тога музику n певање и имају своју музичку трупу. 

Крајем прошле године у овом заволу свр- 
шило je запате и положило испит 40 питомаца. 

2) Завод за васпитан.с млађих малолетннка у 
Глини. Спала у ред највећих од ових завода и 
може да прими 140 питомаца. Завол има и своје 
земл.иште, које обделавају питомци завода, npe- 
тежно онн са села. Завод има развијспу CICOHOMITJV 
и њоме сс блви 40 пнтомаца. И овај завод има: 
основну и занатску школу, a десет његових ппто- 
маца похађа и гимназију. Од заппта изучавају се: 
кројачки, обућарски, столарски, ки.иговезачки, 
мапшн-шлосерски и фотографски. 

Ове школске године у заводу je завршило 
школу и свршнло заиат 30 питомаца. 

Завод за васпитање деце у Пахинском код 
Параждина. У овом заводу се сада смештају мутка 
лепл ло 14 година старостн. Завод може ла прими 
60 питомаца. 

C обзиром na доба старости тих питомаца 
они обично остају у истим док не заврше осповну 
школу или док ne паврше 14 година. Од заната пак 
обучавају се: обућарском, кројачком и столарском. 
Порел тога деца сс у заводу бавс вртарством и 
цвећарством. За теже послове узимају сс надни- 
чари, 

4 — Завод за васпитање деце и млађих мало- 
летника у Славонској Пожеги. У њему су смештене 
жеиске малолетпицс. Завод има нешто свога обра- 
дивог земљишта и своју економију. Зсмл>и1пте 
обрађују одраслије питомице са села a за теже 
се послове узимају надничари. Питомице се поу- 
чавају домаћим пословима, ручпом раду, a ne- 
давпо je осповапа и кројачка радионица, која je до 

сада показала леп успех. Поред осповпе школс у 
заводу je основана и занатска школа. 

Како су ова чстири завода, која cv постојала 
ii пре доношења новог Кривичног законодавства, 
показала сс недовољним то су основана jom три 
завода и то два за мушке малолетнике a један за 
женске малолетпице. 

Оба мушка завода смештена су прн затворима 
окружних судова у Љубљат и Госпићу, a женски 
npn казненом заводу у Бегуњама. 

5 — Завод за васпнтање и поправљање млађих 
малолетника у Л5убЛ)апп при окружном суду. Овај 
завод у Љубљани смештен je у згради судског за- 
гвора, самим тим није било ии могуће у овом за- 
воду развити цео плап васпитне организације ма- 
лолетннка, како то уредбе o начину васпитања 
предвпђају. Захпал>>'ј\1111 напорима управе, завод 
ипак унеколико олговара намењеном циљу: по- 
правци пбсрнуле омлалп.пе. У истп се може да 
смести 40—50 питомаца. У њему се изучавају nc- 
колико запата, a школску наставу n дужност ва- 
спитача обавл>а један свршеп учитељ. Завод je под 
управом претседника окружног суда, a све особље 
које обавља службу у истом, јесте службеник овог 
окружног суда. 

6 — Завод за васпптап>с и поправљање мла- 
!)их малолетника при окружном суду у Госпићу. 
Завод може да прими до 150 питомаца и самим 
тим спала међу највеће у земљи. Само за уређење 
овог завода и набавку алата за послелмЈС три го- 
липо, лржава je утрошила 200.000 динара. У и.сму 
постојп основна и продужна занатска школа. У за- 
воду се изучавају ови занати: столарски, обућар- 
ски. кројачки, књиговезачки, браварски, коларски 
и тапетарскп. И овај je завод под управом дотич- 
ног претседппка окружног суда. 

7 — Завод за поправљање млдђих малолетни- 
ца при Св. Петру при Пољчах. Овај je завод та- 
KOhe смештен у једном лелу зградс жепског казне- 
ног завода у Бегуњама. Завод за сала има свсга 
15 питомица. One изучавају дома^е послпве n 
ручпп рад. Да напоменем још и то, ла се налазе 
у изградп.и два пова завода за малолетнике у Бео- 
граду и Сарајеву. 

Ha крају ћу навести, да се сада v овим држав- 
ним заводима за васпитање и поправку малолет- 
ника и иалолетница налази укуппо 535 лица и то: 
иушких 460, a жепских 75. Од ових из вапошн су 
286 питомаца и пптомица a ca села 240. Из којпх 
се цпфара види: ла има седам пута вите мушких 
малолетника у овпм заводима nero женских и да 
вароши дају песразмерпо neim проценат пстих 
nero села. 

Да наведем joni и то, да je na лап 1 јануара 
1037 у овим заводима било свсга 318 питомаца и 
питомица. да je v TOKV 1037 године у псте упу- 
ћено 434, a пуштено 217 

Министарству правде поверепа je и брига о 
урсђењу и чувању наших ратничкнх гробал.а. O 
томе се старало Минпстарство всра до укидања 
истога. Пијетет према великим жртвама, на чијим 
костима je изграђена дшашња Крал>еви11а Јуто- 
славија, налагао je државн дужпост, да се o гро- 
бовима љиховим стара, како то чипе сви културпн 
народи. У том цил>у no ослобођењу била je до- 
пета Уредба замењена доцније Законом o уре- 
i)eii>y наших војничких гробпља и грпбова у Ота- 
џинп и na странп од 22 априла 1922 године. У из- 
вршсшу тога закона   najnpe су прпкупљани   no- 
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дагци o томе, где се све налазе гробови наших 
ратника у земљи и у иностранству у пријатељскнм 
и нецријатељским земљама. Прсма добивеним из- 
вешгајима Г1роиа1,ено je, да број ааших ратаика 
палих у Свстском рату износи 112.482, сахран.с- 
иих на разннм местима. Гробља и гробовн наших 
ратника растурени су no разним зсмљама. До сада 
je пронађело, да у Чехословачкој има 349 наших 
гробаља са 15.574 гробова, у Иемачкој 300 лро- 
баља са 2.069 гробова, у Холандији 8 гробаља са 
оЈ гробова, у Бугарској 37 гробаља са 3.954 гроба, 
У Аустрији 146 пробаља са 21.856 гробова, у Ма- 
ђарској 49 гробаља са 10.027 гробова, у Румунији 
18 гробаља са 1.988 гробова, у Пољској 10 гро- 
баља са 106 гробова, у Италијн 306 гробова, у 
Африци 13 гробова са 2.926 гробова иа Крфу 73 гро- 
баља са 1.805 гробова, на грчко-солунском фронту 
204 гробаља са 7.235 гробова, у Албанији 67 гро- 
баља са 2.514 гробова, у Хрватскиј и Славонији 
504 гробаља са 23.397 гробова, у Боснн и Херцего- 
вики 470 гробаља са 14.798 гробова и у Србији са 
Јужном Србијом 2.040 гробаља са 43.«09 гробова. 

После 1926 године отпочети су радови на гру- 
писању појединих наших гробаља у већа или на 
концентрисању посмртних остатака наших рат- 
ника у нарочито подигнуте костурнице са маузо- 
лејем или спомеником илн капелом над њима. 
Тако ранијих година направљсне су костурнице: 
у Неготину (Крајннском), Шапцу, иа Церу, на Гу- 
чеву, на Мачковсш Камену, у Удову, Томислав- 
љеву, Кривој Паланци, Штипу, Рогатици, Чачку, 
Горњем Граду и на Новом Гробљу у Београду, 
испод цркве у Прилепу, Храм Славе у Скопљу, 
под црквом у Крупњу и многим другим местима. 
У иностранству подигнуте су 'костурннцс: у Ру- 
мунији, у Меџидији (Добруџа) где je сахрањано 
731 костур наших палих ратника у Добруџи; у 
Чешкој 'Код Прага на Олшанима, у Индржихиви- 
цама, Оломуцу и Тренчину. 

У току 1937 годинс завршене су веће костур- 
нице: у Младеповцу, Буковику код Аранђеловца 
и Зебрњаку код Куманова. Сем ових изгра1)ене су 
маље костурпице нспод 45 цркава, које je народ 
подигао за csoje богомоље, и no жељи народној 
одобравано je, да се испод тих цркава направе и 
костурнице за сахрану ратишх жртава, не допу- 
штајући да се те њихове ратае жртве односе са 
љихове територије у коју другу костурницу, што 
je најбољи доказ колико наш народ поштује овоје 
брапиоце и ослободиоце. Изграђивање оваквих 
костурница помагала je n држава релативно не- 
знатпим сумама. Благодарећи тако пзграђепим ко- 
стурницама извршепа je концетрацпја иосмртпих 
остатака из разпих гробља у току 1937 године на 
територији 16 срезова: царевоселском, кичевском, 
жеглиговском, подунавском, рађевском, јадарском, 
колубарском, гружанском, крагујевачком, срсмско- 
митровачком, ражањском, младсповачком, космај- 
ском, азбукрвачком, добричком и у срезу Крањске 
i'ope. 

Један од највећих послова ове врсте био je 
рад на подизању спомен капеле и костурницс у 
Зејтинлику код Солуна. Овај je рад завршеп. У 
ту костурпицу смештени су посмртни остатци из 
свих гробаља на Солунском фронту. Сем тога ту 
je сахрањено 217 нашнх ратннка препетих из Ца- 
рш-рада, a уређепо je ту и руско гробље са 396 
руоких палих војпика na Солунокам бојишту. За- 

вршени -су послови и на концентрацији заосгалих 
грибова na разним местима у Фрапцуској. Сви су 
препети na наше аојпичко Г1робл1е у Тије код Па- 
риза. Остало je још да се на томе гробљу no- 
дигне u пристојан спомеиик. 

Овај nocao je поред свега учињеног још да- 
леко од завршегка. Остало je више од полооине 
срезова у земљи где ништа није урађено, a тако 
исто остаје још много тога да се учини: у Алба- 
нији, на Крфу и Виду, у Бугарској, Мађарској, 
Аустрији и Иемачкој. 

Што до сада овај nocao није приведон крају 
узрок су била недовољна финансијска фества, 
која су сгојала }ia расположењу за тај циљ. 

У буџетској 1937/38 годипи за те радове било 
je предвиђено 140 хиљада динара, a у овом бу- 
џету та je мартија поаећана са 20.000 динара. 

lloBHM законодавством n изједпачењем став- 
љен je у дужност овом Министарству такође и рад 
na оснивању з^мљишпих кљига на подручјима: 
где исте још не постоје. Законом o унутрашњем 
уређељу, оспивању и исправљашу земљишних 
књига предвиђено je основаље истих, где нису no- 
стојале, a то су шодручја Апелационих судова у 
Београду и Скопљу и Великог суда у Подгориди. 
По доношењу ropiber закона почело се са оони- 
вањем првих 3eiVUbHuiHHx књига и то у оним сре- 
зовима, у којима су већ били састављени право- 
снажни катастарски операти, као што су посавскп 
(Обрсновац), тампавски (Уб), мачвапоки (Бога- 
mii), и рамски (Велико Градиште). Рад се посте- 
пено проширавао у оним срезовима, у којша je 
извршено катастарско премеравање. Поред гарња 
четири среза, извршено je оснивање тих књига и 
у Смедерсву, Пожаревцу, за прад Београд, у Го- 
лупцу, Младеновцу, за Срез космајски, и у Аран- 
ђеловцу. У току ове буџетске године основане су 
те књиге и отворене и у Умци, a до краја ове 
буџетске године биће још отворене код Среских 
судова: у Тополи, у Београду за Срез врачарски, 
у Рачи и у Омедеревској Паланци. 

Оспивање земљишних кшига -сада je у току 
за Срезоне: младеповачки (Младеповац), колубар- 
ски (Миопица), колубарски (Лазаревац), орашки и 
моравски (Велико Орашје), крагујевачкп и гру- 
жански (Крагујевац), трнавски и љубићски (Ча- 
чак), таковски и качерски (Горљи Милановац), 
грочапски (Гроцка), a делимичпо још за срез ле- 
пенички (Рача) и јасенички (Паланка). 

Како je рад на оспивању ових књига ограни- 
чен одобреним .кредитима, то се и поверсшпптва 
за оснивање истих образују и стварају само у гра- 
ницама постојећих кредита. У приличном броју 
срезова извршен je катастарски премер и постоје 
већ правноснажни катастарскн операти, али са 
горњих разлога мора се чекати, да се рад на осни- 
вању и отварању тих књига дефинитивно у јед- 
ном срезу оконча, да би се на рачун тако осло- 
бо1)еног кредита могло основати ново поверепп- 
штво у коме од среза, који на то чекају. 

Како je песумњива потреба парода да се тај 
nocao што пре сврши, то сс надам да he се бар 
у наредној буџетској години за ову сврху моћи да 
да већи потребан кредиг. 

Из овога што сам до сада изпео види сс јашо, 
да ово Министарство поред редовних послова o 
којима lie имати стално да се стара, нма и такве 
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КОЈих lio постепеио нестатн, т.ј. који lic бити де- 
финитно заиршеии у току краћег врсмеиа. 

У ouy другу врсгу послова долази као што 
сам nuli напоменуо: довршавање рада на изједаа- 
чавању законодавства, и дефинитивно привођење 
у дело поменутих закона o уређењу наших ниј- 
ничких гробаља и гробова у Отаџбит! и на страни. 

Изједначавање законодавства као и новине у 
исгом наметнуле су нам и дужности: подешавања 
и изградњу иових казнених и њима сличних за- 
иода, o чему сам већ гоиорио, као и бригу око 
изградње великог броја нових судских зграда, 
судских затвора и притвора, 

Разумл.ипо je, да се н порсд сне добре вол.е 
и свих мапора Краљевске владе све те изваиредпе, 
a ne редоипе потребе, ne могу кроз редовна бу- 
џетска средства и у току неколико буџетских го- 
дина да задовоље. 

Морам поред свега тога да нагласим, да су 
поједине судске зграде н зпраде судских притвора 
у таки опалом сгаи.у, да lie се решавању тога пи- 
тања поред свих фкнансијских тешкоћа морати да 
ириступи у што скорије.м вре.мену. 

A сада нека ми je дизиилЈеви да се у иајкра- 
liii.M потезима позабавим са цифарским делом бу- 
џета ouor Министарсгиа. 

Буџет истога за иуџегску 1937,38 годину пз- 
nocHo je ne рачунајући издатке на личне u поро- 
дичне пензије 354.451.400 динара, a у новом закон- 
ском предлогу буџета за 1938/39 годину износи 
394,882.601 динара, што значи да je повећан за 
35,430.701 динар. 

OBU ii(>neliaii>L' буџета уследило je из ових 
разлога: 

1 — због повећања чиновннчких принадле- 
жности no решењу Министарског савета Бр. 792, 
793 и 794 у иносу ид дппара  11,000.000; 

2 — зоог оонивања нових судова 7,730.000; 
3 '— због увођења у живот закша o извр- 

шењу n обезбеђењу на подручјима Апелационих 
судова у Београду и Скопл>у и на подручју Вели- 
ког суда у Подгорици (предвиђено je постављење 
172 званичника, извршних oprana na оонову § 27 
Финансијског закона за 1937/38 годину, што je и 
из^>шено) у износу од динара 2,000.000; 

4 ■—■ због установљења новог одел>ења Каса- 
цнопог суда у Новом Саду такрђе no поменутом 
§ 27 Финансијског закона за текуКу буметску ro- 
дину у износу од динара 511.72.0; 

5 — због постављања гројице апелационих 
судија у Подгорици такође nu § 27 Фппапспјског 
закона у нзносу ОД дппара 200.000; 

G — због постављења 46 нових чувара-зва- 
шчника na место повучеиих жандариа у нзносу 
од днпара 1,267.569; 

7 — због повећања ocuo/i.a како при судо- 
вима тако n ni)ii државним гужиоштвима и ради 
тачнијег давања периодских повишица и заслуже- 
них унапређења, у коме погледу особље овог Мн- 
нистарства услед недовољних кредита стоји веома 
рђаво, у пзпосу од динара 7,290.711. 

Према изложеноме види се, да je na личне 
расходе у новом буџету предвиђеио повећање у 
сумп од 30,000,000 днпара. Остатак повећања у из- 
носу од 5,430.701 динар долази на повећање мате- 
ријалпих расхода. 

Ово повећање пак иатвријалних расхода на- 
ступило je услед тога: 

1 — што су iipiiM.heini у казнене заводе овог 
Министарсгаа војни ск^ђеници и осуђеници жан- 
дарми, чије je издржавање ди сада теретило буџег 
Мгашстарства војске и морнарице; 

2 — због ловећаних издатака на плаћање ки- 
pnja за судске зграде; 

3 — зоог повећања цена огрева* и осталих 
потреба; и 

4 — што су досадањп кредити за трошкове 
кривичнога поступка били апсолутно педоиол.пп 
што je у многомс ометало судове у правилној 
и благовременој прхимени кривично-судског po- 
стулка, због чега je и углед самога судства мпого 
rj)iie(), a код народа слабила вера у фннаноијску 
Moh државе. 

Ноторна je чии.еиица, да je нелпки број су- 
дова почев од највиших na до најнижих преопте- 
рећен пословима. Пораст становништва и разви- 
јање самога живота, поред новина у законодав- 
ствима, створили су судоипма и стнарају свакога 
дана све већи и већи nocao. 

Признавајући и ту чињеницу да расиоред 
особља nnje свуда најрацио«алнији u најцелисход- 
mije иавршен, ипак се uopa истаћи н нагласити, да 
број судскбг oeo6.'ba узев укупно ne задовол.ава 
пострјеће потребе. У колико год то буду дозво- 
љавале финансијске иогућности мораће се у naj- 
окоријем времену бар код извеоних a нарочито 
виших судова помишл>ати na повећавање особља. 

lla завршетку ОВОГ eKcno.ica пека ми je ДОЗВ0- 
љено да наведем, да na терет буџета овог Mnim- 
старства долазе следеће установе: 

1 — Само Министарство; 
1 — Редовни судови (касациони, апелациони, 

окружни, трговачки у Београду и ореоки); 
3 — Држаипа тужиоштва; 
4 — Групгоиппчкп уредп са повереништвима 

за ucimnaibe асм.мшших киапа; 
5 — Управни судови; 
fi —■ Казпепи заводп са заводима за извршење 

мера безбедности; 
7 — Домови за васпитање n поправљање иа- 

лолетпика; 
8 — Верске управе шризнатих вероисповести. 
Целокупан   nocao,  који   опада  у  падлежносг 

опог МинистаЈКЛЂа  отправља особље у укуппом 
броју од 12.098, од којих; 

а) — чиновника 1.854 
б) — чиновничких приправника 1.B02 
в) — званичника 2.129 
г) — служитеља l.l 17 
д) -    осталих службевика 2.396 

Укуппо: 12.098 
Верујући, да je из целокупног овог мог изла- 

гања Народна скупштнна стекла увврење o оправ- 
дапости предложених издатака na потребе овог 
Мштстарства, ja je молим да предложепп ом.кт 
изволи одобрити уовојити без измеиа. (Бурно 
n дупгграјпо одобравање и пљескање у цептр\м\- 
и na десници). 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. dr. Milovan 
Grba. 

Др. Милован Грба: Господо народни посла- 
ници, ja сам у генералној дебати говорпо o појави 
криминала у нашој зсмл.и. У овоме моменту мо- 
рам да истакнем, да множење кримппалннх еле- 
иената \ нашој земљи зависи много и од нашег 
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казненог закона, чнји дух штити нападача н пре- 
мало заштићује жртву. 

У самој СаБској бановини у прошлој години 
догодило сс око 400 убнстава, п ннко од убица 
mije био осуђен на казну смрти. 

У самом закону има санкција, које су прејакс, 
обзиром na људе, којн су иочииили, може бити чин 
из прекорачења нужне одбране, нарочито што се 
тиче санкција и казне за проневерење, у нашем 
казненом закону су те казне премалене и нису 
адекватне делима, која чине дефрауданти и npo- 
неверитељи, 

У TiOM погледу, ja ca овога места мора.м по- 
ново дати сугестију господину Мииистру правдс, 
да се »зведе извесна ревизија у нашем казненом 
закону. Нарочито je — може се казати -- тешка 
работа у погледу увреда и клевета. 

Господо народни посланици, може бити да 
иико није толико извргнут увредама и клеветама, 
колико ми народми посланици, Читаве војске го- 
тово организованих увредитеља и клеветника јав- 
љају се и na терену и у главним градовима, који 
шире ге увреде и те клевете. 

Господо, ja hy овде да изнесем господину Ми- 
нистру правдс два случаја, обзиром на ове увре- 
дитеље и клеветнике. 

У пролеће 1936 године такви индивидуумн 
кренули су се и на терен у мој орез, и један од н>их 
множио je приходе народног посланика у срезу 
Ijojinili ca 3, 4 и пет бројева. Затим je извршио 
својнм језиком и увреду и ja сам га, господо на- 
родни посланици, тужио суду. 

Међутим, сви тн људи очекују дан Уједињења 
и децембарску амнестију, a онда, после те амне- 
стије за н>их je много боље. 

Такав je случај био и за овог туженог и no 
§ 302 он je био амнестиран, али остала je једна 
инкрммииација члана 297-ог и судац ra je судио 
no томе члаиу ma 600 динара глобе претвориво у 
10 даиа затвора ... (Др. Војислаи Дошеи: Ако ие 
плати!) Молим, јесте! .Ja сам хтео то казатн, али 
Ви бисте хтели да ja иребрзо говорим. Овде je 
правда, a ja иисам такав фахман као 15и. 

И господо, тужени je имао једног адвоката, 
који je био осим тога и заступник народни са Ма- 
чекове листе, он je начинио призив и рекавши да 
je и ова увреда no чл. 297, да се та увреда no изја- 
ви његовог клијента, који je члан „Демосе" у За- 
гребу и једне посебне пропаганде, односила на Me- 
ne и као посланика, али не као приватно лице. 
Тако сам ja код суда суделовао као двострука 
личност. Мајприје се мислило да сам приватни ту- 
житељ, затим сам проглашсм за народног посла- 
инка, a онда сам престао битн приватни тужитељ 
и остао само народни посланик, a народне посла- 
нике no члаиу 302 дозвољено je било увредити. 
11 господо, када je тај дао призив na Апелациони 
суд, Апелациони суд je уважио призив господина 
заступника са Мачекове листе и прогласили ме, да 
према Miiiii.i.eiiiV сведока, КОЈИ су ту бпли н увреда 
из § 297 прејудицирана je и претворена у § 302 
(Др. Војисдав Дотси: Прва алинеја!) Прва алн- 
неја, јесте, и мој господин адвокат, обзиром да je 
било амнестирање, уважио je акт аинестије и Ka- 
sao да ne може да подноси тужбу, када je Апела- 
циони суд тако прејудицирао. Ако не верујете, го- 
сподике Дошепу, донећу документе и за Вас и за 
господипа Мнпнстра и сваког кога то интереснра. 

И сада се догађа, господо, да je овај заступник 
направио трошковник na мој рачун... (Смех).., и 
иени je било iipecyi)eno у једпој пресуди да нмам 
добити 850.— динара мојих трошкова a no овој 
другој пресуди било je досуђено да ja п.ему пла- 
тим 1170.— динара и, господо, ja сам ту своту 
и платио. 

Апелација je то прејудицирала суду и ja немам 
друге апелације сем да ту ствар прнкажем у 11a- 
родној скупштини, 

Господо народни послапицп, ja ннсам тако 
осетљив, јер сам научио неправде да подносим. Ja 
хоћу да кажем да je у оваквом случају грађанин 
наше земл.е који брани своју част, иако je народни 
послапик, извргнут једном акту који убија морал 
и схватање na терепу и ме1)У народом. Господо, ми 
имамо судова no нашим провннцијским местима и 
нмамо судаца у земљи на висини, али што се тИче 
судаца у Загребу, ми смо видели низ процеса у 
Загребу где морамо да кажемо да су пледоајеп 
појединих адвоката и призиви њихови важпији од 
закона. 

Господо народни посланицн, други случај био 
je тај којн ћу овдс да поновим. Имамо случајева 
у БеограДу где низ лица која нду од Краља до 
Славије и од Коларца до Станице, прикачињу 
канте другима. Издају листове нрво априлског да- 
ту.ма у којима такође сипају клеветс, и ja сам био 
принуђен да један такав лист тужим са 4 тужбе 
које се налазе овде, и у тим тужбама ja сам успео 
да je дотичпи осуђен на 3 месеца затвора и na до- 
делЈИвање трошкова око 4.400 динара. Ту je дошла 
амнестаја. Ja, 1'осподо, сматрам да je врло важно 
измиривање грађаиа. Ла држим да je потребно што 
je и ова Краљевска влада амнестирала људе који 
су евентуалнр путем штампе учинили пеку кри- 
вицу. Важно je то да се амнестирају професио- 
нални новинари, као што си ти, г. Ковачу, Ja сам 
твоју редакцију једиом амнестирао зато што ме je 
клеветала. To ja све разумем, јер професионални 
ковинари у дневним листовима имају тежак nocao 
и пеки пут им послодавац нешто нареди, ти Л)удн 
врше своју дужност н право je да се они амнести- 
рају од судске казне, како je г. Министар правде 
учинио, оставнвши да сносе трошкове судске. 

Господо, да бих добио осуду ja сам морао 
ла поднесем молбу n да платим дуплу таксу. 
Господо народни посланици, ja не жалим што сам 
поднео ту тужбу и те тужбе пред Окружни суд 
јер сам у тим расправама имао прилике уверитн 
се како судије у Београду стоје на великој висинн 
објективне правде. (Милован Лазаревић: Није све 
тако! 1 l.\ui добрих судија али има н рђавих!) Госпо- 
днне Миловане, драги брате, кад ja нешто хвалим 
у Србнјн пемој ти да ip.unn! (Др. Војислав Дошеи: 
Лазаревић je Србнјапац, он зна боље!) Ти знаш, 
Дошен, боље cee ствари. Xohy да нстакнем објек- 
тиван рад, држање и достојанствени став суднја 
који су таквим својим внсоким ставом изазвали 
ово моје гцризнање, које ja њима са овога места 
чнним. 

Ia морам join једнст да рекнем господину Ми- 
нистру да, оснм те независности убеђеп>а и уве- 
рења судијског, у Београду нема достојпе судске 
зграде. Зграде у којима су судови сад смештени 
ne одговарају потребама прсстонице. У унутра- 
ШЊОСТИ Србнје имамо судских палата које су 
лепе и велике, a у Београду свакако требало би 
да се подигне судска палата која одговара пашој 
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престшици. (Аите Ковач упада у реч). Ти си, Ковач, 
меие највише нападао, a твој уредник je мше 
молио да му опростим и ja сам му опростио. (Аптс 
Ковач: Ja сам због твога црнога кабинета ишао у 
and). Зато сам ти ja опростио и опраштам ти! 
Јеоам ли тс умирио? (Анте Конач: Ja сам казао да 
тај лист који те иапада фннансира Летица!). 
Пази, шта говориш! To je већ увреда! Ми се 
налазимо у Београду, па можеш бити осу1)ен! 
(Смех). 

Господо, ja хоћу овом приликом да истакнем 
потребу за подизањем судских зграда. У нашим 
крајевима су судске зграде слабе и трошне, киша 
продире кроз кров. Te старинске зграде много 
делују и na душе судаца, који у њима раде. Ja 
сам се интересовао за то питање код стручњака 
почевши од Цеља na до Куманова. Све су те 
зграде слабе и сума која би била потребна да се 
зграде наших судова подигну на нормалну висину 
износила би око 170,000.000 динара. 

Гоопбдо народни посланици, ако хоћете да 
подигнете морал у нашем народу онда морамо у 
првом реду да примељујемо законе, и да успоста- 
вимо правду и кажњивост за све оне који то 
заслужују. 

Јер ако се кажњивосг ne само смањује, него 
се уклања, ona he умножити кажњива дела, јавиће 
се све већи и већи криминал. 

Господо, сетимо сс да je велнка Русија у 
своме покрету, с обзиром на сувереност великог 
руског народа, упропашћена баш организацијом 
криминалних људи. 

Зато ja, ca овога места, молим господииа 
Министра правде да са своје стране уради и да 
се Министарство правде посвети пуном пажњом 
томе питању изгра1)ивања судских зграда и то, 
не само судских зграда, него и казниона. (Аитс 
Ковач: To he бити кад Министар грађевина буде 
Г. Кабалии!). Ти ћеш му бити шеф кабинета! (Весе- 
лост). To je твој пајташ!  (Смех). 

Господо, ja жалим да je мој некадашњи ђак 
овако неозбиљан у овом аудиторијуму! Био je 
много озбнљнији кад je учио код мене шта je 
екватор! Покварио гд je Вилдер! (Смех и упадице. 
— Милан ПетковпИ: Да ли чусте ima пам добацују: 
Какав   професор  такви  и  ђаци?). 

Осим иотребе изградље зграда, потребна je 
материјална иезависност иаших судаца. A још 
нешто, господо, нарочито потребна je још и личпа 
безбедаост наших судаца у Загребу, (Душгш Иван- 
чевић: Ми тако не смемо говоритн!). Зашто? (Аите 
Ковач: Што нам ради тога заплене говоре!). Ja бих 
теби запленио језнк, кад бих могао! (Смех. — 
Душаи Ииаичевић добацује). Ти си имао Приби- 
iieBHha као узор, био његов саветник и исповед- 
ник и Мефнстофелес! У остало1М, ти си, — али o 
томе други пут! (Др. Војислав Дошеи: Да чујемо 
ми нешто o томе!) He, то je за генералну дебату! 

Господо, постоји тако1)е још једна појава, a 
то je посебпа иезависност судија, коју желе да 
имају од дисциплинских судова. Ту независност им 
ми ис можемо дозволити, као што ие можемо до- 
зволита да ne буде « довољно ефикасне контроле 
од стране Министра правде пад радом оних судија, 
који ne оуде no закону и пису у служби иравде. 

Господо, ja сам овде изнсо једаи случај који 
мене таигира, али ne зато да за своју робу нешто 
ту докажем, јер ja  писам  егоцентричап као  мој 

пријатељ Дошен, nerc сам хтео да докажем да, 
када je мени, као пародном посланику и као јед- 
}IOM човеку од искуства било тешко у једној спор- 
ној ствари са увредитељима и клевепшцима доби- 
ти задовољштину, да Je опда мпого теже другим 
људима, који своју част бране. Taj сам случај хтео 
да нзнесем и да умолим господина Министра прав- 
де за заштиту народних посланика, лоред увреда 
и клевета и за потпору свих иародних посланика, 
који се осећају тангнрани у својој части, и оних 
са левнце и оних са деснице. (Опште одобравапЈе. 
— Др. Војпслав Дошен: A хоћете ли гласати про- 
тив буџета?) За буџет —■ још 180,000.000 динара 
за зграде. (Бурно пљескање у центруму и na де- 
спици.) 

Potprctscdnik Franjo Markić: Reč ima narodni 
poslanik у. Pavao Matica. (Glasovi: Nije prisutan). 
Pošto se g. Pavao Matica ne odaziva, smatra se da 
odustaje od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. dr. Vojislav Došen. 
Др. Војислав Дошен: Господо пародми посла- 

ници, у npnoiM реду имам намеру да кажем иеко- 
лико речп o нашем правосу!)}' уопште, o судијама 
као таквим, a онда, пошто имамо специјалпу де- 
бату, да изнесем пеколико специјалних случајева 
из нашег правосуђа који ће бити тако ефикасни 
да би се могла та правда пазвати неправдом, ne- 
правосуђем a ne правосуђем. (Милаи Петковић: 
Кривосућем!) Или кривосуђем, кар mro r. upora 
примећује- 

Господо, као правник, као адвокат, који имам 
са судовкма сталпо посла и као бивши судија сто- 
јим na томе становишту да судство мора да буде 
апсолутпо независно како у материјалном гако и 
у личном погледу, то значи, да судије треба да 
имају такве плате, које he их обезбедити за при- 
CTojan материјални живот, да ne би бнли подложпи 
евентуалном подмићивању несавеспх странака које 
би од њих какве протизаконите услуге тражили. 
Међутим, они морају бити и лично обезбеђени она- 
ко као mro je казао предговорпик г. др. Грба, тј. 
ако један судија примењује правду да му се зато 
ако нспшски правду примењује ne може ништа 
догодити, ne мислим само да му се ne може im- 
шта догодити од руље или од улице, nero да му 
се ne може ништа догодити пи од Мипистра прав- 
де, ни од Владе под којом je он судија, јер ми смо 
имали случајева да je onaj еудија који je приме- 
нио правду, ако je та правда ншла na штету кога 
режима, да je тај судија искусио зато и казну. 
Дакле значи, господо народни посланици, да паше 
судство мора имати како личпу тако и матери- 
јалпу независност. 

Господо, у другом реду важно je да наше Ми- 
нистарство предузме све потребпе мере како би се 
једполико примењивало целокупно наше законо- 
давство у снима крајвима name земље. Ми готово 
колико имамо судова или боље pehn подручја ane- 
лационих судова толико имамо и разполиких суд- 
ских пракса. Има их које су настале из злонамер- 
ности a има их које су шстале и из незнања. Ако 
пбчнемо са Кривичпим поступком онда имамо 
разполикост у § 96 последња алипеја Кривичпог 
поступка у вези са § 108 друта алипеја Кривич- 
nor поступка, a то се одпоси na обустављање пз- 
виђаја у колико поступа као приватпи тужилац 
субсидијарни тужилац. Имао сам случајева у прак- 
cn које je решавао загребачки Апелациопи суд, 
имао  сам   случајева   и   београдског   Апелациопог 
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суда и случајева повосадског суда, попгго na тс- 
риторији тога суда обапл>ам своју праксу. У сми- 
слу § 108 друга алииеја кад поступа приватни ту- 
жилац као субсидијарни тужилац, ту се извиђај 
може обуставити у вези § % последња алинеја 
Кривичног поступка само no рсшељу Окружног 
суда ако се истражни судија не сложи са прсд- 
логом. Мсђутим, ми имамо један Сеиат код Апе- 
лационог суда у Нопом 'Саду коме председапа г. 
Појислав Павловић. Ако томс Сенату председава 
судија г. Војислав Павловић онда према § 108 
Кпииичиог поступка који гласи, да пема места 
жалби против обуставе ако решава Апелациони 
суд београдски или загребачкп, on каже, да има 
места жалби, a ако решава Касациоии суд у MO- 
BOM Саду na каже да има места жалби no одлуци 
no којој сс обуставља извиђајпи поступак, г. Пан- 
ловић мисли да je то неправилно решење. Он 
хоће да зна више нсго сии и on решава да нема 
места жалби. Значи, према томе, ако председава 
Павловић онда je решење негативпо, a ако пре- 
седава други опда je peiueibe позитивно. To пам 
не даје никакву правну сигурпост. И кад имамо 
коју странку која je доживела овакно решење, 
онда ona мисли да ту мора да радн нека тајпа 
сила. јер обичав мозак то ne може да разумс, na 
дозволите и мој мозак ne може да разуме да се 
у истом суду допосе двојака pemefba и да то за- 
виси од састава суда. 

Ja бих молио г. Мнппстра правде, да узме то 
у своје руке, јер je то његова дужност, na да тражи 
да се на једпој заједпичкој општој седпици свих 
рдељења Касационог суда у земл^и донесе одлука 
по овоме питању, како се обустављају извиђаји 
на оспову друге алинеје §108 Кривпчпог закопа 
у вези са § 96 и да ли има места жалби протип 
оваквог pemeiba Окружпог суда, којим се одба- 
цује захтеп приватпог тужиоца за шродужење 
мривичног поступка. Ja сам имао вероватпо Beliy 
срећу него предговорник г- Грба да сам у мојим 
личним стварима ухватио оне сенате који реша- 
ва.ју онако како je правилпо, na сам побегао од 
оних сената у којима je био г. Павловић, \'десио 
сам да се моје ствари решавају онда кад je г- 
Павловић na отсуству. (Др. Мплопаи Грба: Сад си 
сс сам оптужио!) Ова примедба г. Грбе није била 
умесна зато јер сам ja удссио да сс моја ствар 
решава онда кад сам знао да онај сенатор iiehc 
бити, зато, јер морам да пазим с ким имам посла. 

Сад, господо, имам да свратим псзор г Ми- 
нистра правде na прописе § 164 и 165 Грађанског 
парничког поступка. По тим прописима признаје 
се оиромашним лицима, на основу решења o имов- 
ном c'ran>y, сиромашно право. 

ГТараграф 165 таксативно набраја све при- 
вилегије које сиромашно право даје, na нзмеђу 
осталих привилегија које има сиромашна странка, 
даје право и то, да na терет државнрг кредита 
има право да позива оведоке и вештаке и да има 
опрост од свију такса. Практично, страпка која 
се глужи лравом сиромаигаим, она има за сад само 
опрост од такса, јер кредити, господипе Министре, 
нису отворени и ако je оиај поступак већ четири 
године у снази. Нису отворени кредити за све- 
доке no сиромашном праву no § 166 Грађанског 
парничног поступка, и ако имате једап случај, na 
макар се то тицало издржавања детета или жене, 
или какву другу хитну ствар, na то треба да се 
доказује са сведоцима, суд допоси решеље да се 

ова странка, која се na сведоке позива одбија или 
да депонује у судски депозит извеспу свот.у но- 
иаца која ћс служити као покрићс трошкова тих 
сведока, a ако ne депопује, опда he ствар ставити 
у евидепцију и стајаће тако све док се ne отвори 
кредит, који предвиђа § 166 Грађанског парнич- 
ког поступка. 

Господо, ово значи да господип Министар 
правде mije поклонио довољно брнге томе, да се 
у живот спроведе парнични поступак у целипи, 
и што je најважније, да и onaj сиромашак дође 
до правде, a ne да чека док се једаппут cere го- 
стда која no овим стварима раде, те да отворе 
тај ситпи кредит у томс ресору. Ja hy бити, го- 
сподо, слободан да препоручим гссподину Мини- 
стру правде, могао бих да кажем да-се донекле 
мојом заслугом сад то десило у кривичним ства- 
рима, a морам рећи, и то, да сам изненађен да су 
баш прађанске ствари иопуштене — и замолнм га 
да, у споразуму са господипом Министром сао- 
браћајз учини исто што je •урадио са кривичним 
предметима, a то je, да je суд овлашИеп и у гра- 
ђапским стварима, где има сиромашпог права да 
изда 'бесплатне карте за one сведоке који сс no- 
зивају на основу права o сиромашгву. 

To je пракса у кривпчпом поступку, и ro нека 
буде пракса и у грађанско-парничном поступку- 
Ta странка сиромашна кад успе са парницом и 
ако успс са парницом, онда ona добива и тро- 
шкове од противпе страпке и ona буде пресу- 
ђена na ciioje трошкове, na и na трошкове др- 
жавног ерара за бесплатпе карте са којима he 
сведопи у тим сиромашним парницама путовати. 

Сад кма join једпа тугал.ива ствар, a TO je 
контумациона пресуда у грађанским стварима. Mani 
нови ГраИапски парничпп поступак сматра да je 
паш свет дисцнплпповап као Хнтлеровски војник. 
Ои сматра да смо сви под дисциплипо.м и да сва 
саобраћајна сретства, било возови, или бродови, 
или аутобуси, или кола, или ма какво друго npe- 
возно сретство, имају одличну 'везу, и сматра да 
су путеви.наши првокласпи без обзира да ли пада 
кнша или ne, и предвиђа да ако сгранка ne дође 
тачно'у одређепо време пред суд, ona бива пре- 
суђена пресудом услед изостанка. Тако кажс наш 
Грађански парничпи поступак. 

Додуше, законодавац каже у § 210 да има 
места молби за повраћај у пређашње стање, na 
каже: ,,Ако која странка непредвиђемим или нео- 
дољивим догађајем буде спречена да благовремсно 
дође на рочиште и преузме за рок везане парничне 
радње, a тиме je проузроковано пропуштање 'имало 
за странку штетне правне последпце, ona може 
ставити предлог за повраћај у преНашње стање". 

Господо. судоип у Појводини, нарочито у Пс- 
тровгралу, врло су пелибералпп; шта више, иера- 
зумл>иво су строти, јер једва чекају да удоволЈе 
onoj статистици коју тражи Министарство правде: 
да се покаже mro већи број свршепих предмета и 
овако један најтежи спор, услед евептуалпог задоц- 
њења туженога реше једним штамбиљем којп je 
нарочито пзра1)С11 за пресуде због изостанка, n тако 
се ствар одмах cnpnm. 

Наши судови траже да се наведе врло важап 
разлог, да би могли допети одлуку за повраћај у 
пређашње стаље. Ha пример, ви треба да сте пошли 
у сул, ла су вас na путу вапала четири зликовца, 
од којпх двојИца да су вас ухватили за гушу a 
днојица за руке н уперилп na вас револвср, — само 
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тако нешто требало би да вам се деси na да можете 
тражити позраћај у пређашње стање. Иначе, по- 
враћај у пређ^шње стање искључено je да ћете 
добитн. У овој години je било свега шест до седам 
случајева да je суд дао такво одобрење, и ако je 
бпло поднетих првдлога за то преко хиљаду. Зато 
оих ja мОлио Господииа Министра правде да у 
овбм случају преузме иннцнјатииу, јер je то прло 
тешко кад неко буде неосновано тужен na изостане 
из било кога узрока — сжлизне се, падне н повреди 
се илп се моментално разболи, ухвати ra несве- 
стица или je иеким оправданим слумајем био спре- 
чен да na време искористи саобраћајна epercTFia, — 
ако и у таквим случајевима on ne буде код суда 
онога секунда када га суд прозове, онда je ои већ 
задоцнио и пема никакве друге могућности да 
ствар попраии - не може »и да понови спор ни да 
изјави жалбу, непо му je једина могућност да 
тражи код суда повраћај у пређашње стаи.е, a суд 
то ne дозвол.аиа у 98 од СТО случајева. A иаш гра- 
ђански парнични поступак има противан пропис, 
јер on у § 217 каже ов-ако: Пропив одлуке, којом се 
дозђољава повраћај у пређашње стање, нема места 
правном леку, осим случаја кад je повраћај у пре- 
ђашње стање дозвољен премда je предлог за no- 
враћај Лрекасно поднесен или je дозвољен про- 
тивно прописима § 215. 

^ Шта то значи? Значи да je законодавац био 
либералнији na je пропустио ономе судији на ху- 
маност да он ствар рспЈи. Можеш му дозволити 
повраћај у пређашње стање, казао je законодавац, 
a противппк се ne може жалити. У ранијем законо- 
давству имало се право na приговор, то je било 
право контрадикције, и то je било и часније и по- 
штеније, него овако јсдно мучење, ако се пекоме 
једанпут осече глана, да се ту више ствар не може 
исправити, јер тужени увек имају права да уложе 
приговоре и да изнесу контра разлоге те да ствар 
дође na расправу. Према опом садањем поступку 
то je немогуће, И зато бих ja умолио Господина 
Мпппстра правде, да преузме пиицијативу у својс 
руке и да од свих Касационих судова у земЛ)И за- 
тражи: да протумачс да се има либералније a не 
овако строго примењивати § 210 Ванпарничног по- 
ступка. Или, ако нема вере у судове да he они либе- 
рално то прнмењиватн, онда да се ова ствар једиом 
новелом исправи тако да се има право легалне кон- 
традикције, да оштећена страна има права коптра- 
дикције против пресуђене ствари. (Јоцп Квшанин: 
O томе постоји законски прсдлог за измену тога 
параграфа!) Ja не зпам, ако постоји онда je па- 
метно, само, онда, зашто се крије no фијокама, 
него нека се изпесе пред Народну скупштипу. 

Према овоме mro сам рекао, ради овакве та- 
јаиствепс моћи и права које имају поједине судијс, 
услед тога могу се дсшавати и дешавају се разпе 
пеправилности. Ja ћу вам сада пре свега осталога 
изнети један случај који 'ce десио у Петровграду. 
Kao што сте већ ракије чули, ja сам миого пријава 
[јоднсо у ствари злочина из § 397 К. з. што значи 
(ј)алсификовап.а псправа. Нећу више да говорим 
каква су та дела, али напомињем само да се и ту 
поступало споро, поступало се аљкаво. Државни ту- 
жилац je у свпма тпм случајевима одбацио кривич- 
ну пријаву. Ja сам у име оштећених, предвиђајући 
neli inra he ура(д'ити дрокавни тужилац, придружио 
се кривичном поступку као оиггсћеник у својству 

п()иват1Пог учесника радп остварења приватног no- 
граживања како проппсује § 56 у вези § 53 парнич- 
ког поступка a окда je судио у Пстровграду истра- 
жни судија који се зове Милорад Радојкови!] n 
који je мепе одбио у свих пет случајсва. Ja сам 
уложио жалбу у свих пет случајева и, зачудо, у 
свих пет случајева била je жалба уважена. И ja 
сада не знам према оваквом стању ствари који je 
суд неправилно поступио, Првостепени илн Ane- 
лациони, али свакако један суд je непрашлно 
поступио, јер од пет решеша свпх пет су понитте- 
na као неправилпа. И ja сада кажсм да je врло 
згодна она пословица која важи у Војводини да 
je пријатније лећи na операциони сто него ићи 
пред суд који овако суди! (Мпппстар правде Ми- 
лап CuMouomih: A ima мислите, шта би могао Ми- 
ннстар правде ту да уради?) Министар гаравде 
могао би да уради то, да му нареди да урадп про- 
Tiiimo него mro je урадио, јер ja мислим да му 
je наредио да овако поступи, Министар 'правдс. 
(Мпипстар правде Милаи Симоновић: Кад je то 
било?) To je било за време ранијег Мипистра 
правде, али, кад стс ме потсетили, има нешто што 
je било и за Baine време. (Мшшстар правдс Милап 
CiiMoiioRiih: fSani сам рад да чујем!) 

Гослодо, прошли Министар правде г. др. Су- 
ботић бунио се je кад сам ja лане у буџетској 
дебати, опет o буџету Министарства правде изрч- 
зио сумњу да то Министар правде наређује, јер 
кад државши тужилац противно посгупа п у г<коме 
делу где je Апелациони суд одбацчо приговор 
противу оптужеиика, јер je утврдио ппст ijaite 
кривичног дела, ja сумњам да би државни тужи- 
лац пмао куражи да почини злоупотребу власти 
када му ne би био ујак или какав' други партиски 
рођак Министар правде. И акр ме желите аеман: 

товати Bn наредите државном тужиоцу, да npe- 
узме заступаП)е иако то мени не бн било довољно, 
јер ja верујем да hy ca већим апетитом заступати 
све оптужене пего ли државни тужилац. И сада 
се дешава ово. Истипа то сс није дееило за ваше 
време, али се прсдмет налази код Вас, јср je на 
моју интерпелацију ранији Министар правде на- 
редио спрово1)ење неких извиђаја. Десило се, го- 
сподо, да сам ja бранио 27 опасно оптужепих ко- 
муниста ратара из Српског Елемира. Ти су л>уди 
лсжали шест месецп у пстражиом затвору јер су 
били осумњичепи no чл. 1 Закона o заштити др- 
жаве. И тада je дошла прссуда Првостепеног суда 
— me смем још да се хвалим, јер lie сутра тек пред- 
мст ићи на Касацију — али суд je свих 27 осло- 
бодио од оптужбе, из разлога, да искази које су 
дали жандарми и срески начелник у Пстровграду 
ne одговарају истини, из разлопа, ,да je суд утвр- 
дио да су то лажни искази зваиичних органа, и да 
су ти званични органи тукли n мрцварили опту- 
жене. Onu су, како je утврђбНО еудоком пресудом, 
били везанп за ноге и руке npeiKO леђа и обешени 
o један ражањ и по-кривени ћебетом и тако ту- 
чени. Тако je дошло до њиховог иризнања и pa- 
зуме се да суд то гаризнање «ије уважио јер je 
утврдио да су их полицајцн тукли. Али, господо, 
државни тужнлац сада нема три чисте да тужи 
среоког начелиика и жандарме, јер су то партиски 
инструмеити за стварање партије. Ако je све ово 
гачно као што јесте што ja кажем, онда сам ja 
уверен да he r. Министар jom вечерас наредпти 
државном  тужиоцу  ШТО je  потребно. (Мпиистар 
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правде Милаи СимоиотЊ: Да лн има државни ту- 
жилац право ,на подношеље кривичиих пријаиа?) 
Али их он одбацује, јер ja сам пријаву поднео a 
ja .сам материјално оштећен. To je такав тежак 
случај кад je HOKOiMe телесни интегритет повре- 
bc«, a закон му не даје право на тужбу, јер je др- 
жавни тужилац ту поступио као шартиски a не 
кар државни opran. A сада да видите, госиодо, 
како се брзо поступа према мени. Бранећн na томе 
претресу ове осумњичене, десио се један случај, 
који је^ меии колосално добро дошао. Жандармп 
претуку Петра Кувачу из Бапатоког Карловца, npe- 
тукли су га јер кажу није се добро борио за наше 
о.слобо1)ење и уједин>ење, тако да су na њему 
остала три отиска од шотковаца кундака да се то 
види јасио огисак као на кланици кад се во штем- 
плира и ту се виде отисци од оних шрафова који 
се шлазе иа поткову од кундака. И сада, гошодо, 
тај je човек дошао код iMeHe у канцеларију a ja 
сам баш био на претресу тих такозваних кому- 
ниста, који су у стаари сви поштени л.удн, какви 
комунисти, али су били бпштински избори na je 
требало да победи један владин човек. И raj чо- 
iBeK je дошао код мепе у суд, било je јако инте- 
ресовање цублике због тога лроцеса, ja видим 
тога Кувачу и on иени каже шта му се десило u 
оида га ja скинем голог у суду, као ono некад 
што je скипут голи човек у Окупштини и кажем 
гаред свима: Е ето вам, гооподо, фотографије ју- 
гословепске жандармерије! 

To je било 2G маја 1937 године (Један глас 
са деснице: A ко je био адипистар?) Не кажем да 
je г. Министар био, али je био Министар за кога 
сте ви гласали! Ла верујем да he овај гооподии 
Мипистар ово иоцравити исто онако «ао mro су 
они ранији мимистри исправљали (Јоцо Kainamin: 
Само када пи дођеш за министра!) Ja када дођем 
за мипистра 6Hiie они у рупи. Бол^ мени бити 
оптужен данас, него министар! Јоцо, ако ja будем 
министар ти hein бити јавни бележник, јер зато си 
отишао у Јерезу да би добио за јавног бележии- 
«а. Ja водим рачуна o ошша «оји тешко живе као 
адвокати. Ja сам адвокат и раднм са мозгом a 
јавни бележпик са штамбиљом. Moj рад се састоји 
у примвњивању мозга a твој у ударању штемби- 
л>а. (Један посланик прилази г. Мпнистру праиде 
и разговара.) 

Ja мислим да je сада буџетска дебата Мини- 
старсгва правде, иако г. Министар правде има 
једаппут у годипи дужност да чује зла која се де- 
шавају у земљи na nehe да слуша, ja онда не знам 
Шта да очекујем од њега. (Миипстар праиде Мп- 
лаа Симоиовић: Нисте објективни.) Господии Вас 
задржава и ja чекам док сврши разговор. Ja хоћу 
Да 'Me г. Мипистар правде слуша. 

И сада, Господине Мишистре, ja сам показао 
p маја 1937 године та ишарана леђа тога Петра 
Куваче уз озпаку да je то фотографија југосло- 
венске жандармерије. Томе je била и жандарме- 
P"ja присутна и мене тужи жандармерија ради 
Унреде жандармерије no § 302, o коме je говорио 
г- 1 рба. Туже мене 28 маја. Државни тужилац je 
ставдо цредлог 30 маја. Истражни судија већ 3 
. уна под бр. КСП/37 лозове мене на саслушање за 
'o ЈУ«и 1937 због увреде његове екселенције жап- 
дармсриског наредпика. 

И сада, господо, ja cm желео овдс ово де 
кажем, мепи je било мило што ме они туже, јср 

•сам са овом тужбом дошао до драгоцених сгвари, 
које  се дешавају у  пашем  правосуђу.  И када je 
мепе тужио жандармериски  наредник, сасвим na- 
равно да сам ja тужио за оне телесне довреде na 
основу пупомоћија тога жаидармериског иареднп- 
ка, и он  je случајно  погрешком суда  кажњен 3 
месеца затвора, тако да ra сада ja нисам оклеве- 
тао, јер сам доказао да je учипио кривично дело. 
Али овде се дешава   ово, ja нисам   знао   који je 
нареднш rora тукао и пријава je поднета јер je 
увређена жандармерија, значи ja сам увредио с"а- 
сгавни део југословепске војске. Ha основу Зако- 
ma o устројству војске и лшрнарице жандармерија 
je саставни део војске a прогонити се неко може 
због увреде војске ако ma основу § 313 Господин 
Министар   војоке   и   морнарице  даде   одобрење. 
Државнн тужилац ne сме ни покренути кривични 
поступак док нема тога одобреша, јер тако наре- 
ђује § 2 Кјривичног поступка. Међутим, када je у 
шпаљу опозиционар  који има оштар језик, који 
свашта каже у Народаој  скупштини, na ако je 
сада дошао шод руку, деде пожури са Кривичпим 
поступком иротив љега. Али су они заборавили 
ma § 313 шта протшсује.   Ja   сам   добио   позив у 
коме се каже:  ако ne дој^ем  суду... (Мииистар 
правде Милаи Симоиовић:   Ko   je   заборавио   na 
§ 313?) Државнп тужилац. (Један глас са левице: 
И Министар правде! — Мтшстар правде Милаи 
Cmionoimh: He, ја.нисам   имао   посла!)   Сада ere 
нмали посла. И сада hy да Вас ja потсетпм. У no- 
зиву се мени каже: Да сам дужан да прпступпм 
суду  ради   исгшта уз   папомену  да hy у случају 
изосталка бити доведен. Ha кад мени судија са 
штамбиљом то напише,  збиља  мислио  сам хоће 
ме довести када прети. И ja се покорпм варедби 
власти, иако je противзаконита, пристулим суду, 
узму ми генералије. И ja суду кажем у првом реду 
ово: молим да ее кривична пријава против меле 
одбаци зато што нема одобреље из § 313, од Ми- 
нистра војскс и морнарице. 

Решење у једној npaunoj земљи отда гласило 
би овако: Одбацујем пријаву, јер шема овлашћепог 
тужиоца. A зпате шта ради Ваш истражни судија? 
— On imnie Вашем претходпику Мипистру правде 
и каже: тражите од Мипистра војске и морпарице, 
да да дозволу, да се прогопн др. Дошеп. И Мини- 
стар правде добије замолпицу и пише Мшшстру 
војске и морнарице и каже: одобрите да се no- 
ступи у Ваше име иротив др. Дошепа за увреду 
војске. On каже: одобравам. Да ли je, господо, 
то raj лојални и моралпп поступак, кад се мери- 
торпо брапим и кажем: пријава се има одбацити, 
јер нема овлашћења од овлаштеног лица, a onaj 
каже: добро, да cn ме сетио, сад iiy поправнти 
грсшку?! Значи, да je суд искористно моје знаље 
против мене, које сам ja употребио у мериторпој 
одбрапи. Господо, то mije правда, пего једап при- 
страсап, злурад и противзакопит поступак. Ja сам 
увереп, да томе судији неће бити ништа. Он се 
зове Милорад Радојкови!!. Вероватно ће бити де- 
корисан, што je тако поступпо. Једипо што није 
имао успеха, пије имао cpelie зато, јер je тај жан- 
дарм ocyl)en и мепи ништа ne може бити, јер га 
нисам клеветао. 

Дакле, Господнпе Миппстре, као што вндите, 
овај г. судија je био директно апимозан. Дакле 
значи и § 313 me важи ако се гони др. Дошеп! 
Ништа то, што § 2 прописује да државни тужилац 
треба да пабави oдoбpe^be од Мипистра, on каже: 
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кад си m као тужилац пропучггио, као странка, ja 
hy kao судиЈа у иесто тебе Да поправим грешку, 
K(ij\- еи као тужилац направио na штету друге 
странке. Па ko je онда Објективан судија према 
иени: државни тужилац, који no дужности гони 
kao тужилац, или Овај, који треба да суди и који 
je поправио прсшку према тужиоцу, коју je про- 
пусгпо лржавин тужнлац. Ако je, господо, то пра- 
восу1)е, опда иека буде na част опима, који га тако 
иазнвају! 

Сад, господо, да видитс, како су суднје и у 
другим местама. Мепи дође овашта до руку, na ми 
je ДОШЛО и јсдно орппталпо писмб, којс сам ja 
срани.ивао са парпичнпм актима са сигнулумом 
адвоката Мнлорада Арсенијевића из Новога Сада, 
које je тај адвокат паписао једном суднји, својом 
руком, ЉубОшру Ђорђевићу, који je био прошле 
jeceim jian cipcmima среског суда у Титслу. (Једаи 
глас са десиице: Откуда у Вас то пнсмо?) Све се 
зиа. Дакле, рн je био старешина среоког суда у 
Срезу тителсксм, где je потпретседник Народне 
скуппгтие Јеврем Томић пародпп послапик, и ja 
не зиам, да ли je овога судију Ђор1)ев111|а проте- 
жирао, али raj судија Љубомир Ђорђевић nocrao 
je за време Ваше апелациоии судија у Новом Саду. 
Ja liv Иа.м уступнти ово оригинално писмо да га 
видите, и после liv i'a узети себи натраг. 11зволнте 
повести поступак против тога судијс и у свако 
време OBO писмо ставл.ам постувајућој власти на 
pacno.iO/KL'ii.e. Taj  адвокат  mmio  еудији  OBO: 

„Драги Љубиша, КОД меие je био г. Апдрија 
Вурц из , коме ои ме ги препоручио 
a KOJU тражч да му направим жалбу no питаљу 
њерове земљорадничке заштите a против решења 
Среског суда у Титету Р.л.бр. 9436. Овим решењем 
on je одбијен од молбе. Ja -се, да ти искрено 
кажем, богзна шта ne разумем у тим стварима. Зато 
бих те молио да ми напишеш у главпом жалбу n 
слм пегит na on je ja препнсао. Ja тп у npeinicv 
шал.ем iberoBo решење. Он каже да je имао 130 
јутара земл.е na je сппу ОДСЛИО (il јутро, a њему 
"je остало 69 јутара. Дал.е каже, да je on од 
Аграрне банке узео 300,000 динара a у томе ре- 
шењу пише да њој дугује 55.680 динара. Не знам 
шта je тачно. On je na решеи.у nanncao да га je 
прнмпо 28 августа 1937 године што зпачи да je 
12 o. м. последши /um за жалбу. Пошто 12 новем- 
бар пада у недељу то je псшедељак 13 новембра 
последп.п дап. Дакле, ja те МОЛИМ да МИ ne m дан 
Одговориш." 

ГоопоДо, као mro видите правни фактор, суд- 
ство n адвокати сарађују. Onu су оиако у тесној 
везп, помажу ее. Господин адвокат каже судији: 
хвала тп mro cn мп noc.iao страпку, али не знам 
да правим жалоу na мп напиши ти жалбу против 
peinen.a које си ти ДОНео. Адвокат Милорад Арсе- 
nnjennli mieao еудијп, a еудпја je ово ггисмо турио 
у џеп, ono пало na земл.у, a затнм га послали мепп. 
(Мииистар правдс Miuum Ciniouonnh: To су прет- 
поставке!) l^aciio/;nii Мпппстар правде, хппоте- 
■niMiio узето, може пматп прано да су ono npenio- 
етавке, да je збиља судија no овоме ппему радио, 
алн ja тврдим да je ово оригинално писмо од адво- 
ката Арсеиијевића, и нека сада Мнкистар правде 
паредп судијп Љубомиру Ђорђевићу да тужп због 
овога писма што му га je упутио адвокат Арсени- 
jennli, n онда he бити млрна Босиа и ствар у реду. 
Ja сам увереп n ja hy Вам ставити, Гооподине Mn- 
нистре, na расположење ono писмо и молим I5ae... 

(Мпипстар правдс Милаи Сиаоновић: Пп ћете ми 
доставити то једним писмом). Ja немам поверења 
у Министарство правде него hy ja то писмо ста- 
вити na расположење истражној власти. Само тако. 
(Ушадица са левице: Чији je коверат?) Милорада 
Арсенијевића из Новог Сада. (Једав глас: Можда 
je он опозиционар?) Јесте, молим вас, он je ono- 
зиционар n стрпајте ra телеграфски у затвор, 

Господо, еада hy да вам поменем ono што еам 
споменуо лани и ттоелм споменуо у генералној 
дебати na ипак још увек их има моји то не верују. 
Ja сам утврдио лани да су вођене no суду пореске 
оврхе тј, да су општинске пореске власти затра- 
»силе о^ Среског суда опровођенЈе оврхе. Речено 
мп je било прошле године да то иије истина. Ja 
сам on i донео решења, поделио сам nx међу го- 
оподу Министре na пошто имамо ту срећу да нам 
се сваки час мен>а Миннстар правде, то Сам ja већ 
скоро еиа решења потрошио али још увек се нађе 
no које да га предам сваком новом Мпипстру 
правде na и овоме, у претпоставци, да he и on 
поступити као П)егови претходници; Ja ипак морам 
да вам изнесем ово. Пореске општине имају своје 
пзнрттел.е: оне имају у своме буџету гаредвићене 
пврсоналне и материјалне издатае за принудну на- 
плату јавних дажбина поверених општинских упра- 
ва. Али пма један инструменат који може n иар- 
тијски да буде добар, један кнструменат no кбме 
се може наррд терорисати, јер општшски егзе- 
кутори прОузрокују трошак од паушално 10 ди- 
нара. Међутим, ако му će спроводе путем суда и 
то још на овакав начин као mro je овде случај да 
једап адвокат заступа опттипу na придигне и ад- 
вокатски трошак, na таксене марке, na онда долази 
судски егзекутор који иде из места Среског суда 
у то село, na бнда се поставе куратОри, јер се у 
смислу § 213 стаил.а ееквеетар, опда то пепадпе 
мкого miiue. (Један глас са десппце пешто доба- 
цује.) To није озбиљио! Има хуља и прсчана и Ср- 
бијанаца. Ja говорим сада o хуљама. Немојте ми 
подметати! сад су на дневном реду, кад ja гово- 
рим, хул>с, без обзира да ли су из Србије или 'из 
других крајева. Ja говорпм o М.ннистарству прав- 
де ваљда као правник и оДбијам од себе такие 
примедбе или упадице, да ии се хоће да подметне, 
да би у критицп буџета Микистарства правде Mo- 
rao бпти необјективан. 

Ja, господо, могу да кажем, да оваква једпа 
егзвкуција са адвокатским грошковима, са пзвр- 
шитељем, који нзлазн напоље, са интервенцијама 
адвоката, који излази na repen итд., произведе иај- 
мање око 1300 до 1400 динара просечно трошкова. 

Кад je господин Министар финансија Летица 
у своме експозеу пред пупом салом, јср впдим, 
да се има више иптереса за фипапсије, него за 
правду, кад je пред пуном салом гооподин Мнни- 
стар финансија овде казао ону статпстику, како 
се смањује број егзекуција, ja сам му, ne у намери 
да му упадам, затражио o томе детал.пија обаве- 
штења. 

Међутим у његовој статистици нису cee овр- 
хе, o којима говори, јер су one путем суда cnpo- 
ведече. Спровбденс je то у три села, ,y колонијама, 
у селкма где живе борци-добровољци, који су 
имали дужност да појауају национални живаљ: у 
селу Банатскс Карађорђево, Алекћандрово и Boj- 
вода Степа затражена je и спроведена до данас 
пре подне - ja сам још био у Петроограду — 721 
егзекуција од лањске године до данас и укупан 
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трошак износи  преко милион и сто хиљада ди- 
нара. 

() тој статистици нама посподин Министар 
финансија mije гоиорпо. Ja опет молим господииа 
Министра правде, да скрене пажњу Касационом 
суду у Иовом Саду, да реши жалбе no шредмету 
ових пореских егзекуција као хитие ствари, јер 
се те ствари иалазе седам месеци пред нашим ви- 
соким Касационим судом. 

Ja сам, господо, улагао н^албе, али нисмо 
стигли да уложимо 700 и толико жалби, јер би 
човек морао имати апарат од Ж—40 намеште- 
ника, који би могао да те жалбе улажс, колико се 
само злих дела код пас дсси. 

Ja сам улагао жалбе и Окружни суд je решио 
н . олико случајева повољно, na je name жалбе 
уважио и пронашао je, да je редовити оуд ненад- 
лежаи за спровађаше егзекуције иа ono имаи.е, 
које није.у земљишним књигама имкорпорираио. 

Промеиио се и код пас Ссиат у Петровграду, 
дошао je други Сенат и тај je почео да одбнја 
рекурс. Сенат, ко.ме je претседавао Претседпнк 
Велимир Поповић, уиажанао je рскурсе, a Сепат, 
коие je претседапао мислим Стева Бранковић, тај 
јсодбијао рекурсе. (Један глас из већине: To je 
убеђеше судије!) Huje то убеђење судцје, јер да 
ли je суд надлежан или није, ro не може бити 
убеђење оудије! Јесте ли Ви правник? (Исти глас 
из већине; Иисам!) Види сс! Можда јесге, na се 

■стидите да кажете! (Смех na левици.) Јер, госпо- 
до, то je неумесна упадица! Ja волим упадице, и 
сам волим да упаддм, али само ако су те упадицс 
умеоне, али кад Ви кажсте, да je судијско убеђење, 
дз ли je суд падлежап или mije, опда je то за 
мене неозбиљно! (Onaj исти посланик: To судија 
цени!) Немојте говорити, ono, што ne знатс. 
(Др. Бранко Николић нешто добацује). Ви сте 
му, гооподипе Брано, казали .убеђење". (Доба- 
цивања са десннце.) Ja, господо, чујем једну не- 
парламентарну упадицу, na мислим да нвко o себи 
говори. 

Ja вам кажем, господо, да наше Мппистчр- 
ство правде не предузима такорећи пишта, да се 
дође до једног правосуђа, да се дође до правде, 
л:1 дигне код народа неру, да постоји неко npa- 
восуђе код нас у нашој зсмл.и. (Одобравање и 
пљескање на левици). 

Нама je господип Министар правде у евоме 
експозеу прочитао у приличпо дугом излагашу, 
колико има ухапшених у пашој земљи. Па иам je 
прочитао, no каквим системима они издржавају 
казне. 

У сри просперитета Владе Господипа др, Ми- 
лана Стојадиновића, где све расте, порастао je и 
криминалитет. (Смех и пл.ескање na левици). Јер 
je оие године — каже Господнп Министар — ушло 
у затворе три хададе и неколико, a изашло je 
1500- Дакле, зпачи, да под овом Владом све ра- 
сте, na и [чримипалитсг, што пам je сам господип 
Министар у сноме експозеу овде казао. (Веселост 
iii левици). 

Ja, господо народни посланици, тражим од 
ове Владе и од Министра правде, ако ои остане, 
или барем од Министра праиде, који будс, нека 
"ам у идуђем експозеу кажс, како се сузбија кри- 
миналитет, a ne како je крнминалитет повећан. 
11ека нам кажс, да je криминалитет сузбијен, ако 
се очисте пз свих држашшх установа опи лацови, 
који гшступају опако, како сам ja рекао, јер то су 

порок, који руши темеље name уједињене државе. 
(Одобравање и пљескање на лсвпцп). 

Ту се говори n каже: Јесте, господо, треба /io- 
ne™ закон o корупцији. Ево, ми смо видели у Ру- 
мунији — нећу да критикујем суседну земљу, али 
тек кажем, како су тамо у Румунији улинили, na су 
чиновнике мстнули у кавез, страпку са другс стра- 
не, na посредник општи између чиновника и страп- 
ке, јер ако до1)С странка до чиновника онда je 
готоио! 

Ми у Југославији отприлике требали би неко 
осигурање између стјзанака и чиновника, јер се 
овакве ствари могу само дешавати онда, ако се 
ради o матсријалпим корисгима. 

Иначе, због незнања, овакве ствари ne би се 
моглс догађати. Па нека копцедирамо да се радп 
o обичном незпању онда у том случају господмп 
Mmnicrap правдс би трсбао да отвори у своме рс- 

■сору курсеве, да научи тс дилетанте који још ne 
знају, да и они буду добри мајсгори. 

Potprelscdnik   Franjo   Markić:   Gospodine   go- 
vorniče, Vaše je vreme pri kraju, upozoravam Vas 
da zaokružite svoje misli. 

Др. Војислав Дошен (наставЛ)а): Господппе 
Претседпиче, ja сам казао у генсралпој дебати, 
када сам био упозореп да ми je време истекло, да 
Пословник у ono време када je био доношен 
предвидео je само једап час, мислећи да ће то 
бити доволто за критику р1)авог рада једне Владе. 
Ja сам рскао да Пословник mije ни прсдвн1)ао да 
he бити једна оваква Влада где he се оволпко зала 
десити. И, шта мислите, господо, то je цензури- 
сано у стенографским белешкама. Јер, господо, 
ми смо цензурисани у соојим говорима и када го- 
иорпмо мп ii3 опознцпје оида и сат пде мало брже 
пего кад говоре господа из Јерезе . .. 

Potpretscdnik Franjo Markić: Sat ide uvek tačno. 

Др. Војнслав Дошен (наставља): Оада, цензу- 
ришу пам n стенографске белешкс, дакле, као 
тто впдите, то чишћење којс предлаже господип 
Мппистар правде већ би требало да почпе у овој 
i Еародној скупштини na на долс. 

Господо, пошто се покоравам закоиу и закол- 
екпм прописима и шошто сам у оквиру Мипистар- 
ства правде, ja hy услишати апел господпна Прет- 
седника и гледатн да што npe завршнм. 

Ja ћу сада да проговорим псколпко речи o 
томе, како се у Војводини опет стиара једна мо- 
гућност за пљачкање народа и то на основу Уредбе 
са законском снагом o ограппчанању n отуђиван>у 
пепокретних ИЈ^ања na граници, na терпторију 
апелациоппх судова у MOBOM Саду н у Загребу, 
коју je 'потписао господип Министар правдс Cn- 
моповић 18 фебруара 1938, a Koja je јуче обнаро- 
довапа у „Службепим повппама". 

Ja писам oporne тога, шта више интерес je 
државе да контролише ко he постати власник ne- 
покретних имања na граппци, али опда тај који 
контролпше такав рад, такво оту1)Иваље, гакве 
правне послове, то мора бити тако чпст форум, то 
мора бити такав форум који je непристујпачан 
било какиом подмићиванЈу. To, гоапрдр, није мала 
ствар, јер ова Уредба ни мање im више гази Усгав. 
Ona каже: Ja ограппчавам слободпо раопрлагањ.е 
са правом власништва. 

Прсма томе, када та Уредба засеца у правр 
својине — право влаоништва, којс nac још дели 

5* 
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од комуниама, — онда то зпачм да оиа лора ста- 
вити један независан форум који he судити o томс, 
које lic се купопродајс одобрити, a које пс. 

Ilira мислитс, господо, који je то форум? - 
Судија срсског суда! Ајдс, ајде, ако je тај опакан 
као mro onaj што сам читао пнсмо, онда ннје 
„цигураи", —• као што сс кажс бпнатски. Даље, 
с И)им cv заједно један чиновиик управпи из 
среза и један всћник. To je комисија, јелте, rn- 
сподине Министрс? Сад људи божији, та три го- 
споднна he одлучнвати, да ли могу продати имо- 
вииу Петру нли Павлу. Опи кажу: He можеш! 
Када не могу ja hv пробатн да се жалим протип 
и.ихоиог решења. Један апелациони судија, реци- 
мо, onaj IHTO сам читао писмо, што je постао сала 
апслацпонм судија п, рсцимо. добије јелиог бан- 
ског већиика и једног кога Банско веће изабере. 
Taj каже: He может! Taj други форум жалбсни и 
Taj каже да не може и опда ja тгитам: ,,Да ли би 
могао прсковремсно да радит?" — ,,Па, онда 
можс!" 

Е, na да, може, јер у roj Урелби пише да je она 
служба почаска, a TO зиачи, за џабе, значи бес- 
платио. И сад члап комисијс каже: Овај продаје 
земл.у за 20.000 динара, право je да je лобијем 
2% до Z%, noniTO сам jn тај који продају трсба 
да одобрим. AKO се xolic овл ствар озбиљно да 
спровбди онда у комисији треба да буде један прет- 
ставиик војске, a то значи, јелан официр. To бн 
требао ла буле комаплант места, нли официр из 
најблчгжега гариизопа, јер lic тај претстављати већу 
гаранштју за ишравиост, исго ии управки чинов- 
ник и судија, a требало би ла има оаветодавни глас 
и претселмик оппттине који би у мпогомс случају 
хтео да сс регресира. Није мала ствар туће чласии- 
штво ставити ггод rvTopcrep, н то оваквој јелпој 
комисији. Апелујем »a росподииа Мишгстра, потто 
има MorvfiHffcrii ла мења Урелбу. пека у споразуму 
са госполином Министром војске и морнарице од- 
педи једио војпо лице ко?с ће коитполисапг војне 
иитересе ла ли cv omi v nirraii.v. Госполште Mmiit- 
rme. in знам ла ће овле гтпалпти ситгги, мали Jbv- 
•пт. Госполин Мшгистап imie бига v генеоалној ле- 
бчти кал глм ia говлтип, na ћу због тога иорати 
да поновим јсллн случај. 

i*e to Sto stfi VI već PDvnrHi ni-orif^ti " stpriorrafšklni 
hftleSkama fMirkn JTrntpvič: Kad iV Лли;,' mor-ao rfa 
"■ovori 2 sflta ii svofp Prtio ime. onda "-'nori i ti DO- 
što eovoriš n ime celosra kluba.-) 

Пп. Ћп1чс.пап Лошек СнастављаУ: Али госполин 
Ванић ie говориб опако. мало лево, мало десно, 
полу десно. 

Pninrff^ofiivk Frniiio Mnrkir- Oosoodme noslfl- 
mriv niie zgodno rta 1<a/eto -/n leđnoga poslanika đa 
je govorio malo levo malo desno. 

Лп. Rn?i'c,nan Дотрп Гиаставља^: Неки .lenne- 
iiui UTnjo Визе добио ie одобоење nne лве голине 
ла ге иасели на IfiDO jvrana земље Kola re налази 
ка гранипи. и за њега cv поонашли т Министап- 
гтво BoicKe и лпуге власти ла неиа опасиости ча 
m on насели na граниии. Ja знам. Гогполипс Мини- 
стое, да ћете Rn ла кажете: na то ie било ггое 'i'"4 

године, али када 'iore Rn кпчати; ттч ћете УЧИНИТИ 
против тога? (Михацло Крстнћ: Па зато ic и 
дошла Уредба!) 

И сад, завршавајући, молим господина Мипи- 
стра да no овоме тто сам изпео, и поступи, пошто 
сам видео да je n прнбелсжавао, јер ово што сам 
говорио нису биле партнјске смицалице, него при- 
медбе об јективне, ставлЈене са гледишта закопских 
прописа који су у недостатку. A сад треба IICIIITO 
да кажем и политички. Пошто у ресору Мнннстар- 
ства правде пма толнко пеправде, то ћу гласагп 
против овог буиета. (Пл»еок!ање n одобравап.е na 
левици.) 

Pofprefsednik Franjo Markic: Reč ima narodni 
poslanik g. Vojislav Lazić. 

Војислав Лазић: Госполо народни посланици, 
кзд говоримо o буџету Мтгистарсгва правле мн 
би смо морали да се запитамо ла ли je наш нарол 
уоптте задовоља« са данашњом правдом, према 
ономе како сс уопште са њиме nocrvna. Ja бих на 
то одмах могао да одговорнм, госполо, да nam 
парод оваквом правдом каква je данас пије зало- 
вољан. Али ja liv иавестн доста разлога за оправ- 
дање овога тврђен»а. 

Господо, сељак пајвпше тражп правле. али 
наш ссл>ак никад не можс да лоће до пранде н 
уколико дође, господо, п>ега та правла скупо KO- 
шта. Госполо, зашто наш парод irnje задовоља« 
правлом? Mnje заловол,ан што прво имамо непра- 
велне закопе, који ca\ro crsapalv непрапл\', a no- 
том, господо, има и с\'дија, који криво тумаче n 
крпво nocTvnajv. Отуда се госполо. v натем m- 
ПОЛ\г стпорпло A'Bcpen.e да v nanio j земл.ч нема 
правлс. И ако, госполо. говоппте са пашпм nano- 
дом. папочпто на селу, o каквој ппавли: оада ћете 
nvTiT печи: правла fe олапно \'мрла. Госполо. за- 
што je ск\'па гтоавла? Поавда ie гк-\тпп зато, ппво, 
mro cv велике судске таксе, n ло поавле може ла 
чође. само omai Koin ша новаца, Сиромах. госпо- 
до, ло npame ne можс ла дође, 

Госполо, пек'п ме извине госпола алвокати 
лр\тов,и v nnoi Скупштиии. али зато олмах после 
великих cv.icKiv такса гголазе велике алвокатске 
нагоадр И многи адвокати Hehv ла кржрм п>и рлч 
цнош 3^ovnoToe.6ft,aBaiv enoi положа!. И госпопо, 
vMecTO ла 6vn.v помоћиици cv.'iv, да сул :io'-n сћак- 
гично ла ппавог ca^nan.a ствапи, onu. за лобар no- 
влп и ако 6vnv тсбпо плаћеки, ствар удесе сасвим 
na cvnooTiiv CToaiiv. 

Господо, с\'лске таксе cv мпого нелике n one 
cv такве да one cinapaiv Врло велпку опаспост nlm 
пред cv,i. lin саме судијс ne MOTV да протумаче 
ка самом суђељу колнко треба такса. Aico изаћете 
пред сул са једиим захтевом, опла судија каже: 
na вплећемо лоцштје TV таксу. Почпп.е сућење n 
na крају крајева и cvhcibe се завршава, a опст re 
ne зна колика je такеа. Ha Kpaiv icpnicua, после ле- 
сетак и петнаеста« дана, onaj 6wre позпап од no- 
реске vnpane ла платп таксу и одједантггт се пзпе- 
нади кал, витш колпко je велика тлкга. Човек нема 
повац, nnje umi HOBUV, сел.ак ne дплази лако ло 
новца, on нема новац v своме ijenv, na чпм порез- 
ник затражп nonan ла положп, зато пзјавл,ује: да- 
nac немам пара, набаиићу и лонс1"1У. 

Алп сад долазн казнена такса. долази трипла 
такса. II. господо, често пута за једну невину 
ствар неко буде пред судом одвран са 300-400-500 
динара таксе. (Један глас са деснице: Ако je ве- 
лпки спор!) И за врло ситне стаари за које je пре 
било 10 n;m 15 дипара. Mn, господо, у Србији na- 
рочито нс можемо никако да разумемо ово зако- 
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нодавство. Пре овог законодавстоа наш ic cciiaic 
уопште знао да се сна1)е, он je знао своје празо 
кад га има, a знао je кад нсма. Међутим, господо, 
данас je name законодавство тако компликоваио 
;ia ни сами адпокати не знају, и сами правници ис 
могу да се анађу у многим стварима, већ лутају и 
никакп нс могу ии они сами да дођу до тачног 
решења. 

Господо, чујем добацивање са десне странс 
да су сада мање судокс таксо, a ja твпдим да сс 
судске таксо повећавају свакпг дана. Ви сте, го- 
сподо, joni лањске голине донели једну нову суд- 
ску таксу н та се такса примеи.ујс, a то je судска 
такса за пренос зомл.ишта no грунтовници за сл\г- 
чај омрти. AKO умре отац и на сина треба да сс 
пренссс звмљиште, анда не само да се плаћа на- 
следна такса BCII и за ono брисање очевог имена 
и за уписивање снновл^иог имена има да се плати 
нарочита такса. 

Господ(1. a шта да кажемо за друге ствари 
које апсолупи! не засеиа.ју ништа v парнични no- 
ступак, v парничење. Живот људоки мора да иле 
CBoinM TOKOM, лјули се pahajv и расту, задруге 
сеоске које rv биле мале и инокосне ппстају вели- 
ке и браћа кад стасају и дођу ло своје снаге о«ла 
каравно дође моменат када коће да се деле, Кол 
нас пре пвог закона o судоким таксама и ппс vcra- 
новљења грунтовних књига, то лол.ељс je било 
врло лако, miic много коштало, врло брзо со свп- 
шавало. Мећутим, даиас ie то тако CKVIIO, јсп ic 
оптерећено таксом да л.ули ие знају шта да раде. 
AKO иду ла сс путем поравнања сами поделе и на- 
пишу то поравнање али сад треба платити таксу 
за потврду тога поравшња, таксу која износи 1% 
од проиеи.сне впедности имања, a имањс се цени 
иоема (катастарском чистом nnimocv, помножено 
са петнаест nvra a то ic чист 'принос који ie VTBO- 
iieii онла кад ie био ппоопепитст v 1925 и 1927 го- 
imni. Па онда, сем тога, треба na изаће и ипже- 

ii>cn на лиис места. иакп cv сс они полелилн, иако 
cv оии сами гоанице утврдили и поорали сваки 
своју земљу, Мора да изиће инжењвр ла поцепа 
парцеле на плану. A инжењео неће na излази џабе, 
мора cKvno да сс плати. Људи нсмају пара и остају 
у (едном иезакоиитом стању. Е, сад, господо, 
:\л'1ц прибегавају другрг cpercTBV, Omi иду прел 
чзпопни суд, рачуна.ју јевтиии.је hc бити. Код no- 
лицискс власти полиссу молбу, ттллтс такс\' ол ВП 
дкнара за састав избраног суда, изборни суд сс са- 
стави и изврши деобу, напише пресуду али сад и 
та ппсгула мора сс тшедати суду и на ту пресуду 
мора да се плати такса. 

Сал и Избрани суд мора да пооцени имање и 
ла no процсни наплати таксу, 'иако државна пласт 
unio. ништа ралила. Трсба опет ла се плати 1 % on 
вредности и опст се вредност утврђује на начин 
како сам мало прс казао, тражењем колико изно- 
си чист катастарскм прихол. множи се са петнаест 
и зассчс за једно мало имап.с no П.ППО динаоа 
таксс. Сељаци -Koin су сс поделили немају да 
плате такс\/, пореока власт казии их за то mro у 
одреНеном поку таксу иису шлатили. Ta ic казиа 
троспрука ii за једно тако мало имање од 10 хек- 
тара изиђе често пута no неколико хиљада линара 
које рсловие ко.је казнене таксе. Е, сад, го^модп, 
комс на ово да сс жалите? Ако се жалите суду, 
суд кажс: Ми нисмо иадлежни, ми o такси пс рс- 
шапамо. AKO изјавите жалбу фииаисиској пласти, 

oim кажу: то je судска такса. И ето, господо, сад 
правде нсма нигде. Онај човск који ie на Јвакав 
начин оглобл>сп не може нигде да nal)C правду. 

Господо, ja сматрам да су те таксе на деобу 
породичних задруга неправнчне и да их треба 
укинутн. Ja, господо, ннсам правник али сам тај 
закои разматрао и његову намеру пррцењивао и 
дошао сам до закл^учка да се те таксе и не односе 
на ове случајеве, али на жалост Министарство фи- 
наноија протумачило je да се односе. Ja сам ишао 
у Министарство финанама и тамо сам протесто- 
вао и молио да сс бар ублажи процењиваљс тога 
имања, али и то нисам успео. И зато, господо, сма- 
трајући ла пе треба узимати ту таксу, да je fa 
такса неправична, да треба нашем народу државна 
администрација да омогући mro болзи и снршл>и- 
вији живот, у интересу je да се ne дозвољава на- 
плата таквс таксе и зато подносим овакав предлог: 
„Закон o судскнм таксама ие односн се на пресу- 
де избраних судова no деобама породичних и се- 
љачких доиаћих задруга у вршењу деобе задруж- 
ног нманза" и молим г. Мкнистра да onaj предлог 
прими. 

Госполо. ia морам да се жалиму управо да 
гтротестујем, против OBOI- данашњег законодавсгва, 
исто оиако као ппо je то учинио и мој предговор- 
ник г. Дошен. Ja, грсподо, сматрам да je врло 
пеакционарно то, што je дшесен закон, да се 
једна парпииа било кривична било граћанска губи 
услсд нзостаика ол рочшпта Tora no иашсм срби- 
јанском закону није било. Кол нас je бнло. ако 
пско ис лп1)С na рочиште, суд га сачека no 11 ча- 
сова, a ако не лоће, суди се no доказима који 
дотле постоје a ne губи нити једна нити apvra 
страпа због изостапка. И ia сс чудим ко je ono 
raj у овој земљи, којп je бпо тај правник који ie 
измислио закон ла неко изгуби парницу због изо- 
стапка. Па, господо, онла rv исма правде! 

И господо. какви се случајеви дешавају? ,'i.c- 
шавају сс, господо, страшни случајеви псправле. 
Да вам паведем јелаи случај. Једиој жени сиро- 
тој заузсо je њен рођак — брат од стоица очевину 
n mije хтсо ла ioi vcrvmi имање које ie било ве- 
лико 12 хсктара. Повелен ie enop. Одрећено ie 
рочиште јелног дана за R часова пре полмс. Жсиа 
није знала закоп. Ona je na рочиште v одрећеи« 
дан дошла, али зато mro je ишла пешке no блату 
n пћавом путу закаонила ie и иије стигла тачно 
у 8 сати кад ic рочиште било одрећено. a у зим- 
ско лоба знате шта ic осам сати. Кад je дошла v 
8.15 часова, ii>oi je у суду саопштено да je пзгу- 
била парпнцу Зато, што пије na време стигла. Ja 
питам, госполо, и вас и one којп cv правили тај 
закоп, да ли ic то право? (Чујс сс са деснице; Ппа- 
вио га ie Петао ЖивковићЦ Ta i закоч miic npa- 
вио г. Петар Жппкопић, псго cv га прашли na жа- 
лост професорп namer Универзитета. 

Исто тако, господо. таквпх случајеиа пма и v 
кривичним стварима Koie опст сгоарају неправду! 
било на једној страни, било на другој. Ђко je слу- 
чај овакав. Један je старији човек, који je у исто 
време инвалид и сакат у једну ногу, истучен од 
јслиог пснал.алпа, n on ra ie зато тужио оулу. Суд 
je одредио рочиштс за расправу у 8 часова пре 
подне, 

Овај чоиск, псспособап за путоиап.с, na ДЗН 
одређешог рочишта пошао je пре зорс од сиојс 
i<yiic и требао да превали no рђавом путу 15 кило- 
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метара. Кад je дошао пред суд било je 15 минута 
ирошло осам, и ушавши у суд, њему je саопштсии 
да je кривац ослобо1)ен. (Чује се: To ннје истина!) 
Tu je исгипа. (Чује се: To важн само за грађаноке 
ствари, a за кривнчне не!) Али ja тврдим да тр 
важи и за овакве ствари као што су повреде и 
увреде. И, господо, шта се догодило. Овај човек 
повређен долазн па каже, зар он мене шамарао, 
na сад ja опет да иретрпим трошкове na и њсму 
да дангубу платим и онда се обратио адвокату. 
Адвокат му je казао, да то може да се поврати у 
првобитно сгање, само je потребно да докаже да 
je сакат и меспособан и да иије могао због тога 
на време да дође. 

Позове се и лекар и он у присуству судије 
утврди да je овај човек за иутоваљс толико неспо- 
собан да није мотао на време да спигне и судија 
се са тии сагласио. Међутим, он добија решен>€ да 
се одбија од свога тражења. Ето, господо, каже 
се, може се вратнги у пјрвашње сгање. Али, видитс, 
да ne може; ту ne помажу никакве жалбе. To je 
највећа неправда. 

Господо, шта да кажемо o слободи суднјског 
уверења. Слободно судијско уверење, нарочпто 
код партизанских влада, као што je ова, далеко je 
од стварпе иравде. Heliy ja свс судије да катего- 
ришем под једно. Има судија који својим држањем 
заиста заслужују свако поштовање. Али, ако ми 
noljCMO no нашој земљи, наићи ћемо на људе који 
су склони да учине све ono што владајућа странка 
будс од n>nx тралсила, односпо mro буде тражио 
првак владајуће странке у дотнчном месту. (Један 
глас: Због чега то? Судија je непокретан!) Јесте, 
госиодине. Каже се да je судија непсжретан, a.m 
има напредовања у струци, a ono ннје регулнсано 
судскнм законом, n ono зависи од владс и од ми- 
нистра. ГТа онда има још једпа ствар, то je давање 
полбжаја, које се даје партијск-пм иутем, n ми смо 
далеко још од судске независности. Судска пеза- 
luicirocT захтева да се донесе закоп o еудијама, да 
закон заштити оудску пезавнспост опако како je 
била заштићена у предратппј Србији. Ja, господо', 
морам у прилогу мога тврђења, како наш сељак 
страда од пеправде, морам да изиесем још једап 
податак, да видите да ли треба ono овако да оста- 
пе. Мспн, господо, никако ne иде у главу TO, да 
можс да буде спор за 330 динара, a да буду тро- 
шкови око спора 6.718 дииара. A, господо, ево 
вам јсдна одлука судска која то потврђује. 

Ову одлуку допео je Срески суд у Земуну и 
оиа глаои опако: Заппсппк у опрппгом предмету 
OcTojnii Рајс, из Ашање, против ДаиилоппЈ! За- 
друге К.Бр. 36, из АшаП)С, ради 330 днпара с.п.п. 

O д л у к a 
У решењу овога записппка те у коначном ре- 

шен>у овршно дражбепе молбе од 10-11-1937 род. 
Бр. 2631 iioniTo je овом одлуком од 15-Х-1937 г. 
Бр. 2434/ф већ лозиол.еиа парцеларна овршна дра- 
жба овршеппковпх пекрсгнипа упис у з. к. ул. Бр. 
134 п. о. Ашања ради дужних оврховодитељу 330 
.'Minajia ca 6% камате од 1-VII-1922 r. до исплате, 
троткопа парбеног n досадашњег оврвтог у укуп- 
ном изиосу од 6718 динара као n далитх овртннх 
трашкова утврђује се овом одлуком у с.мислу § 113 
тач. 6 Закопа o извршењу и обезбеђењу након са- 
слушања странака, a обзиром na звапичну сведоџ- 
бу општиноке управе у Aniau.n дана 30-Х1-1937 г. 
под  Бр.  2211/37  вредпост  пекретнина овршеника 

ДапнловиК Задруге КБр. 36, из Ашање, уппсапо у 
з. к. ул, бр. 134 n. о. Ашања које се састоји пз ниже 
павсдеппх честица. 

Па се онда pei)ajy осам парцела које треба из- 
ложити продаји. Te су парделе процењене 36.500 
динара. To je цео иметак ове задруге која има три 
мушке главе, три војнима којн сада греба да оста- 
ny без кућњег крова зато само што имају дуга 
330 дипара. To je, господо, судска правда у овој 
землЈИ. 

Potprelsednik Franjo Markić: Ja Vas molim, g. 
Laziću, da ne čitate i dalje akta, jer se time mnogo 
gubi u vremenu. 

Војпслав Лазић (наставлЈа): Ja молим госпо- 
дпна Министра правде да он, којп je позвап дуж- 
пошКу да води рачупа o правди у овој земл*и, 
пспита личпо овај случај и да не дозволн да се 
изврши ова продаја, да не дође до тога да само 
за 330 динара оде иелокупио пмање ове задруге, 
које je процењепо са 36.500 динара и да тако ocra- 
ну без кућњега крова њени задругари и да постаиу 
пролетери. (Јоваи ЗдравковиИ: Друже, Bojo, то je 
у Срему правпло. Овакви случајеви су тамо пра- 
вило!) Ако je то правило у Срему, ja протестујем 
протјш тога правила као Србијанац пајодлучпије 
и тражим да се то правпло уништи, да се овакав 
закон укине и да се донесе други праведан закон. 
Јер сва пеправда која се тамо чипп сада, има да 
падне na nac — Србпјапце и рећи ће нам се: Ми 
пречапи од како смо се са вама Србима ујединили, 
продадоше нам све до пспод ноката. Зато ja n 
тражим баш као Србијанац од господина Миннстра 
правде да се овај закон, који дозвољава овакве 
судске и парничне трошкове, укине и да се допесе 
други закон који ће битн праведап, и којпм he na- 
род бити ослобо^еп од оваквих неправди и пљачки 
којима je сада изложеп. Код нас у Србији jom 
нема оваквпх ствари, али ja се бојим да и код nac 
ne доГуу. Госиодо, за једну овакву ствар, где je 
спор до 500 динара, бар до сада je тако било код 
nac, бно je надлежан за во1)ење и наплату oninriin- 
ски суд, и зато нису ни могли овп трошкови да 
порасту овако велпки. Код нас би за ову суму од 
330 динара моглп да буду трошкови пајвите 100 
до 150 дипара. 

Pntpretsednik' Franjo Markić: Gospodine posla- 
nice, napominjem Vam da je Vaše vreme već isteklo. 

Војислав Лазић (паставља): E сада, господо, 
г. Мннистар нам je говорио o законодавству. Ja 
ne видим да je ова Влада ма шта радила на зако- 
подавству, ja ne видим које je добре законе ова 
Влада донела. Допела je Трговачки закон који 
није добар али најзад прошао je. Али има и дру- 
гих пптања које ова Влада неће да дира. Тако г. 
Мипистар Цветковић рече јучс са ове говориице 
да je Влада извршила сенатске изборе no закону 
који je наследила. Па, господо, ja вас питам да ли 
je ona Влада морала да извршн сепатске изборе no 
закопу који je затекла, да ли je ona имала нре.мепа 
да допесе n други закон, и шта je moj сметало да 
она не донесе други заков? Па, гооподо, има још 
и других закона које je ова Влада требала да до- 
нссе, али се она све тужн na раније владе, како 
су те владе биле рђаве, како су оне донеле грозне 
законе, али ова Влада неће пикако те грозне за- 
коне да промени, она те грозне законе најгрозније 
извршује n парод no шима прогоии не само ко- 
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лико ти закони допуштају псго тера jom и више! 
Па, господо, када би било срце као јсзнк онда не 
би ова Влада те законе за које и она сама кажс 

• да су р})ави и реакционарнн примешивала, ona 
има већ две и no године живота и ona je могла те 
законе изменити алп ona то nche јер joj ти закони 
врло добро користе. 

Господо, Уредба o раздужсњу земљорадника 
која je постала закон, нс може остатп оваква ка- 
■ква je. AKO би та Уредба остала оваква каква je и 
ако она ne буде мељана опда lie земљорадници 
постати бескућници, паши hc земљорадници no- 
стати пролетери јер lie им за ануитсте бити све 
испродавапо. § 471 укипут je, on ие постојп внше 
за те ануитете, и то не само да je учиНЈено у кра- 
јсвима лреко Саве и Дупава да lie народ тамо 
осгати без крова, него и у СрГжјн, где je ту за- 
штиту nam земљорадпик уживао још од првих 
.lima свога ослобођеша, од Карађорђа и Милоша, 
и ти he наши земљорадници остати без крова над 
главом. A, гооподо, ако се то допусти пемојтс апе- 
ловати ma националне осећаје, немојте апеловати 
на патриотизам народа. Зашто je, господо, na- 
триотизам нашега народа у Србији био опако ви- 
rCOK, и зашто je on чинио one подвиге јупаштва у 
1912 и 1914 na свс до 1918 године? Чинио je зато 
mro je зпао да има своју кућу, да има свој кров, 
знао je да има своје огљиште и то je oribniuie 
брапио до последње капи своје крви. Али ja вас 
питам, господо, ако дозволите да за ануитете 
Аграрпе банке ти л^ди постану бескућници, шта 
he онда они да брапе? Иптерес je n пације, и др- 
жаве и општс целине, да се та неправда коју je 
Влада одредбом у Финапсиском закону за 1937/38 
год. учинила, да се то ■путем закона попрапи и да 
се сељачком народу поврати п.егова заштита не 
само у Србији пего да се та заштита прошпри и 
na целу земл.у.   (Одобравањс и пл.ескањс   на лс- 
ВИЦИ); 

Potpretsednik Franjo Markić: Molim Vas, go- 
spodine poslanice, da završite, pošto Vam je vreme 
isteklo. 

Војнслав Лазнћ (наставл.а): Пошто ме г. Прет- 
седавајући опомиње ja морам на крају   да   спо- 
менем још само неке стварп. 

Гооподо, Начин како се до правде долази у 
кривнчпим стварима on je код нас врло чудап и 
ми га ne можемо да разумемо. Ми смо имали na- 
челиике среске који су били врло ђрави иследпи- 
ци, од којих смо бегали, и када су установлЈеии 
среоки судови ми смо казали: хвала Богу, ето сад 
суд долази код »nac близу na нећемо внше бити у 
том положају да нам врше ислеђења срески на- 
челници који су пам досадили својим неправдама. 
Код нас, господо, у Србији пико није могао бити 
лишен слободе без писапога решења, n опога дана 
када je лишен слободе, морало му je бити саоп- 
штешо решеље зашто je ухапшен. A дапас жан- 
дарми водс истрагу, они су тн главпи иследници. 
И mra они раде? Они ухвате човека у његовој 
кући, ,1111110 га слободе n држе га у затвору не je- 
дан и два дана mero често пута и 15 дапа, држе 
га затвореног у подруму, овде га туку и батинају 
и тиме изнуде му шризнање, и кад га натерају на 
признање онда га предаду суду. 

Наравно, сада na суду овај од кога je призна- 
и.е наравно изнуђено   пориче.   Каже:   тучен сам! 

Неки подпосе у многим случајевима и лекарска 
уверења н онда na крају крајева овај буде пупггеи 
као nemin. Према томс, господо, устаповом сре- 
ских судова уместо да добијемо пешто боље, ми 
смо добилн горе! Уместо да судија одмах води 
истрагу, уместо да судија буде тај први пред кога 
he један кривац или некривац, пеко ко се опту- 
жује, доћи, он долази прво пред жандарме. Па, 
господо, онда се каже пису ти жандарми водпли 
истрагу него само извршили приво1)ење власти, 
Зар je, господо, тако привођење власти дапас, да 
ra жапдарми прво вежу и туку, држе га затворе- 
ног у подруму na га тек онда кад je њима воља 
дотерају пред суд! Па то шије привођење власти! 
To je тероризираље народа, Господо, код nac je 
раније народ пред власг и суд позиван позивом. 
Пико nnje бежао од позива, a данас л>уди беже 
од жандарма, јер знају шта hc да се догађа у no- 
друмима жапдармериским. И ако овако пот.раје, 
господо, ми онда у Србији, у Шумадији ne само 
што морамо јако и јако да жалимо за оннм зако- 
нодавством које смо имали, већ може доћи и до 
пежел>ених последица. 

Господо, сада да прсђем на Суд o заштити 
државе. Ja, господо, нисам зато да се допусти 
неком да може да ради нешто против државе. Ja 
сам, господо, за то да државу као своју ку\\у сви 
и чувамо и брапимо и штити-мо. Али, господо, no- 
ступак данашњи који се води као начин за чува- 
ње државе, господо, тај поступак je врло pljas, и 
ja сматрам, господо, да Суд o заштити државе 
као ванредан суд треба укинути! (Пл.ескаи.е na 
легшци.) 

Трсба дозволити, да и те деликте суде редон- 
ни судоои, јер, господо, na пресуде Суда o 
заштити лржаве нема апелате! Нема апелате, го- 
сподо, и какав je то суд против чије пресуде ne 
може иико да се жали, чија пресуда одмах no- 
стаје извршна! Сви су л>уди погрешили, зар не 
може, господо, да погреши тај Суд за заштиту 
државе?! Зар мислите, господо, да je баш raj Суд 
правилно изрекао многе пресуде, ево да не идемо 
дал^е, да не питамо за one мпогооројпе комунисте 
које осуђује, да ли су опи стварпо комунисти и 
да ли су one казне заслужили, имамо ту слику на- 
ших другова који су из наше средипе уклоњени 
и осуђени, да- ли су ови правплпо баш осуђвНИ?! 
(Одобравање na левпци.) Ето, господо, ja и данас 
долазнм до увереп.а, и данас држим да je та npe- 
суда неправилна, да je та пресуда нешравична! 
(Пл)еска11>е na левпцп.) И, господо, јсдап je од 
кажњених издржао казпу, a једап je помилован, и 
ja се чудим зашто још Драгиша. Стојадинооић 
mije пуштеп, зашто није om помнловап!? A, ro- 
сподо, шта се сада ради .са онима који се прогла- 
шују за комунпсте? Сада нарочито радпици rpiie 
велику невол.у. Почише да се оргапизује један 
синдикат којп организује Министар соцпјалпе no- 
литике и пародног здравлЈа a зове се мислим „Ју- 
горас", a, господо, радпицп nehe да остављају 
своју ранију оргапизацију. Синдикалта 6рга«иза; 

цпја не треба да буде партиска, не треба да буде 
политичка, она треба да je чнсто екопомска, али 
сада Влада xohe да паправп своју партпску и no- 
литичку синдикалпу оргапизацију. 

11, господо, радпик, којп неће да се тамо упише 
n још ако се неко усуди да други.м радницима каж<е: 
немојте да се упнсујете, проглашава се за комуни- 
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сту, апси cc и оптужује Суду за заштнту државе. 
И шта се сада дешава? Суд за заштиту државе 
nabe, да нема дела. Лли полицијска власт има сада 
n други иамии, na доноси пресуду, којом ra каж- 
њава са 30 даиа затвора, na ако још mije рођвн у 
месту, онда још прогонство из тога места. Десно 
се прс кратког иремеиа случај у моме срезу, да je 
једаи човек, који cc зове Ileipobiili, само зато што 
се иије хтео уписатн и што je другнма рекао ис 
уписујте се у иамсшути сиидикат, проглашеп KO- 
муиистом, ухапшен je и иачелник срески саслушао 
je два свсдока да je он рекао: пазите, за три ме- 
сеца ако д()1)у комунисти, шта he бити. И na осно- 
ву иомаза та два сведока, којн нису веродостојни, 
хаиси ra и оптужује суду. Суд за заштиту др- 
жаве расмотри акта, види да иема дела и враћа 
акта и каже: нема дела. Али тај сиромах mije иу- 
ттеи, остао je u даље у затвору! 11, господо, ако 
питагге: зашто je остао у затвору, каже вам cc: 
кажи.еи je истуиио од сграие иолицијске нластн 
са 30 дана затвора и прогонством у његово месго 
рођења, јер je рођен у Ваљеву a не у Обреновцу. 
(Мииистар иравдс Мплаи CiiMonoinih: To, што 
кажете, иде у прилог Суда за заштиту државе!) У 
оаом случају јсст, a то би н редовии суд рекао. 
Али овај систсм, који иримењује и чини полициј- 
ска власт, ne иде у прилог oiiniie правичности и 
правде у нашој земљи. 

Potpretsednik Franjo Markić: Gospodine La/.ieu, 
molim Vas budite ljubazni, pa ono šio još imate da 
kažete,   izvolite   raspodelili   na   druge   resore. 

Војислан Лазић (наотавља): Залго што непре- 
стаио сваким даном видим, да у onoj земљн све 
mirne и Biime пестаје правде, све се внше и aiinie 
зацарева неправда, гласаћу против овог буџета. 
(Пл>ескање и одОбравање na левпци.) 

Polprctscdnik Franjo  Markić: Reč ima narodni 
poslanik g. Mita Dimitrijević. 

Мита Димитријевић: Господо народни посла- 
пици, слушајући малочас добро опремљепи екс- 
позе господина Мшшстра правде, којп je on доста 
енвргично читао, ja сам добио утисак, да ствари 
у Министарству правде теку миршш TOKOM и 
дошао сам до закључка, да je народ могао и на 
други начин да каже ону рсч: „Правда je cnopa, 
алн пије увек достилсна", Јер, господо, многе ства- 
ри, које су у ресору rora Мппистарства na дневном 
реду, већ две, три, na и четнрн годппе, остају стал- 
mo иа дневпом реду, и ако се декларнрају Владе, 
да je ствар врло прешна, да je тај и тај закои врло 
потребан и нуждан и да he у иајскоријем времену 
бити донесен. Према томе, ja бих могао свој говор 
почети овим: да све замерке, које сам чиппо прн- 
ликом прошлогодишн.ег nperpeca буџета Мипи- 
старства правде могу у свему поновити и ове го- 
дипе, јер се није ништа свршпло што je бпло 
обећано. 

Ирошле године, na прпмер, истицао сам no- 
требу дoнoшelba суднјског зако«а, a гадашњи Ми- 
иистар правде г. Суботић одговорио ми je, да je 
raj пројекат закона готов и да ће ускоро бити 
предагг Народној скупштипп. 

Прошла je годипа даиа. Пројекат закопа o су- 
днјама готов je, опет се каже, али увек je na истом 
месту, увек je у Министарству правде. И уверен 
сам, да he садашњп господин Мшгистар правде 
исто  тако  pehu,  употребиће  чак  може  бнти  истс 

речи, као и љегов претходник, да je пројекат 
закона o судијама готов, u да he битн ускоро 
предат Народној скупштини. (Mmiiicrap прзвде 
Miuiaii Симоновић: To случајпо нећу иоћи да 
кажем!) 

Господпп Мипистар правде додаје: „To слу- 
чајпо нећу .\iohn да каже.м!" A то зпачи, да тај 
закои тако потрсбан, тако нуждан, тако уведен, 
али само аутомагскп, самим Усгавои, Hehe бити 
изнесен пред скулштину, бациће се ад календас 
грекас, другим речпма да je напушген. Нећете im 
мало, господине Миипстре, направита добар ути- 
сак ие1)у судијама, ако ja поиуларишем ове Ваше 
речи и ако кажем да Miumcrap правде ne мпсли 
донооити закои o суднјама. Јесте, neheie pehu o 
доиошењу закона o судијама исто mro u P.ain прет- 
ходник, искрепо и храбро то велнте, али допу- 
стпте да n ja искрспо na то одговорпм: Нећете 
то ускоро донетп ne само Ии, пего и други иослс 
Вас! Ha фотел>и Министар правде има најчешће 
промеие, и човек мора да се пита: Зар у једном 
Мштстарству мпрпе воде могу да буду тако честе 
буре? И ja бих можда погрешио, ако бпх казао, 
да je за ово кратко време у томе Мнпистарсгву 
било три пута брже и више промена него у ма 
коме другом Мипистарству. 

Отићићете и Ви, госиодппе Мпнистре правде, 
из тог ресора, и однвћете собом све лепе наде, 
које полажу судије na Вас, управо ne na госпо- 
дина CiiMononuha личпо, него .на Министра правде 
u оставићете за собом разочарење као н они прс 
Baci A можебити баш на господина Оимоновића 
у толико upe су могле судпје иолагати те наде ... 
(Јоваи Здравковик Beh су се охладили!)... јер 
je господип CnMOHOBHh адвокат, који je стално у 
дружбн са судијама и може бити, да их je иајбо- 
ље и могао и требао разумети. (Алексаидар Дачић: 
To ти са малом кадноницом! Ајде мало са вели- 
KOM!) Дачи11у, Ти си песиособан да уђеш у оз- 
бил>не стварп1 (Алсксаидар Дачић: У поезију 
правде!) Ти кад год направиш иеку упадицу, ми 
сви видимо да то чиниш на своју штету! (Алсксаи- 
дар ДачиИ: Je ли ти то озбиљно «ажеш! — Dojn- 
слав Лазић: Чућемо Дачићу, и твоју кадионицу!) 
Moja кадиопица била би за тебе и твоје друштво 
таива, да би Вас no глави ударила! (Алексаидар 
ДачиИ: О, замислн! To тн je сад велика кадиоии- 
ца1) Ja сам и ударао у своје време. Немојте поно- 
во да почнем ударати Вашег шефа! (Адександар 
ДачпИ: To ти ниси способап. Изволите, почпите, 
чекаћемо Вас!) Дочекаћеш! 

Каже малочас господип Мшшстар правде да 
има TemKoha при доношељу овога закона. Јесте, 
то je један закон универзалпог карактсра и «е 
допоси се олако и површпо. To пије закон, уско 
административне природе, нити закон који би 
пмао да само реши личне односе. Он решава све 
одиосе, правпе, социјалне и односе чисто етичког 
карактера, у колико je задовољење правде ие 
само питање чистог административпог карактера, 
јер je суднјски позив n рад везан у свима прав- 
цима с народом. 

Ja, при свем том, овде истичем потребу до- 
пошеља овог закопа o судијама, али, господо, то 
никако не чиним само -као члан опознције, нити 
ради какве опозиционе декламацпје, него то чп- 
ним као грађанин ове земље, јер закон o судијама 
апсолутно je потребан овој земљи, пеодложпо 
врло потребан. 



STENOGRAFSKE BELEŽKE 4i 

ИстичуНи попребу Закона o судијама хоћу да 
нагласим да je Радикална странка да се увек no- 
лагало много на то, да се у земљи обезбеди добро 
и .независно судство. Још 1888 године Радикална 

■странка, у борби са 'Краљем Миланом, успела je 
да издејствује један слободоуман Устав, и према 
тежњи Радикала ишло се баш затим, да се na бази 
тако слободоумног и извојеваног Устава створи 
један достојан закон, који обезбе1)ује судоку не- 
зависност. 

To се, посподо, успело 1901 годиие, a тск 1911 
године, за време КралЈа Петра, пред сам рат, изра- 
l)eii je био једап добар Закоп o судијама. Taj За- 
кон донели су у коалицији радикали са тадањим 
самосталним радикалима, али опет све радикали. 
Прилнком доласка на власт династије Kapal)upi)C- 
Hiilia било je у Ирестоној беседи помеиуто мс1)у 
приим ггатањима и питање o уређењу судства и 
судске незавнсностн. Ja дајем оиај крагки истори- 
јат да покажсм колико je увск био нарочити зна- 
чај, моралии зиачај, политички значај, потребе 
овога закопа. Зако}1одавии одбор, који je тада 
ирпучаиао тај мројекат закона 6 судпја.ма, донео 
je овај значајии закључак и ja сматрам да je no- 
Tpi'oiio да га текстуелио овде прочитам ради успо- 
меие na прву борбу, на став радикала у питању 
ј.еднрг закопа који обезбе^ујс пезависност суд- 
ства. Ту се вели ово: „Закоиодавни одбор проучио 
je и дсхнео одлуку дсшета Закон o cv/mjaMa и сма- 
тра да му je прва дужност изјавити своју најдуб- 
л.у захвалност Ih. В. Крал>у, који je у Својој Пре- 
стоиој беседи поклојгио своју Владалачку пажи.у 
судовима овим речим.Г' - ту се цитирају речи 
Крал>а Петра — „судови су, велн КраЛ) Петар, од 
почетка пашег државиог живота одликовалп сс 
увек ciiojoM правдом и они не смеју изгубити тај 
свој високи глас. Али ако желимо ваљане судије, 
прва je потреба да све судије на својим положа- 
јима буду сигурио обезбеђени, да су стални, да су 
праведно награ1)ени. И запста, наставл>а Крал^ Пе- 
тар у својој Престоној беседи, иема ничега узвише- 
пијсг него пуно поуздање које народ у добро уре- 
i)eii()j држави одајс својим судовима и својим оу- 
Дијама." Тако je говорио један слободоумни КраЛ)! 
Вило je време, господо, да за ово дуго време те 
мисли Крал>а Петра нађу морућиости да се при- 
педу и у дело. 

Господо, ja ivy сада овде да поменем још ne- 
IIITO. Када je г. Милаи Стајаршрвић био у ono- 
зицији тј. тако далеко удаљен од свих послова, 
очда еу судије одлуч^иле, што није било лако, да 
узму p. Мпнистра, г. Стојадиновића, за претседннка 
KJOHPpeča правпика и судија, И у Скопљу г. Сто- 
јадиноин!! ее нзјаснио врло јасно и одре1)ено у 
чнтаи>у потребе доношења Закона o судијама. Го- 
сподо, тадаиш.е мишљење даиашњег г. Претсед- 
ника Владе да ra noblesse oblige обавезује, да кад 
Је У пуној власти и моћи узме сам ипицијативу за 
Доношензе Закопа o судијама. Он треба то да учи- 
ни у знак захвалпости. Јер су судије тада г. Милана 
^тојадиновића издигле високо тим самим, што су 
Га чзабрали, у једно тешко време за г. Стојади- 
новдћа, да буде прстссдпик гога Конгреса прав- 
инка и судија. 

Господо, Закон o ^удијама од 1911 године за- 
pipaitTOBao je сталност и независност судија. Утир- 
авро je оило начели да судије стоје само' под за- 

коном и ни под чијом влашћу, да врше само вољу 
закона, a не и икакве друге влаеги. 

За време Ивашданског атеитата fia Краља Ми- 
лана, кад су били СуђеШ! нашн пајврснији ради- 
калн, судови су се и поред свих дракоиских мера 
одржали на висини. 

Господо, raj Закон од 1911 г. важио je све до 
1928 г., када je Пародна екупшпина са радикалском 
BcliUHuM доиела савремени закол o судијама, ка- 
кав су тада захтевале прилике у нашој ирошире- 
иој дрлови. To je био уннфициран закон o суди- 
јама за целу земљу. Али, нажалост, овај закои mije 
ступио на снагу, јер je био оуспендован. У замепу 
дпиет je 1929 г. Закон o судијама од стране владе 
lleipa Живковића, али ступањем на снагу Уетава 
ид 1931 г. и овај закон o еудијама дошао je у су- 
ијшгпост са одредбама тога самога Устава, тј. пре- 
ма §§ 101, 110 и 117. 11и сам Усгав од 1931 г. није 
се могао оглушити o валсност судија и o шнхову 
сталиост n иезависност. Устав од 1931 г. иредви^ао 
je сталност судија, али разлози диктато1)ског ре- 
жима спрсчили су да та сталност није могла сту- 
пити одмах, већ тек после пет година. Тако je тек 
на дан 3 септембра 1936 г. иастало no оили једпе 
одредбе Устава од 1931 годипс и чисто аутомат- 
ским путем заведена je ra сталност судија. Али та 
сталпост судија пнјс одређепа једггим ствариим за- 
копом. Ta потреба постоји. Закои o судијама je 
врло прешан и неодложан, a не доноси се. Овакво 
шггање p потреби Закопа o судијама упућује се 
na свима конгресима и конферспцијама правиичког 
друшгва. To се питање сталпо упућује и нама и 
Влади. Ради куриозума павешћу овде и речи самог 
даиашњег Прстссдинка Владс, које je он, пре 6 го- 
дипа, разуме се кад није био у Влади, изговорио 
на једном таквом конгресу правпика и то као иза- 
бранн прстседпик копгрсса. Тада je дапашњи Прет- 
седиик Владе г. др. Стојадиновић рекао ове речи: 
„Via ауторитету судских пресуда почива и почи- 
Balie правни поредак једие земЛ)е. Ни Соломопоке 
пресуде не могу имати желЈено дејство, ако народ 
иема повврења у оудије који су нх изрекли. Народ 
верује својнм судијама само онда кад je увереп да 
су они стварпо незавиони". 

Господо, предајте господипу Претседпику Вла- 
де ово неколико његових речи, и потсетите ra да 
сад оно што je некад рекао може ш испунити. 

Сад да се запитамо камав треба да буде закоп 
o судијама? Закон o судијама треба да одговара 
noBHM створепнм условпма разгранатог судства. 
Taj закон треба да утврди поступак ^и начин ио- 
ставл.ања и избора судија, он треба да уреди усло- 
ве и iiHtaibe н,ихова yHaripel)eii)a. Закоп o судијама 
требаће да утврди и дисциплипу и кривичну одго- 
ворпост судија. Он треба да устаповп и (|)онд и 
потребпе додатке судовима за бнблиотеку, за на- 
бавку законских коментара итд. 

Господо, за обезбе1)еп>с Закопа o судијама 
потребнс су и финансиске жртпс. Јср закоп o су- 
дијама захтева и жртве, али за добрс стварп за 
ствар доброг судства, правде, за ствари највише 
стике, iKao што je суд, псма те жртве која се ие 
може учинпти. Иас боли када се дају жртве за пет 
хилЈада нових жандарма, или када се дају жртве 
и повчапа средства за један безброј детектива, 
тако да човек не зна у кавапи где све не стрје 
тн детективи. (Одобрапши' на ленпцн). 

Дакле, за једап велики етички принцип, који 
лежи у потреби доброг судства, њихрве сталшо- 
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CTii и повереља народа прсма судству, HCMOJTC 
жалнти, господнпс Министре, ннкакпа средства. 

Ja чак, на изненађење може бити многих — 
буним се mio je буџет ооог Министарства овако 
мали, Ja бих желео, да je гасподин Мицистар 
пранде у борби са господнном Минисгром финан- 
сија успео да што lumie средстава одвоји за сврј 
буџет, како би сва питања од првокласпе закои- 
ске важности била решена како треба. (Алсксаи- 
дар Дачић: Има и других сталежа!) Јесте госпо- 
днне, има и других стален<а, али судови су за све 
сталеже. Ja hy се овде, ради псшрде овог што 
рекох, позвати на оно што je сам господин Мн- 

■инстар мало пре статистички навео, да од свеу- 
купног станобништва, колико сам заламтио, сваки 
седми грађанин наше земље има везе ca судом. 

Mei)y актуелним питањима, господо учинићу 
ове иагшмене. Истакнућу потребу стварања јед- 
inor касационог суда, или за сада ако не може 
бити оно бар концентрисати у Београду Ново- 
Садски касациоии суд и Црногорски врховни суд. 
Ja знам да he се побунити наши људи и једни he 
казати: „Хоћу да имам суд у Подгорици, други у 
свом крају итд." Госиодо, ми посланици често пута 
xoliCMO да обележимо нашу актпииост у своме 
срезу тиме што неки пут тражимо свакн суд у 
своме срезу иако то увек не одговара интсресу, 
потребама и циљу, који имају судови. (Јован 
Здравкопић: Kao што je Министар господин Ђор- 
liCHiili попукао суд у Градипгге на штету других!) 

Господо, у Загребу Б-оделси.с треба оставити 
за Далмацију и Словеначку, као и Касациони суд 
за Хрватоку н Сланонију, јер ово je потребно ради 
једиообразиости суђења. 

Господо, идеја o једноставности, једиообраз- 
ности судства потребно je да се у тој највишој 
институцији прикаже, a та идеја једнообразности 
судства сликовито приказује јединство управе, 
сједнњује снагу целе државе. 

Jom би требало у Београду установити једно 
оделење Касационог суда, j ep постоје старе фор- 
иације, a нове потребе треба вршити no новом 
закону. 

Господо, Мннистар правде треба да iiahc кре- 
дита за појачаље особља у судијама, у вишим су- 
довима, Апелационим и Касацнји, jep ие могу 
Bunili секретари да замсњују судије. 

Једна од преких потреба то je подизање суд- 
ских зграда. Ja сам од оиих ретких л.уди, који 
никада није ишао у суд, никога нисам тужио, 
мико ме није тужио, и никоме нисам сведочио. 
(Јоваи Здрапковпи: To je твоја cpeha!) И навнкао 
сам да суд сматрам, као једну највећу етичку 
»иституцију. Kao што сматрам цркву, где стоји 
чаона трпсза, где стоји Јеванђеље, где стоји вера, 
тако исто н суд који делн правду народу треба 
да има једно достојно спољно обележје, да се 
осети да je ту суд a не да личи судска зграда на 
»еку друмску механу. C тога je једиа рд ЖИВИХ 
потреба подизања тих судоких зграда. 

Ми чусмо овде прошле године од раиијих 
министара да се ради на подизању Палатс Правде. 
Општнна je то одлучила, али треба све припре- 
мнти. Ja hy само да изнесем цифре колико Бео- 
градска општина плаћа na име кирије: за Окруж 
im, Трговачки ii Срсски суд, 836,400 динара, за 
Касацнонн   суд   240.000   динара,   за   Апелациони 

210.000, за Управни суд 198.000, укупно 1,448.000 
динара, a то je за четири године блнзу пет ми- 
лиона дниара. Па за пет милиона динара гошодо 
може се no;i,iiIiii једна лепа палата. 

Господо, брзајући ja хоћу jom само да кажсм 
ово. Г. Министар je дао једно призиање o томе, 
да такозвани Централпи фонд, који се прави од 
казни, a који je iHapacrao и редовно доста расте, 
да би то био извор одакле би се могло Halin сре- 
става за подизање Палате Правде. Али, нажалост 
оттет no признању г. Минпстра вели се да се та 
сва срества троше ^на исхрану осуђеника. Господо, 
то у самој ствари није ни законскн оправдано: 
једна позиција намењена једном цил>у <не може се 
трошпти na друге ствари. Ако би дошао један 
рачуноиопитач, опда би поставио питање: na како 
сте смели да трошите та срества кад су намењена 
за другу ствар? — Међутим рачуиоиспитачи ne 
долазе у Мппистарство правде. 

Најзад ja бих се orpemno, господо, o осећаје 
правичности, ако не бих овде учишо једаи апел 
за one јадне осуђенике, који су из Јужне Србије 
још давно, у времену кад je можда била потреба 
повишења строгости суђења и били осуђивани на 
врло велике казме no закону o заштити државе, 
на мпого већс nerc што су заслужили. Суђени су 
били као Македонце гледани, и без њихове к,ри- 
вице, 'као (Неки бунтовници иако то нису т\ naj- 
маи.е били. Они су cyl)enn за време комитске ак- 
uujo. иако нису са њом ови сироти л.уди имали 
никакве везе. Te би л.уде требало помиловати. Jep 
чиме се ми попоспмо и хвалимо? Закључењем 
великог лријатељства с Бугарском. Нека je срећно 
imo je тако, да je између Бугарске и нате земље 
дошло до вечпог пријатељства. Кад je дошло до 
печпог пријатељства, зашто се нема обзира према 
осујјепима нз Македоније, који су, ja вас увера- 
вам, били суђени прстсрано и превише строго, 
тада je постојала тамо једпа акција комигска из 
Бугарске и чссто пута л^удп и пекриви, падалп су 
под суд n л.уто осу1}Ивани били, ако су, будући 
без заштите, морали примати комите. Ако се они 
и даље држе у затвору, онда сс ja питам, na где 
je тај заборав и велики опроштај прсма мпогим n 
многим почињеним злочннствпма од стране Буга- 
ра за време para, кад су спаљивани наши свеште- 
НИЦИ na ломачи? Свему се том опрашта, a леже \ 
затворнма, na робији, многи чак и пскрпви, или 
мало кривп л>удиј који су престрого суђени. A 
зашто? Зато, што су примили комите, кад су у 
сред плапине залупали песннцом na вратима др- 
жећи у руци бомбу и револвер. A ja бих волео да 
видим тога, ко их не би примио. (Одобравање), 

Господо, mije то апел, то je више него апел. 
To je дужпост саме Владе да на raj пачни Влада 
ликвидира тешке сгоар«, кад се Beli ликвидирало 
садатњим Сапсзом с Бугарасом толико крвп про- 
ливене између nama др,а братска народа. (Јован 
Здравковп: Поновите, г. Мито, да то чује госпо- 
дин Мипистар. — Мттстар правдс Милап Симо- 
noDiih: Чуо сам чуо!) Ja сам једаи од опих л.уди 
којп смагра да je сие добро, што се добро сврши. 
Добро се рвршило са несретикм Конкордатом. 
Влада je пркзнала да je била на погрешном путу, 
и Мшпнстри православни ручали су јуче у Патри- 
јартији с noiuiM Патр-нјархом, и лепо су се и куц- 
нули чашама. Све je добро mro сс добро сврпт! 
Ксшордгп je угашен. Мн смо у борби против Кои- 
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кордата билн у праву. Влада капитулира. И иека 
Бог да да се верски мир врати у иашу зсмлЈу. Али 
с болом констатујем да баш у моменту кад се ли- 
квидирала ова сгвар са Конкордатом, и кад сваки 
од нас каже: Дај Божс да сс полигнс наша црква 
на ону висину на kojoj ју je држао мучсник Вар- 
нава. (Мплаи Петковић: Никад!) Баш у томе врс- 
меиу, велим, кад ое успоставл.а тај верски мир, шта 
се дешава? Загребачки надбискуп г. Степинац објав- 
љује једну карактериспичну изјаву. Господин Сте- 
пинац je поводом последњих догађаја у вези са 
Конкордатом дао у јавност ову већ добро познату 
нзјаву, која гласи: „Поводом послсдњих догађаја у 
исзи са Копкордатом, који су јавности добро по- 
знати, замолили су ме олличии католици да им до- 
пустим одржавање просвједних скугаптина, на KO- 
JU ма би цијело питаље Конкордата било стављено 
у право снијетло. 

„Ja разумијсм и.ихово нсзадовол>ство, нагоми- 
лано тијеком последшик 20 годниа, у којима je ка- 
голичка црква у Краљевини Југославији морала 
поднијети мнОге неприлике. Знам и то, да би на 
mM просвједнгим сжупштитама хрватски католтти 
cim као један засвједочттли joiu јаче своју љубав 
ii потпуну нриврженост католичкој цркви и њези- 
ном врховшш поглавару Св. Оцу. Али ja ипак не 
желим, да се TQ просвједне скупштипе одржавају. 
Цијелом je на име овнјету јасно, na чијој страни 
лежи кривња што je дотло до нсзапамћеннх ушка- 
ii>a против католичке црквс и Копкордата. Крај 
гота je всћ и цијелокупни катплички епископат 
рекао пригодом последн^г зассдаља бискупских 
конферекција, тто мисли o равноправиостн КЗТО- 
ликп v Крал.свиии Лугославији и o кампаљи про- 
тив Конкордата. Зато држим, да кије вријемс за 
просвједне скупштине. 

„Захвал.ују!™ свима својим вернииима за из- 
разе љубави и вериости за повреНена права цркво, 
те оппанлапе огорчсности ппотиву ОНИХ, који их 
газе, молим их, да увек буду v свима питањима, 
која сс тичу ирквс, повезани са својим црквпп^! 
паглаварством духом молитве и лисциплине. Тада 
се нећемо тоебати плаигити никаквог хушкаи.а. 
лажи mi можње, која сс дижс прптив католичке 
игжве. Тако спремни извојевати ћемо коначно сло- 
боду и оаииопрапипгт катпличкс цркве v Југосла- 
"'ii'i". Пво ie CBoiepvvHO пптписао r. др. Алојзије 
Стегтнац, Налбиск\гп Загребачки. 

Господине Минисгре, ja до сада ипсаи знао 
да je католичка црква имала нскс „иеприлике" и 
го р.рло тешке и врло многс. Ja до сада ннсам знао 
да католпчка црква није уживала равиоправиост у 
Нашој зсмл.и. Ja исго тако нисам зпао да смо мп 
v питаил- Копкордата иападали католичкг цркву. 
Напрсггив! 

Ла чак сматрам да ова изјава, господо, значи 
пготајно, иа јевуитоки начин, наговештавање бор- 
бе, верскс борбс, која je благодарећи ипак осећању 

111 кавотвориости нашег српског иарода легла, ка- 
1 " тако, са једшш, можда, непрапилним тшрапна- 
њвм. али гек поравиањем и поравнањс се je мани- 
Фестовало куцањем чаше o чаше данас на ручку 
У Патријарпгаји, глс се славило то умирење. 
'Министар правде Милаи Симоновић: A јесте 
Ви против тога rioMuneiha?) Ja пс само да сам за 
"омирењс, исго сам ja јсдан од шампиона, првп 
овде, којц оам тражиго верски мир и овде v Скуп- 
шткни узвикивао; „Не наглите, господинс Прог- 

седиичс, настаните да се поврати верски мир и 
тражите споразум са православном црквом". A то 
mro сам ja тражио и прсклншао, тада господип 
Претседник владе mije чуо. Ha силу je трјажио 
гласаше и'онкордата. A послс моје рсчн o повреди 
верског мира, o потребн споразума са православ- 
но.м црквом сам je Прстседиик Владе уиео у свој 
комунике, објављујућн да се Ко1гкордат асида са 
диевиог реда и да je угатен! Исто тако ja сам за 
иуиу равноправност и католичке цркве, и боји.м 
се да се овом изјавом загребачког иадбискупа не 
отвара иежељени сукоб всрски и сад и са друге 
стране. 

Зато, господине Мииистре, узмите ову изјаву 
г. загребачког Надбискупа у озбилЈНО проучаван.с. 
Ja Вас увсравам да je ова изјава у цслом нашем 
народу пронзвела веома тежак угасак као што je 
ироизвсо тежак утнсак и члаиак, којп je иедавио 
изашао, — a сигурно сте га читалн, — у „Осерва- 
торе Романо". Све то не иде као прилог за повра- 
haj и одржавање верског мира. 

Господо, одржимо између цркава верску рав- 
нотежу н мир, али с друте стране гледајмо да нам 
се ни са које стране ne мути једва успостављен 
верски мир, који je све нас скупо стао. 

Господо, ja имам овде да нзвршнм једиу дру- 
гарску обавезу, јер сам дао реч да то учиним. Ja 
сам нмао прилике да будсм у дому пашег позштог 
раднкалског првака поч. Л^убе Јовановића. Осетио 
сам тешку и мучну атмосферу те куће. Било je 
речи o Драпшгн Стојадиповићу, нашем другу, којп 
je сад на робији у Срсмској Мнтровици. On je мени 
најмање био близак, најмање ннтнман, али je био 
мој друг и друг вас свих. И зато уздижем глас и 
модим за ihcrnuo помиловање. 

Нс улазећи, господо, у то да ли je суд праве- 
ДНО илп иеправсдно допосио пресуду, иапротнв, 
ja поштујем сваки суд, грех ка њихову душу амо 
нису судили no правди, али судска je одлука, ко- 
начна одлука. Ja се ни мало ne дижем протми те 
одлукс и пресуде. Ja, Bpnieliii cunj другарски дуг, 
молим, заједно и с вама, ако хоћете, помнловаи.с 
Драгитс Стојаииновића. 

Јрр, господп, ако сс идс ка општеад CMHpeHjVi 
иомојтс мислитн да je ono увек само на велпкчм 
линијама. Пошто су више пута ликвиДиране кри- 
пицс многих вскнх кривица, o na учините да се 
помплује n криипца Драгишс Стојалиповића n 'ia 
сс пусти и on na слободу путсм n na пачпп, г. Mn- 
лпстпе, како Ви то знате и умете. 

Тиме сам пспупио једну другарску дужност. 
Ha завршетку ла кажсм ово: ja сматрам ла се Mn- 
гистраство правлс палазп сала пред мпогим и мно- 
гим .чалацима. Илпте, госполипе Мипистре, папрел! 
Задаци који стоје пред Мтшстарством правлс од 
највеће су важпости, јер кал се мало no мало узди- 
гне правда до праве виоине, до својс сталности и 
до ОВОЈе nainimie моралпс спаге, до својс слободне 
рсчп. опла ће мпоги и мпоги заосгали пороцп јсл- 
ног дпктатппског режима, за КО.ГИ сви поснмо ол- 
гозорност, полако да се ликвидирају. Ликвиди- 
naiMn све те тешке ствари, све незаконитосш. воа- 
ћајмо сс пормалпом животу и демократијп, ЛИКВИ- 
лпрајмо свс те гтварп које су мучпе и певол.ис, лп- 
KiurnipaJMo пх свула од великих лшгпја до малих. 
и кал дођемо дотле да се и.лсја правде и слободе 
иотпупо зацари у земљи, и кад се народу врати 
п.сгова сувсрспа власт. зпајте, ло ће бити гек nvr 
за повраћај здравог   полптпчког жпвота у нашој 

0* 
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:к\1,1,п. Ha жалост Влада ne дајс за то много иаде, 
намртmi joiu у самом пбчетку отказала се тог пута. 
Слобода, правда, дсмократија далско су од пошто- 
вања one Иладе. (Одобрамање иа левици). 

Kako. г, Миииетре, ne миелите доиети Закон 
o судијама, a ja сам себи и друпжима казао, да 
iieliv никада na макар дошла н nama Влада — a то 
лако и скоро може да буде, да im у том случају 
нећу mi нашсм министру гласати буџет ако ме 
подпесс Скутптпии Закон o судијама, — TO mi 
Вама, Господнне Министре) ие гласам поиерење. 
(Одобравање и пљесканје на леиици). 

Potpretsednik Radisav Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik g. Aleksandar Đačić. 

Александар Дачм!!: ГосподО иародпп посла- 
Hnim, буџет ресора Мпиистарстпа правде пред 
нама прстставл.а издатке у овом ресору за мате- 
ријалну страну дин. 394.882.001, a за пеизионере 
овога ресора динара 94.608.022. Укупно ресор 
Миппстарства прапде у нашој земл>и за буиетску 
ШЗН^ претстапл.а издатак од динара 489.490.623. 
Onaj прсдрачун за матсријал,но покриће ipecdpa 
Прапде свакомс од нас, када у супггпиу п.егову 
уђемо и у истину без демагошког глелаи.а, noKasahe 
јасно да Je он мали за овај ресор који у држав- 
ној оргаппзацији и управи наше земље претста- 
вл>а мттмум, пако je фуијсција овог рссора од 
прпмарпс важности. 

Мшшстарство правде у onoj земл.п je ресор, 
који у сваком куту наше отаџбнне има своју (|)унк- 
цију има сиоју делатност и од чега, односно од 
Koi-a mini царрд свакодиеипо очекује ono mro n за 
чим жуди свакн праведап човек. 

Ова функција je ие мала, ona je важна и no 
садржини u no формп. O moj би се иогло много 
говорити, али деЈфиниција сажмаиа само у једној 
речи „Правда" јесте тежња свпх и'свак6га и са 
том паролом све идеје, сви људи, пндивидуално 
или колсктивно, тежс ка правди. Да би ona правда 
била na достојној висини и да би одгооорила сво- 
јој памени, она ne сме бити матсрпјалпсшчка, она 
мора да буде идеално поштеиа и праиичпа. Према 
томе, они који ту правду доносе, који je деле n 
који je тумаче као слово закона, у чему сс n ca- 
држи ona као таква, морају бити матерпјалио 
обезбе1)ени и поред свега тога морају бити одво- 
јенп од обнчпог човека као таквог. 

/Ipvro je питање, господо нароДни посланици, 
да лп je еве овако и да ли у истини правда Наша, 
у nanioj земљи, одговара овој намепи. Али морамђ 
бити иачпсто с тим да смо ми у овој уједињеној 
југословеиској земл>и затекли мпоге и многе, мо- 
жда n рђаве, ствари у којпма namc праиосујје и 
данас стоји, a то због тога mro pamijn режпми o 
томе micv иодили рачупа. 

Мије то нпкакво чудо ако мп у пашим покра- 
јпиама name отаџбппс n дапас пмамо 11асле1)епе 
законе, који су заоставпгпта бтттх закопа, Гит- 
те Аустриске државе, чак и Турскс, тако да сппка 
покрајппа има свој закоп, иако тп закопп пемају 
ничега заједипчког са патом ујсдт^епом oTai.i- 
бппом. 

Даттт.п режчм je за своје кратко време лао 
неколнко утк^пцпраних закопа, модерпих, одно- 
DHO онакннх какви су потрсбпн за nam народ и 
namv земЉу, алн то joni mije cnc, na да Ce да 
ono што наш народпи жпвот тражи и мора да пма. 

Потребни закопп, који he упнфицирати живот 
у namoj земл.и и потребе н.ене неоспорно су од 
далекоссжпе важности, те ce и на њима има много 
радпти да би ce задовољио просперитет n жииог 
name земљс. 

-Ha овоме послу треба у пстини неполптпкап- 
ске сарадње, na да овп заколп угледају свста кроз 
један парламептарпп живот, a ne да ce они де- 
кретпма доносе без сарадње Народног претстав- 
nnmrna, како je то у прошлости било. Правосуђе, 
као један од битних елемената државне заједнице, 
мора бити у нстини те речп за сваког подједнако 
n правично, мора бити и за сиромаха и за 6огјтог 
подједнако ono ne сме битн повлашИено за one, 
који стицајем жпвотпнх прилика xohe свој поло- 
жај да пскаристе, ono мора бити у истнни баш за 
малог човека правпчпије него за оног којп пла- 
iiame.M хоћс правду да задобнје. Ту би могла да 
одговори и она наша народна песма: ,,Ни no бабу 
mi no стричевиш, већ no правди Бога пстнпога". 

Правосу1)е којс дапас пмамо мора ce прпзпатп, 
господо народпи послаппци, впше je бирократско 
негб ли пародско. Правосуђе мора бити бесплатпо, 
ono мора да залоиоЛ)И у првом реду онога, којп 
нсма nimnjc заштите и који je оставл>еи сампмг 
себп, бореЈш ce за голи жнвот, a не да ono задо- 
вол.ава у првом релу опога којн матерпјалпо 
стојп добро и којп често n често пута, мажалост, 
може да добије правосу1)е за своју материјалпу 
корпст. 

Господо шароднн ■послаппци, ми смо овде иео- 
спорно je, прегставници наррдног живбта и као 
претставници живота долс, у народу, ми зншо 
добро у каквом ce положају палази nam најмпо- 
гобројппјн сталеж, nam земл>орадпичкп иарод, у 
поглсду правосу!)а. Када погледамо поштепо и 
искрепо ову страну нашег пародног жпиота и ис- 
крепо погледамо у истппу, мп зпамо јсдпо, да 
nam сел.ачкп сталеж пема ону И такиу .iamimv 
кроз земаљскс судове, опако како слово закопа у 
својпм параграфима гледа. Јер знате cmi да napa- 
гра(|)п могу и да ослободе и да обесе човека. A 
када ciipoMam.m сељак дође пред суд м када до- 
пешачи no неколико десетипа километара до iiiror 
без дппара у џепу н без хлеба у торби, спроматлп 
и поштен мора no слову закона, веле, да има а'д- 
поката. Судија, отварајуИи рочпштс позива страп- 
ке n mna: „Ko ти je заступпик", сел^ак nyn части, 
поиоса и поштења и нсправпостп, често, врло ме- 
сто пута одговорн да нема заступника, ne одгона- 
pajylm зашто га нема!! 13азумл.иво je, да ra пема 
зато mro псма новаца да ra плати; a судија онда 
оставл.а целу ствар случајности и приедрасудама. 
Нека je супротпи парппчар iiMvliiiiijn чопек, пска 
у џепу има новаца, без обзнра mi којп начин стс- 
чених, часно или не, он има застушшка, n сасвим 
прпродно, заступник, адвокат, човек од закопа и 
тумачења истих,. задобије правду у корист своје 
страпкс. иако то ne мора бити баш опако, како 
он тумачи закон. 

Mnoroopojmi су примерп пезатти!1е.Ш)ст11 ма- 
лога чоиека, a тако1)е и иптсјчхаптпп \т с-иакидат- 
ii.inm namer жпвотл у прапосуНу, где je иелики 
процспат пезаштиКиностп слабог ti малог чонека. 
И, као IIITO држапа као гакиа п.ма и miaha iijiano- 
суђе, судску оргапизацију, нсто бп тако n na učni 
пачпп требало n морало једнога дана посташпп 
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ce,  a  'Mio  CL
1
  ппстаилп!,  rniTaihe  зашгитс,  одкосџо 

одбране у правосујју. 
Адвокатски ред, као слободну прбфесиЈу, 

xohy рећи, треба укинути. Адво«атуру трсба по- 
ставити на државни буџет na то нека tuialia и из- 
држава народ на исти начнн како ce то издр- 
жава школа, болница и друге јавне установе јав- 
нога карактера. 

Резултати овога били би далокосежни. Народ 
би осетио, да правда (није за «овац. Он ra дачас 
само тако и тумачи, у шта га нико не можс разу- 
,ворити, и да je правда и судство приступачно 
свакоме, — богатоме и .сиромаху — сељаку и тр- 
говцу и т. д. 

У иашем народу кружи једна приповетка, 
како je један адвокат водио једну парницу 30 го- 
дина и од нсте школовао сина, који je тако1)С ио- 
стао адвокат. Тада :му je отац предао Карницу 
коју je водио 30 година, a син му ту парницу на 
првом рочишту као млад адвокат оконча и no- 
хвали сс оцу како je успео да na првом рочишту 
cnpiiiH ову парницу. Отац му на то рече, е мој 
брајко, ja ту парницу водим 30 година, a ти je na 
првом рочншту свршават. Tn си будала једна, 
јер треба да зпаш да сам тс ja од те парнпце 
школовао и постао cn адвокат, a ти je тако брзо 
сврши. ETO, видпте, господо, из те пародпе причс 
можете да видите како су парпице велико зло и 
вслика ттста за наш парод. 

Ja зпам no мом срезу Мачвапском да су nap- 
пипе велико зло, јер je парод презадужеп због 
парпице. Код namer Срсског суда има im мате im 
minie inecT адпоката. Кад су дошлп, дошли су са 
амрело-м и ко(|)сром a сад су богати и дапас п.мају 
велике nape, док je шрод све сиромапптји n 
тражи заштиту за земљорадничке дугове. 

Закони који предвиђају судијско уверење у 
суђеп.у оставили ,су слободне ру-ке судијп, a on 
као такав у исгцпи може n добро н зло да до- 
принесе сваком режиму, na онда и прЈединцу 
опако како on схвата и хоћс. 

Ja мислим, господо пародпи послапицп, да 
слободно уввреШе судпјипо mije опортупо и да 
оно n као такво треба дабуде каналисано у npc- 
цизираном слову закона и иикако друкчијс, na да 
тај тумач зако.на има да допесе само такпу пд- 
луку како закон кажс, a ппкако какво je његово 
слободно уверење. Ово његово слободпо уверете 
v врло мпогим случајевима шрод, нарочито мали 
човек, ocem псгативно n отуда иерасположен>е 
човека, na отуда и нер&СП0Л0Ж%ње према рсжиму, 
отуда нврасположење и према оваком тпелскту- 
алцу, јер закл.учак je помиповап, да je правда за 
повац и за господу. 

Исто тако; ja ппсам за судску сталност у onoj 
(|)opMii каква je данас поставлЈепа кад то и другп 
чнповничш редови НШ&ју, јср ова n овпква стал- 
пост v мпогоме омета правилну функцију праиде. 
ПојеДНна ГОСПОДа судпје су у ДоШкјИтИ местпма 
службовапЈа и чипс нпат према рокимским љу- 
дима, a то с<1Мо зато, да Cm с тога мсста отитли, 
Дббили oo.i.e мссто n обрпуто у бол.пм местпма 
чннс, no своме самосталпом увереп.у режпмским 

■>\лпма дсбро, да on у том добро^е'мссту осталп 
неприкоанк всЈ«И, и Taitb naru и onaj човек, који до 
правосуђа дође, било да je за режпм плп v опо- 
ЗИ^Ији.     ' 

Одвело би нас всома далеко када би нзнели 
поједппачпе случајеве, сваки свога срсза o са- 
мовољи појединих судија, a изузетцима, управо 
великом делу, исправнима, нека je свака част; тс 
би ce из овога могло видети ^колика je штета баш 
no правосуђе ова и оваква сптуација судпја. 

Мпоги вредни, учспи n способнн Људ^ у суд- 
ској служби осгављени су због овога у пемплост, 
a многи и многи лакташи, na n песпособпи, за- 
штитили су ce случајиошћу у добрп.м местшт. 

Погледајмо истани у очи и оиа je пепобптпа. 
Правосуђе мора бити изван оваке странчарске no- 
литике, ono мора бпти потпуно у служби народа и 
државле заједпице n као такво тек ono he да 
одговара својој узвишсној памепн и своме Цђљу 
n позиву. 

Судство ne сме битп бирократоко, a ono je 
данас више мањс такво, тамво je зато што je 
такав систем у коме ми живимо. Судство мора 
бити приступачно 'СелЈаштву у првом реду као naj- 
важпијем чпниоцу наше заједничке отаибипе, a 
ако није такво, оно неће и није одговорпло своме 
циљу. 

Наши судови у зсмлт, срескп и окружни, још 
су и приступачпи нашем народу, колико толико, 
али виши судови, апелациопп, касацнони и управ- 
nn су веома и веома далвко од парода и они су 
мпого скупн, у коме адвокати добро пролазе. 

Терминологија, господо пародни 'посланици, 
у судоким законима у namoj земл.и je свакоме ne- 
jacna. Ona je črpana. Њу пико ne разуме. Често 
пута «с разумеју je и сами правници, a да o na- 
роду н не говоримо. Изрази у судоким законицпма 
су апстракцпја за нас смртне људе, сем фискала. 
Оиа n оваква термшшлогија често je пута ne- 
сретно деловала иа процссс ■јоаека KO$h нема за- 
iirniTC, и човска, који je далеко са материјалних 

-разлога да до ове дође. Закони треба да буду 
jacnn, прецизни и да, када их један шајобичнпјп 
човек, nam сељак, чита, можс да их разуме, и да 
му не треба т>'мача. Изгледа ми, да ce, парочито 
у шовим закопима које смо од ослобођења na на 
овамо добили, ишло за тим да ce omi закопп скују 
тако, да их смртан човек ne разуме и ne схвата. 
Потребпо je овој Југооовспској земљи датп та- 
кву термппологнју закопа да га Југословепоки ■na- 
род разуме, a ne само 'правници који ово иско- 
ришИују ишд непиоменог и полуписменог сељачког 
парода. И за ово сам имао много примера, ajm би 
ime веома далеко одвели. 

Прп крају, господо народпп посланпцн, хтео 
бих да ce осврпом н na једап део овога буиета, 
n.in упапрсд, upe пего ли сам npemao na излагаља, 
ja   сам   ii:ii;ii;ii()   да   ЦИфарна    страпа,   матерпјалпа 
trpana буџста   mije  велика   према   oHorfe   квкву 
функцпју МипИстарство правде у minioj земљи 
пма; јер ce зпа да je onaj ресор други, односно 
rpelin no рсду у namoj земл.и, који je иајпрпсту- 
nammjn, одпоспо пајближп у сваком крају" «аше 
земл.е. 

Ja Мбћу у овом заврптом делу своје речи Да 
говормм o ТОИе, како je ма једпа глава овога 6yi,ie- 
та Miioro иисок-а n као такиа тсрет папкта плрзда; 
ja neliv да дсмагогптем са овпм рочп.ма, алп, го- 
сподо, у везп последтпх догађаја желео би.\ да 
nporoBopiiM коју реч. 

Копкордат у namoj земтни учшто je огромпу 
хуку и буку, погенциран од пепрпјател.а режпма.... 
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(Joiniii Здрапковпћ: И ти си гласао за њега!) Јесам 
i: увек hy гласати када налазим да je једна ствар 
добра ii пртребна за државу и народ, јер ja нисам 
партизан какаи си ni. Kao што рекох, потеициран 
од iienpii јателп! реиоима, од политикана и полити- 
канчића, да га претставе као зло и опасиост no пра- 
вославну цркву и да као такав има да упропасти 
наше православље. 

Звани и незвани умешали су се у ово питање. 
() ibCMv и ne треба данас говорити, јер je оно само 
no себи. тактпком нашс Краљевске владс, скинуто 
са дневнога реда и обостраннм разу.мсваи.ем^ one и 
паших православних црквеких власти. Ono je скп- 
!i\i() n скида се са дневнога реда као политпчко 
ииган.е и као проблсм кој« je био поставЛЈен; али 
ми правослаши житељи ове земл>е имамо и има- 
lieMO у свако доба м на сваком месту да речемо 
своју реч na свој начин. 

Ja само xohy да и овде пстакпсм, ла паш народ 
плаћа вероисповести у нашој земљи и то у следе- 
iuiM цифрама: 

православној цркви 38,326.630 
римокатоличкој цркаи . . . 26,986.835 
сгарокатоличкој цркви .... 420.180 
муслимаискоЈ цркви .... 15,377.202 
еиапгслнстачкоЈ UPKBIH . . . 1,444.000 
мојоијевској upiciiii .... 1,131.220 

укупни издатак који народ Југословенским црква- 
ма плаћа годишње изпоси динара 83,695.067. 

Када сс нама као претставницима народа у 
овоме виооком Дому, поставља пнтаље, да no ово- 
ме доиесемо своје закључке, да ове издатке одобри- 
мо пли не, зар онда пнсмо имали нсто тако и npa- 
ва као претставшпш да то пнтап.е у име народа 
овде расиравлуамо, a да улица у томе ne узме 
учешћа. (Јован Здрапковик To je парод, није 
улица!) Ви, господипе Здравковићу, немате права 
да говорит« o народу, јер вас парод није гласао и 
нпсте изабрани no вашвм полптичком уверењу 
Нвго с\  нлс гласали Хођеровци. 

Даклс, господо, зар je било па.мстно, зар je 
било опортуно, да непозвани л.уди који ии првд 
CVAOM im прсд Богом, ни пред људима, ие enoce 
нишкву олговориогг, иоиелу ону и оиакву акцпју 
прогив парламептараца, који су у овоме Дому гла- 
сали за или прогии јелпог закопског пројекта, нлп 
закопа који кроз овај високп Дом долазе н про- 
лазе. 

Ja, госггодо нарадни послаинци, кас човек и 
као претставник јвдног од срезппа na који he и 
onaj торет иасги процсптуалпп бројио umne од 
миогих других, хоћу да кажем једпу Hcrmiv, да 
nam иарпд, управо народ чијп сам ja претставник, 
у цслосгп православпп, irnjc 'ce много зашгмао ini- 
тањсм Конкордата: Ihera интересују у првом реду 
питања екоиомске IH приврадне егзистепцијс и всли 
^закр; „Богу божије, Цару царево". Али када će 
je ono постапл.ало, ono je било код мепе у момс 
срезу посгавл.епо деплаоирапо, злопамсрпо само 
o-i, опих људи којн пегптпппо делају v овој земљи; 
To су onu људи Kojit у npKBv иикада залазили пису, 
a када je Блажеиопочивши Патријарх Варнава 
умро, onu cvr пз полптичког кптереса n ппата, пгта- 
кли upnv засгаву да пам се гобожс објаве као за- 
ступници православља. (Јован Здравковић: Ниси 
пиео im да одеш у срез!) Одмах прве педсл.с сам 
био, a Ви, г, Здпаиковпћу, усчппге ne смете чп ићи у 
срез који Вас je бирао, 

Жалитп je, господо народпи посланицн, што je 
nama српска православна n пацпонална црква била, 
иако ван овога политикапства, случајпо узета као 
да je у пстом, те je, хвала Богу, дошао очекпиаим 
дан да сс истипа покажс a лаж разголити. 

Ha закључку, росподо народни посланици, 
одајем пуно признање Министру правде г. Мила- 
ну Оим.оновићу, тто je својим тактом, својом ру- 
тппом n nviniM животиим 'искуством допрнпео да 
се тетко питање Конкордата .диквидира na задо- 
вол.ство народа и православие цркве. 

Ово велико дсло биће забелел^епо у полптич- 
кој историји данашњег режима онако како je за- 
служило, a ne опако како противници хтедоше да 
искористе у својс полнтпкапске сврхе. Конкордат 
није ни постао за Владе Милана Стојадпповића, 
али га je у нстнпп ова Влада ликвидирала. 

Г. Мпнпстру правде и његовој тактпцп n прав- 
ничком иокуотву оставл>ам још једио у аманет, да 
исто тако M\VIPO рптчпста многа питања у судови- 
ма у једном лелу Хрватске na и Србије, где су no- 
литпканства узела мпого маха, n где Мачекова по- 
литика доминира. 

Остављајући посебне случајеве, sa моје hy 
имати иогућпости да их г. Мипистру достаиим, 
падам сс, ла како je умео лпквилпратп гешка ста- 
ња после Кошордата, да lie тако нсто и са истом 
DVTHHOM vMCTii да оашчисти и ствари судства и ппа- 
Bocvha, као и да ће свакога поставити na своје 
место. 

Изјавл>у|ом да ћу гласати за предложени 
буцет. ГОдобравање и пл,сскап>е у центруму и на 
леспицн). 

Potprefsećnik RadisRv Vučetić: Reč ima narodni 
poslanik is. dr. Milan Stijić. 

Dr. Milan Stijić: Gospodo poslanici, danas je sa 
strane jednog predgovornika pala reč o derutnom 
stan in u kome se nalaze naše sudske zgrade no celoi 
državi. Ovo pitanje ie samo nabačeno, tangirano, a 
ia mislim da ono zaslužuje mnogo veću našu pažnju, 
i zato želim da ovu tvrdnin opravdam sa ilustracijom 
samo jednog slučaja u svom sreskom mestu. Gospo- 
do, posle Ujedinjenja mi smo primili ono stanje kako 
smo zatekli, čeka inči bolja vremena da se obazremo 
i na pitanje: pod kakvim krovom, u kakvim se zgra- 
dama nalaze naši državni uredi, naša javna nadleStva, 
Posle Uiedinienja ta naša državna nadleštva došla su 
u nrivafne ili samoupravne zgrade, i država ie pla- 
ćala za te zerade negde više, a negde manje, dok ie 
sama briga i staranje za opravku tili zgrada prepu- 
šteno vremenu. Tako se dogodilo da su vlasnici zgra- 
da ostavili to državnom eraru, da on tu brigu umri 
i brine. Državni erar. bilo što nije dosneo, ili što niie 
imao mogućnosti, bilo možda i radi t oca što je pla- 
ćao veliku najamninu, nije se smatrao obaveznim da 
troši svoj novac za tuđe zgrade, pa se pustilo da ide 
svojim tokom. I vreme ie svoje učinilo. Te su /"rade 
dotrajale, i mi smo dočekali to, da se u pojedinim 
mestima sudske zgrade formalno ruše nad glavama 
činovništva. Takav je slučaj sa zgradom Sreskog suda 
n Našicama, u mome srezn. To je jedna stara zgrada 
koja ima više od stotinu godina, Bila ie vlasništvo 
grofa Pejačevića, koii ic tu zgradu ustupio u svoie 
vreme, kad su velikaši imali veliku moć u Sloveniji, 
virovitičkoj županiji, a posle oslobođenja, kada su 
županije likvidirane, ta zgrada prešla je u vlasništvo 
Savske banovine. Savska banovina ustupila je držav- 
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nom eraru za sreski sud, uz jednu oštetu, čini mi se, 
jedan dukat godišnje, ali da erar vodi brigu o po- 
pravkama te zgrade. (Jovan Zdravkovič: Zar se tamo 
kod vas ugovori u dukatima zaključuju?!) Tako je 
kod nas u onim krajevima, nažalost. Tamo se još po 
patentima sudi! 

Gospodo, ova zgrada je 1 rosna, niska, pa SU sobe 
jedva visoke 2,80 metra. Ona je toliko mračna, go- 
spodo, da čim je kišni dan ili malo oblačnije vreme 
mora se upotrebiti .svetlo, a kada kiša pada toliko 
prokišnjava da sudije moraju podmetati lavore da 
se voda ne razliva po njihovim kancelarijama. Zidovi 
su od toga prokišnjavauja već toliko popustili i ovla- 
žili da pucaju, [mamo čitavo jedno krilo te zgrade, 
gde se nalaze dve sudske prostorije, gde su sudije 
sa svojim personalom, pristavom i pisarima, koje je 
napuklo i preti da će pasti tako da su ga morali gre- 
dama da podupru da se ne sruči ua same sudije 
Gospodo, i radi opasnosti po život koja preti tom 
činovništvu, a i publici koja dolazi u sud, a s druge 
sirane i radi autoriteta naše države ne srne se dopu- 
stiti da ovo ovako ostane, već treba da se poduzmu 
potrebne mere, dok ne bude prekasno i dok, može 
biti, ne bude i žrtava. 

Da je to ovako ja sam se potrudio, da dam foto- 
grafisati tu zgradu. Molim Gospodina Ministra, da 
izvoli pogledati kakvo je stanje te zgrade (daje fo- 
tografiju g. Ministru pravde). To je gospodo, naro- 
čito turistički kraj i mnogi njegovi delovi u gorju 
Krudiji vazdušna su banja, kao što je manastir Duz- 
luk i Orahovica. Gospodo, kad dođu turisti, prvo im 
je da se u Našicama zaustave na trgu, gde se nalazi 
sud, pa pitaju šta je ovo a šta je ono, i razume se 
lotografišu. 1 po ovoj fotografiji zamislite, kako 
ćemo izgledati kod tih ljudi, ako odnesu ovakve fo- 
tografije o našem jednom državnom nadleštvu. 

Gospodo, u samim Našicama imamo više držav- 
nih nadleštava: tu je sresko načelstvo, tu poreska 
uprava, tu katastarska uprava, tu žandarmerijska 
stanica, tu je odeljak finansijske kontrole, tu je po- 
šta, telegraf i telefon, i nijedno nema svoje zgrade. 
Sva ta nadleštva nalaze se u privatnim zgradama, za 
koje država plaća godišnje 70.000 dinara. Ja mislim 
da je najlogičnije, i ako hoćemo, i najrentabilnije, 
da država ne plaća toliku najamninu, koja za 10 go- 
dina iznosi preko 700.000 dinara, i da bi "bilo zgodno 
da se ova stara sudska zgrada od Savske banovine 
kupi ili dobije i da se na toj potkućnici podigne 
jedna državna zgrada, jer ima dovoljno prostora, 
(sam front iznosi preko 50 metara) i da se tu podi- 
gne jedna reprezentativna zgrada u koju bi se sme- 
stila sva državna nadleštva u Našicama. 

Gospodo, ja apeliram na G. Ministra pravde, da 
ovome pitanju, ne samo u Našicama, nego u celoj 
državi, posveti naročitu pažnju, a što se tiče zgrade 
sreskog suda u Našicama, ja mislim da će i sam G. 
Ministar pravde, ako ne po ovoj fotografiji, a ono 
Preko svojih organa, da se o tome meri, da je ova- 
kvo stanje, i da će naći načina ili da se zgrada 
Popravi, ili da pokuša, u sporazumu sa ostalim Minir 
starstvima, koja imaju nadleštva u Našicama, da nade 
načina da se podigne jedna zgrada za sva državna 
nadleštva, kako država ne bi plaćala tako veliku na- 
jamninu. 

Gospodo poslanici, .ja imam samo još jednu 
stvar koju bih hteo ovde da iznesem, a koja mislim 

da se zakonodavcu u svoje vreme jednostavno oma- 
kla, ili se niko nije za tu stvar specijalno interesovao. 

Gospodo, u Činovničkom zakonu od 31 marta 
1931 godine u § 270 stoji, da se priznaju ratne go- 
dine državnim službenicima, koji su bili u vojsci Sr- 
bije ili Crne Gore ili kao vojni obveznici ili kao 
dobrovoljci. Taj paragraf u svojoj šestoj tačci kaže: 

»Godine koje je neko proveo u vojsci Srbije i 
Crne Gore na vojnoj službi bilo po svojoj vojnoj 
obvezi ili kao dobrovoljac u ratovima od 1912 do 
1920 godine zaključno, pa je pre prvog septembra 
1923 godine postao aktivni državni službenik sa pra- 
vom na penziju, računaju mu se dvostruko, po od- 
bitku obaveznog roka u stalnom kadru, a obavezni 
rok u koliko je pao u lo vreme iznosi 18 meseci, ako 
nije bio kraći«. 

Gospodo, to pravo dano je državnim službenici- 
ma, ali mi imamo i samoupravnih službenika koji su 
bili dobrovoljci, i ja ne znam, kakva pravda zahteva 
da oni koji su bili rame uz rame u srpskoj vojsci 
kao dobrovoljci, prelazili Albaniju, pretrpeli sve te 
patnje, probijali Solunski front, da jedni imaju to 
pravo, a drugi da ga nemaju. 

Ja bih molio g. Ministra pravde da u Finansljski 
zakon za 1938/39 godinu unese amandman kojim će 
se, kao dodatak ovome zakonu od 1931 godine, pri- 
znati ratne godine i samoupravnim službenicima. Taj 
amandman bi glasio: »Povlastice iz § 270 tač. 6 Za- 
kona o činovnicima od 31 marta 1931 godine važe 
u celosti i za samoupravne službenike«. 

Gospodo, da dam jedno kratko obrazloženje 
ovome. Ovde nema nikakvog tereta ni za državnu 
blagajnu ni za blagajne samouprava, jer tu nema 
finansljskog efekta. Ovim će se poslužiti nekoliko 
samoupravnih činovnika, uglavnom opštinskih u Sav- 
skoj banovini, koji su pre imali svoj penzioni fond I 
u taj penzioni fond ulagali, i koliko se sada ovim 
amandmanom priznaju te ratne godine I samouprav- 
nim službenicima, to će finansljski efekat pasti na 
teret tih službenika, jer za te godine, koje bi Im se 
ovim amandmanom priznale, oni imaju u penzioni 
fond Iz vlastitih sredstava da uplate. 

Zato ja apelujem na g. Ministra pravde da uvaži 
ove  opravdane  razloge i  da primi ovaj  amaiulnian. 

Inače, imajući poverenje u rad ove Kraljevske 
vlaide kao i uverenje da će amandmanom u Fdnansij- 
skom zakonu biti osigurano kreiranje Apelacionog 
suda u Osijeku, ja ću glasati za budžet Ministarstva 
pravde. (Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na 
desnici). 

Potpretscdnik Radisav Vučetić: Gospodo narod- 
ni poslanici, pošto je vreme već poodmaklo, to ću ja 
sa vašim pristankom današnju sednicu zaključiti, a 
kao dnevni red iduće sednice predlažem; 

Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja Fi- 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih ra- 
shoda I prihoda sa predlogom Finansljskog zakona 
za budžetsku 1938/39 godinu I to: IV raždeo Mi- 
nistarstvo pravde i V razdeo--Ministarstvo prosvete. 

Prima 11 Narodna skupština predloženi dnevni 
red? (Prima). Objavljujem da je predloženi dnevni 
red primljen. Današnju sednicu zaključujem, a iduću 
zakazujem za sutra u 8 časova sa primljenim dnevnim 
redom. 

(Sednica je zaključena u 20.45 časova). 
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PRILOZI 

INTERPELACIJA 

Dr. Živojina M. Popovića, narodno;; poslanika, па Ministra saobraćaja o osiguranju železničke pru^e kod 
Ćuprije od izliva reke Morave 

menjanjem svoga 

GOSPODINE MINISTRE, 

Velika Morava preti'nagUm 
toka, da veliki železnički most na njoj kod varoši 
Ćuprije (na glavnoj pruzi Beograd—Niš) zaobide i 
da ga ostavi na suvu. Na taj način bila bi prekinuta 
železnička veza između Beograda i Niša, a samim 
tim između Zapada i Dalekog Istoka; pored toga, što 
hi nekoliko stotina hektara najplodnije zemlje ostalo 
pod vodom a još veći kompleks zemljišta ostao raz- 
dvojen tako velikom preprekom od svojih sop- 
stvenika. 

Kako Velika Moravu kod Ćuprije iz dana u dan 
sve više roni obalu, to je pitanje već dana, pa da 
ova ne samo za nas, nego i " međunarodnom pogledu 

glavna železnička pruga bude prekinuta na tom 
mestu. 

U interesu zaštite naše najglavnije saobraćajne 
pruge; u interesu ugleda naše države kod svih naro- 
da, koje interesuje ova tako važna železnička pruga; 
u interesu zaštite više hektara naše najplodnije zem- 
lje, pitam Vas, Gospodine Ministre: 

Jeste li voljni narediti, da se odmah i najener- 
gičnije preduzmu radovi na terenu za obezbedeiije 
obale Velike Morave na pomenutom mestu? 

Za ovu interpelaciju tražim prvenstvo. 
Beograd, ^Л februara  lO'iS godine. 

Dr. Živojin M. Popović, s. r. 
narodni   poslanik 

INTERPELACIJA 

t, narodnog poslanika, na Ministra pravde  o   uređenju  našeg   groblja  kod   Skadra   i   u 
u koju bi ušla imena svih palili oko Skadra i u Albaniji od 1912 

Velimira Jojića, 
Albaniji i o izdavanju jedne spomenice, 

do 1916 godine 

GOSPODINE MINISTRE, 

U borbi za oslobođenje i ujedinjenje, u borbi za 
osvajanjem i obnavljanjem nekadašnjih srpskih teri- 
torija i gradova, Skadar je pretstavljao posle Kosova 
glavni cilj Srpskih osvajačkih težnji. Te težnje za 
osvajanjem osveštanih srpskih mesta smatrane su na- 
cionalnom čašću, te se jedino time i može tumačiti 
onako herojska borba pri osvajanju Skadra 1913 
godine. 

Skadar je nekoliko stoleća bio prestonica srpske 
Kraljevine Zete i sedište Zetske oblasti, kad su sve 
srpske zemlje bile ujedinjene. Naše slavno doba a 
isto tako i naše tragično doba tesno su vezani za ime 
ovoga slavnoga grada. Da je to sve tako najbolji je 
dokaz tome, što su za osvajanje Skadra pale najveće 
žrtve srpskoga naroda. 

Z.a srpsku Kraljevinu Crnu Goru Skadar je sa 
svojim prihvatnim položajima i utvrđenjima bio 
grobnica mlade generacije crnogorske i svih onih 
div junaka, koji su znali satno za jednu lozinku: 
»Umreti za slavu i veličinu Otadžbine i nacije«. 

Žrtve pale pod Skadrom prevazilaze vrednost 
samoga Skadra, i da nam je ostao u vlasništvo, ali ne 
prevazilaze čast nacije, koja je tražila ove žrtve. I 
druga srpska Kraljevina, Srbija, dala je 1913 godine 
svoj veliki prilog u krvi za osvajanje Skadra, došav- 
ši u pomoć braći Crnogorcima. Vojske iz dve bratske 
Kraljevine zajedno su natapale krvlju Bardanjolt', Ta- 
raboš   i   Brdicu   kao   i   druga   Skadarska   utvrđenja. 

No Skadru, krvavom Skadru, nisu bile dovoljne 
hiljade i hiljade žrtava iz 1912 godine i 1913 godine, 
jer srpski narod morao je i 1915 godine da podnese 

mnoge žrtve u krvi u tom istom Skadru, Nešto od 
neprijateljskog oružja i bombi a još više od bolesti 
i ratnih teškoća, Skadar su opet okitile mnogobrojne 
srpske humke znanih i neznanih. 

Zla kob je htela da sve žrtve za Skadar budu 
uzaludne, sem časti, i da mnogo hiljada naših gro- 
bova ostanu u tuđini, mada pod željenim gradom. 
Junacima bez straha i mane, palim za čast Otadžbine 
i nacije dodeljena je teška sudbina, da njihove junač- 
ke kosti ostanu pod tuđinom. A što je još teže od 
toga, što su zaboravljeni od onih za čiju su se čast 
borili. 

Da li je i šta je naša ujedinjena Otadžbina ura- 
dila, da se bar štogod oduži onima mnogobrojnim 
herojima našim? Ništa! Skoro ništa! Naša nehatnost 
i zub vremena skoro je uništilo sve grobove. A po 
krvavim razbojištima Bardanolta, Taraboša i Brdice 
i svoj okolini Skadra leže junačke kosti narodnih 
heroja, kao da nemaju Otadžbine za koju su se bo- 
rili i dali živote. Kao da nisu pali na polju časti za 
slavu ove države i za naše ime, već kao da su pali 
u pljačkaškim pohodima ili da su sinovi Otadžbine 
koja je propala. Zaista tragičan svršetak! Užasna ne- 
marnost i krajnja neblagodarnost. No sem pomenu- 
tog groblja naših ratnika, nalaze se naši raštrkani 
grobovi po čitavoj Albaniji, kako onih iz ratnih dana 
iz 1912 13 tako i onih ratnika koji ostaviše svoje 
kosti pri povlačenju kroz Albaniju 1915 godine. 1 
njih pokriva ista zaborav kao i one oko Skadra. 

Ugled države, ugled nacije i dužnost prema oni- 
ma koji dadoše živote za ovu državu našu, zahtevaju, 
da se ozbiljno pristupi popravci propuštenih grehova. 
A odužili bi im se bar malo, ako bi se podigla jedna 
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velika Spomen-kosturnica i u njoj, na .spomen plo- 
eama ispisala imena svih heroja palih pod Skadrom 
i_ kroz Albaniju od 1912 do početka 191G godine. 
Štampala bi se jedna spomeniea u koju bi ušle sve 
Žrtve pale u Skadru i okolo njega kao i kroz ćelu 
Albaniju od 1912 do početka 1916 godine. Tako bi se 
sačuvala imena heroja, koji nemaše te sreće, da bar 
U svojoj Otadžbini počivaju večni san. Ove bi se 
Spomenice besplatno podelile porodicama izginulih 
ratnika. 

Da li je Gospodinu Ministru poznato: 
U kakvom se žalosnom stanju nalaze groblja na- 

ših   slavnih   ratnika   sahranjenih   na   Albanskoj  teri- 
toriji? 

Da li je Gospodin Ministar voljan, da odredi jed- 
nu komisiju koja će se postarati, tla se pitanje naših 

groblja oko Skadra i u Albaniji uredi na dostojan 
način, i time se odužimo senima palih heroja, i u isto 
vreme pokažemo našu zahvalnost onima, koji dadoše 
živote svoje za naše ime i našu Otadžbinu? U isto 
vreme ćemo olakšati .time i bol onih porodica, čiji 
sinovi i očevi leže po albanskim gudurama i skadar- 
skim krvavim razbojištima. 

Molim da se ovoj interpelaciji prizna prvenstvo. 
Primite,   Gospodine   Ministre   i   ovom   prilikom 

uverenje o mom osobitom poštovanju. 

Beograd, 23 februara  1938 godine. 

Velimir Jojić, s. r. 
narodni poslanik 

INTERPELACIJA 

Dr. Sulejmana Hafizadića, narodnog poslanika, na Mnistra finansija •—po predmetu prijavljivanja dugova, 
koji su postali cinbiozni sa strane filijale Prve hrvatske štedionice u  Travniku, kojoj Je bio upravitelj 

Hasan Cerić 

GOSPODINE MINISTRE, 

Nekoliko osoba obratilo mi se nalozima Privile- 
govane agrarne banke, koja od njih traži dospelu 
kvotu njihova duga po Zakonu o zaštiti zemljorad- 
nika. Isti su mi rekli tla su oni kao građani dužni 
Prvoj hrvatskoj štedionici ali tla nijesu mogli svoj 
dug usled krize podmiriti. Ujedno su mi rekli, da 
nijesu bili nikada zemljoradnici, a niti su imali uve- 
renja za zaštitu. 

Prva hrvatska štedionica filijale u Travniku ko- 
joj je bio upravitelj Hasan Cerić proturila je ove 
dužnike kao i neke druge dublozne tražbine u zem- 
ljoradničke kako bi za njih primila obligacije i tako 
oštetila državu. Ali ni to nije sve. Taj isti Cerić je 
nagraden time, što je dobio unosno mesto zamenika 
direktora filijale Pnvilegovane agrarne banko u Sa- 

rajevu valjda zato, tla mu se dade mogućnost da 
kontroliše ove nepravilnosti spomenutog zavoda, 
kojem je bio upravitelj. 

Pitam Vas, Gospodine Ministre: 
1) Da li su Vam ovaj i ovakvi slučajevi poznati; 
2) Da li ste voljni otlretliti komisiju, da se sve 

ovo ispita; 
3) Sta mislite preduzeti prema onima koji su ovu 

malverzaciju izveli na štetu države. 
Molim  Vas, Gospodine Ministre, tla  mi  na ovu 

interpelaciju odgovorite u Narodnoj skupštini. 
Za OVU interpelaciju tražim prvenstvo. 

Beograd, 23 februara 1938 godine. 

Dr. Sulejman Hafizadić, s.  r. 
narodni poslanik 




